
مبلغ تراکنش های شبکه الکترونیکی پرداخت کارتی کشور 
در دومین ماه ســال جاری به بیــش از ۶۶۷ هزار میلیارد 
تومان رســید که نســبت به فروردین ماه در تعداد و ارزش 
ریالی به ترتیب ۱۰.۹۸ و ۲۲.۷۷ درصد افزایش داشته است.

 بر اســاس تازه ترین گزارش اقتصادی منتشرشده از سوی 
شاپرک، مجموع تعداد تراکنش های انجام شده شاپرک در 
اردیبهشت ماه ســال جاری به ۳۵۴۷  میلیون عدد رسیده 
که ارزش این تراکنش هــا در مجموع به بیش از ۶۶۷ هزار 
میلیارد تومان می رســد که نســبت به فروردین ماه معادل 
۱۰.۹۸ درصــد در تعداد و ۲۲.۷۷ درصد رشــد در ارزش 

ریالی داشته است. 
بر این اساس، رشد اســمی ماهانه تراکنش های شاپرک در 
اردیبهشت سال جاری نسبت به ماه گذشته معادل ۲۲.۷۷ 

درصد بوده است. 
همچنین در اردیبهشــت ماه امسال، سهم ابزارهای پذیرش 
اینترنتــی در تعداد تراکنش های انجام شــده ۴.۸۹ درصد 
و ابــزار پذیرش موبایلی ۳.۱۶ درصد بــوده و این در حالی 
اســت که کارتخوان های فروشــگاهی ۹۱.۹۶ درصد از کل 

تراکنش های انجام شده را به خود اختصاص داده اند.
اما از تعداد تراکنش های انجام شده ۸۸.۰۷ درصد مربوط به 
خرید کالا و خدمات، ۷.۱۳ درصد مربوط به پرداخت قبض 
و خرید شــارژ تلفن همراه و معــادل ۴.۸ درصد مربوط به 

مانده گیری بوده است.
همچنیــن، از مجمــوع کل تراکنش هــای انجام شــده در 
اردیبهشــت ماه معادل ۹۲.۱۶ درصد موفق و ۷.۸۴ درصد 
ناموفق بوده، البته تراکنش هایی که با سوییچ شاپرک انجام 

شده، ۹۹.۹۹ درصد موفق بوده است.
از ســوی دیگر از مجموع تراکنش های ناموفق انجام شــده 
در این مــاه، ۱.۰۳ درصد به دلیل خطای پذیرندگی، ۰.۱۵ 
درصد به دلیل خطای شاپرکی، ۹.۷۶ درصد به دلیل خطای 
صادرکنندگــی، ۸۸.۵۷ درصد به دلیــل خطای کاربری و 

۰.۴۸ درصد به علت خطای کسب وکار بوده است.
بر اساس این گزارش، نسبت ارزش تراکنش های شاپرک به 
نقدینگی در اردیبهشــت ماه سال جاری نیز ۱۳.۷۶ درصد 

بوده و این در حالی است که نسبت اسکناس و مسکوک در 
دســت اشــخاص به نقدینگی در این ماه فقط ۱.۶۳ درصد 

بوده است.
بنا بر تحلیل آمارهای رســمی در اردیبهشت ماه سال جاری 
درباره متوســط تراکنش هر یک ابزارهای پذیرش شاپرکی، 
ابزار پذیرش موبایلی با ۷۱۶ تراکنش به ازای هر ابزار پذیرش 
موبایلی در مکان نخســت قرار می گیرد و پذیرش اینترنتی 
با ۴۴۴ تراکنش به ازای هر ابزار و کارتخوان فروشــگاهی با 
۳۷۹ تراکنش به ازای هر ابزار فعال به ترتیب در مکان های 
بعدی قرار می گیرند.البته، بیشــترین ســهم تراکنش های 
شاپرکی در اختیار ابزار کارتخوان فروشگاهی با ۳ میلیارد و 

۵۴۷ میلیون و ۹۱۱ هزار و ۲۴۰ تعدا تراکنش است.
 افزون بر این متوســط تراکنش هر ابزار پذیرش شــاپرکی 
در ماه مذکور نسبت به مقدار مشابه در ماه گذشته افزایش 
۲۶.۱۱  واحــدی )۷.۲۳درصــدی( را تجربه کرده اســت.
همچنین بیشــترین افزایش متوسط تعداد تراکنش مربوط 

به ابزار پذیرش موبایلی بوده است.
شاخص مهم دیگر، شاخص متوسط مبلغ تراکنش ها به ازای 
هر ابزار پذیرش اســت که بنا بر آمارهای رســمی، متوسط 
مبلغ هر تراکنش در ابزار پذیرش اینترنتی ۲۲۳.۹ میلیون 
تومان بوده که این عدد برای کارت خوان های فروشــگاهی 
۶۷ میلیــون و ۱۷۹ هزار تومــان و برای پذیرش موبایلی ۸ 

میلیون و ۸۸۶ هزار تومان بوده است.

تلگرام پولی ماه جاری
 راه اندازی می شود

پاول دورف، موسس تلگرام اعلام کرد این سرویس پیام 
 رسان طرح اشتراک پولی برای کاربرانش را ماه  میلادی 

جاری راه اندازی خواهد کرد . 
دورف در کانــال تلگرام خود اعلام کــرد کاربرانی که 
 تلگرام پریمیوم را انتخاب کنند، از ظرفیت بالاتری  برای 

چت و بارگذاری رسانه و فایل برخوردار خواهند  بود . 
وی خاطرنشــان کرد: تنهــا راه برای تامیــن نیازهای 
 طرفداران این ســرویس و همزمان رایگان نگه داشتن 
 قابلیتهای فعلی، گزینه پولی برای عرضه امکانات  بیشتر 

است . 
تلگــرام به همراه ســیگنال، پــس از نگرانیهای حریم 
 خصوصی که کاربران واتســاپ پیدا کردند، شاهد رشد 
 شــمار کاربرانشــان بودند. تلگرام در حال حاضر ۵۰۰ 
 میلیون کاربر ماهانه فعال دارد و در میان ۱۰ اپلیکیشن 

 پردانلود در جهان است . 

بر اساس گزارش رویترز، دورف گفت: اقدام برای  عرضه 
نسخه اشتراک پولی، تضمین تامین مالی تلگرام  توسط 
خود کاربران این سرویس و نه تبلیغات کنندگان  است. 
در واقــع کاربرانی که پولی بابــت تلگرام پرداخت  نمی 
کنند، نه تنها افت تجربه استفاده را نخواهند داشت  بلکه 
قادر خواهند بود از برخی از مزایای سرویس  پولی مانند 
امکان مشاهده اســناد حجم بالا، رسانه و  استیکرهای 

ارسال شده از سوی کاربران پریمیوم  برخوردار شوند . 
جزییات دقیــق از قابلیتهــای ســرویس پریمیوم در 
پســت  دورف مورد اشــاره قرار نگرفت. اما گزارشهای 
 متعددی که اخیرا منتشــر شده اند، حاکی از آن است 
که  قابلیتهای تلگرام پریمیوم شــامل بارگذاری فایلهای 
 پرحجم تر، ســرعت دانلود سریعتر، تبدیل صدا به متن، 
 استیکرهای پریمیوم، قابلیتهای مدیریت چت پیشرفته 

و  عدم نمایش تبلیغات است . 
قیمت سرویس اشتراکی تلگرام، بر مبنای تحلیل نسخه 
 بتای این اپلیکیشــن، چهار دلار و ۹۹ سنت در هر ماه 
 گزارش شــده اســت اما باید دیــد در مناطق مختلف، 

قیمت  رسمی چه خواهد بود . 

هراز، جاده ای که هر آن
 امکان ریختن دارد!

محور هراز، یکی از جاده های قدیمی کوهستانی است که به گفته 
مســئولان برای اصلاح نقاط حادثه خیــز آن، باید چندین هزار 
میلیارد تومان هزینه کرد و با توجه به فعالیت  معادن بســیار در 
این منطقه، هر لحظه ممکن اســت بخشی از کوه در این جاده 

فرو بریزد.
 جــاده هراز یکی از محورهای قدیمی کوهســتانی در کشــور 
اســت که همواره در روزهای پایانی هفته و ایام تعطیل یکی از 
مسیرهای سفر مردم به شمال کشور است اما این جاده همواره با 
مشکلات بسیاری دست و پنجه نرم کرده و به نظر می رسد جزو 
جاده هایی است که بالاترین آمار انسداد به دلایل مختلف مانند 

ریزش کوه را در میان دیگر محورهای مواصلاتی کشور دارد.
محــور هراز مانند جاده چالوس جزو مســیرهایی اســت که به 
گفته متخصصان باید فکــر جدی برای آن کرد و تا کنون بیش 
از ۳۲ نقطه حادثه خیر برای این جاده از سوی سازمان راهداری 
شناسایی شده اســت. اما مسئله اینجاست که سازمان راهداری 
از نظــر مالی توان اصلاح همه این نقاط را ندارد و کســی هم از 
میان پیمانکاران برای دریافت مناقصه و اصلاح این نقاط استقبال 

نکرده است.
از هر کدام از حواشی و نقاط حادثه خیر محور هراز که بگذریم، 
انتشار کلیپی از تَرَک کوهستان محور هراز در بالادست روستای 
آب اسک، همه مردم به ویژه مسافران و بومیان این جاده را نگران 
کرد. برخی می گویند، این تَرَک آنقدر عظیم و بزرگ است که اگر 
روزی عمیق تر شود، قسمتی از کوه روی بخش اعظمی از جاده 
فرو می ریزد و آن وقت مشخص نیست که چه اتفاق ناگواری در 
انتظار خودروهای آن محدوده است. اما برخی دیگر معتقدند که 
این تَرَک به ده ها ســال پیش برمی گردد و همانطور که در این 
ایام اتقافی برای این تَرَک نیافتاده از این به بعد نیز نخواهد افتاد.

مشــکل دیگری که در محور هراز مساله ساز شد و برای ساعاتی 
دیــد رانندگان را به طور کامل کور کرد. گرد و خاکی بود که در 
روز ۱۳ فروردین ماه امسال سبب شد تا توده عظیمی روی این 
محور بریزد و تا ســاعت ها مردم نتوانند از این محور به سادگی 

عبور کنند.

درباره این توده صحبت های بسیاری از فعالیت معدن این منطقه 
تا تغییرات آب و هوایی و وزش شدید باد که خاک را بلند کرده، 

مطرح شد.

گرد و خاک سیزده به در امسال در محور هراز   
نگران کننده نبود

مهــرزاد خندان - رییس آزمایشــگاه مکانیک خاک ســازمان 
زمین شناسی-  درباره حادثه اخیر اینگونه به ایسنا توضیح داد که 
گویا آن معدن از اواخر اسفند ماه سال گذشته دیگر اجازه فعالیت 
نداشت و تعطیل. دلیل بروز حادثه ریزش خاک این بوده که این 
معدن رمپی دارد که زیر آن خالی شده بود و این اتفاق منطقه را 

مستعد چنین اتفاقاتی از جمله حرکت های دامنه ای کرد.
وی افزود: علاوه بر این مســائل، کریدور باد و اختلاف دمایی هم 
در همان ایام به وجود آمد که سبب شد دپوی خاکی در آنجا به 
دلیل فعالیت معادن ســنگ شکل بگیرد و تبدیل به ریزدانه ها و 
توده گرد و خاک شــود. نهایتا وزش باد شدید، توده را به سمت 

جاده حرکت داد.
رییس آزمایشگاه مکانیک خاک ســازمان زمین شناسی با بیان 
اینکه این اتفاق ربطی به زمین لغزش، رانش و... ندارد، ادامه داد: 

به دلیل حرکت ریزدانه هایی که ایجاد شــد، همه را نگران کرد 
که شــاید زمین لغزش جدید در این نقطه شکل گرفته است در 

حالی که اینگونه نیست.

شکایت از معدن متخلف در محور هراز  

رضا اکبری - معاون راهداری ســازمان راهداری و حمل و نقل 
جاده ای- در این باره به ایســنا اینگونــه توضیح داد: این گرد و 
خاک ناشــی از ریزش کوه در معدن بخش خصوصی بود که این 

مشکل حل شد و حادثه جانی هم در بر نداشت.
وی اضافه کرد: این معدن در منطقه بلده شهرستان آمل بوده و 
به بخش خصوصی تعلق دارد و با توجه به این که در حریم جاده 

نیست مسئولیتی بابت آن نداشتیم.
معاون راهداری سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای در پاسخ 
به سوالی مبنی بر این که آیا اجرای عملیات کارگاهی در معدن 
مــورد نظر قانونی بوده و شــکایتی از این بخش خصوصی بابت 
ایجاد مزاحمت برای مردم و این محور ندارید؟ گفت: مسلما اداره 
کل راهداری اســتان مازندران از این بابت طرح دعوی و شکایت 
خــود را امروز مطرح خواهد کرد چرا کــه حتی اگر این معدن 
در حریم جاده نباشد و مســئولیت آن با دستگاه دیگری مانند 
وزارت صنعت، معدن و تجارت باشد، در صورت اجرای عملیاتی 
که ســبب از بین رفتن دید رانندگان در محور هراز شــود، باید 
هماهنگی لازم با راهداری انجام می شــد تــا بتوانیم به گونه ای 

مدیریت کنیم که چنین حوادثی رخ ندهد.

اکبری اعلام کرد: در فیلمی که منتشــر شــده مشخص نیست 
امــا معدن مورد نظر و محور هراز از هم فاصله دارند و بین آن ها 
رودخانه وجود دارد اما این حادثه که هنوز مشــخص نیست به 
دلیل انفجــار در معدن رخ داده یا اجرای عملیات در این معدن 
ســبب ریزش و رانش کوه شــده اســت، آنقدر بــزرگ بود که 
ساعت ها مردم در گردوخاک ناشی از این اتفاق گیر کرده بودند و 

نمی توانستند از این منطقه از جاده هراز عبور کنند.

معاون راهداری ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای درباره 
محور هراز و مخاطراتی که این محور می تواند داشــته باشد نیز 
اینگونه توضیح داد که محور هراز یکی از محورهای مهم کشــور 
بوده واز نظر ســاختار زمین شناسی ساختار فعالی دارد. از سوی 
دیگر رشــته کوه البرز که با این جاده تلاقی دارد، دچار حرکت 
است و سبب می شــود روی محور هراز تاثیرات مختلفی مانند 

نشست، رانش و... داشته باشد.

قبل از انتشار کلیپ، تَرَک کوهستان هراز را   
ندیده بودیم

اکبری ادامه داد: درباره شــکافی که در کوهستان جاده هراز در 
محدوده آب اســک ایجاد و رسانه ای شد هم می توان گفت. قبل 
از آن از این تَرَک خبر نداشــتیم چرا که سازمان راهداری طبق 
وظیفه سازمانی اش دائما بدنه ترانشه ها را از سطح جاده مشاهده 
و ارزیابی می کند و هر گاه این بدنه نشانه هایی از ریزش را داشته 
باشد، محور را می بندیم و نسبت به لق گیری و اصلاح جاده اقدام 
می کنند. اما در آن تَرَک شــکافی در بــالای کوه به ارتفاع ۲۰۰ 
متر وجود داشت که معمولا آنجا را بازدید نمی کنیم و در برنامه 
ما نیســت. تیم هایی آن منطقه را بازدید کردند و اظهارنظرهایی 
در فضای مجازی منتشر شد حتی عده ای گفتند دهه هاست که 
ایــن تَرَک وجود دارد و مخاطراتی نخواهد داشــت. برخی دیگر 
هم چاشنی مخاطرات بالقوه را به آن اضافه کردند و نگرانی هایی 

ایجاد کردند.
وی گفــت: به هر ترتیب بازدیدهای متعددی از این محور انجام 

دادیم، مهندس مشاوری که برای شرکت ساخت در حال مطالعه 
زمین شناسی در محور هراز است هم در این بازدیدها بود و گروه 
زمین شناسی مرکز تحقیقات راه و شهرسازی هم از این منطقه 
بازدید کرد. نهایتا جمع بندی این شد که در لحظه امکان سقوط 
کوه در محور هراز وجود ندارد و امکان بررســی و مطالعه بیشتر 
هســت. بنابراین تعدادی سنگ و قطعات که در لبه های ترانشه 
وجود داشــت و مستعد ریزش بود را در مدت حدود یک ماه که 

جاده را بستیم، آزاد کردیم.
معاون راهداری ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای اضافه 
کرد: همچنین نشــانه هایی در اطراف شکاف ها ایجاد کردیم که 
این نشــانه ها به صورت ماهیانه اندازه گیری می شــود تا ببینیم 
حرکتی در نقاط مختلف این تَرَک وجود دارد یا خیر. از ســوی 
دیگر هم قراردادی با شــرکت مهندسین مشاور منعقد کردیم تا 
بررسی کنند و پتانسیل حرکتی این تَرَک را ارزیابی و اعلام کنند. 

و اینکه آیا محور موجود باید بسته شود یا خیر.

بدون پشتوانه علمی نمی توانیم هراز را ببندیم  

اکبری با بیان اینکه با اطلاعات موجود نمی توانیم محور هراز را 
ببندیم، تاکید کرد: تصمیم گیری برای بســتن این محور نیاز به 
پشــتوانه قوی علمی دارد چرا که بستن آن هزینه های زیادی به 
مردم و این منطقه وارد می کند. در همین راســتا دانشگاه تهران 
نیز احتمالا درگیر این طرح خواهد شد که تیم مهندسی مشاور 
جلسات مشــترکی با اساتید دانشگاه تهران داشته باشد و با هم 
به جمع بندی لازم در این باره برســند. چرا که این موضوع، یک 
مساله غیر فنی و سیاسی نیســت و تا زمانی که مطالعات به ما 
نگوید این تَرَک، ممکن اســت هر لحظه مخاطره ای ایجاد کند، 

هیچ پاسخی درباره مسدود شدن هراز نمی توانیم بدهیم.
به گفته وی، جاده جایگزینی نیز در این منطقه ایجاد شــده که 
اگر زمانی محور هراز به ریزش نزدیک شــد یــا اتفاقی رخ داد، 
امکان تردد کنــار گذر از آن نقطه البتــه در کوتاه مدت وجود 

داشته باشد.
معاون راهداری ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای با بیان 
اینکه اســتان مازندران فقر مصالح دارد، اظهار کرد: بیش  از ۳۰ 
معدن مختلف در محور هراز وجود دارد و نیازهای این استان به 
مصالح نیز از این محل تامین می شــود. همه معادن محور هراز 
متعلق به بخش خصوصی است و از آن ها هم شاکی هستیم و از 
طریق وزارت صمت پیگیر مســائلی هستیم که معادن باعث آن 
شده اند. بعضا که به عنوان یک شــهروند از آنجا عبور می کنیم 
وقتی می بینیم کــه متولیان معادن این در حال شــکاف کوه 
هستند، نگرانی مان بیشتر می شود، چرا که بخش هایی را شکاف 
می دهند که هر آن احتمال و پتانســیل ریزش و فروافتادن یک 

بخش و توده عظیمی از کوه وجود دارد.

نیازهای چندهزار میلیاردی هراز و کسری ۳۰۰   
درصدی بودجه

اکبــری گفت: پس از حادثه ورود گــرد و خاک عظیم به محور 
هراز مکاتبات متعددی با اســتانداری مازندران داشتیم تا به این 
مســئله ورود کند. اما نهایتا باید گفت برای اصلاح نقاط حادثه 
خیر محور هراز نیازهای این محور بسیار بیشتر از توان ماست و 
اگر بخواهیم این محور را به شرایط ایده آلش برسانیم چند هزار 
میلیارد تومان بودجه می خواهد که تامین آن در طول یکســال 

در توان ما نیست.
معاون راهداری ســازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای اعلام 
کرد: اگر در حدود ۲۰ سال پیش حدود ۳۰ درصد کسری بودجه 
داشته باشــیم امروز ۲۰۰ تا ۳۰۰ درصد کسری بودجه داریم و 

نمی توانیم با این محدودیت ها محور هراز را اصلاح کنیم.

گردشگری، شاه کلید فراموش شده رونق اقتصادی
حمیدرضابازگشا/روزنامهنگار-صنعت گردشگری که یکی از شاه کلیدهای 
اصلی رونق اقتصادی بشمار می رود، طی چند سال گذشته به سبب شیوع کرونا 
بــه کما رفت؛ اما اینک با فروکش یافتن لجام ســرکش این ویروس منحوس، 
بار دیگر مورد توجه کشــورها قرار گرفته تــا با برنامه ریزی های متقن اقدامات 
لازم برای احیای مجددش را فراهم ســازند.فراگیری ویروس کرونا و بالتبع آن 
افزایش آمار مرگ و میر جهانی طی چند ســال گذشــته سبب متحمل شدن 
آسیب ها و لطمات ســنگینی مالی و اقتصادی به کشورهای گردشگرپذیر شد 
که در این بین، ایران نیز علی رغم دارا بودن ظرفیت های بســیار غنی از منظر 
قدمت تاریخی بیش از ۲۵۰۰ ســاله اش، از این امر مســتثنی نشد؛ اما با مرور 
زمان و تداوم امر واکسیناسیون، هم اکنون شاهد ریشه کنی و کاهش بسیار زیاد 
لطمات کوید_۱۹ و رونق گیری مجدد این صنعت در برخی از کشورها هستیم؛ 
به طور مثال وزارت گردشگری ژاپن طی چند روز گذشته راهنما و شیوه نامه ای 
برای آژانس های مسافرتی و هتل ها در آستانه از سرگیری سفرهای گردشگری 
به این کشــور منتشــر کرده است که براســاس آن، ورود اتباع ۹۸ کشور که 
کمترین خطر ابتلا به ویروس کرونا در آن مشــاهده می شود را مجاز شناخته 
شده است.واقعیت آن است که برخی دولت ها از همان روزهای اوج گیری کرونا 
و همزمان با لغو روادید گردشــگری برای مقابله با شــیوع این بیماری فراگیر، 
اقدام به تدوین نقشه راهی متقن و منسجم برای دوران پساکرونا شدند تا پس 
از توقــف این چرخه فراگیر بتوانند در اولین فرصــت، عرصه را برای پذیرایی 
گردشــگران خارجی مهیا ســازند؛ اما به نظر می رسد ایران هر چند در زمینه 
جذب گردشگر از ظرفیت های بسیار غنی تاریخی، معنوی و مذهبی برخوردار 
است اما آن گونه که شایسته است؛ نتوانسته از این نقاط قوت که موهبتی الهی 
بشمار می رود؛ نهایت سودمندی را کسب و به موفقیت های چشمگیری دست 
یابد.این در حالی است که اهتمام ویژه برای رونق بخشی به صنعت گردشگری 
می تواند از جمله راهکارهای مفید و ارزشــمندی برای خنثی سازی و یا کم اثر 
کردن تحریم های ظالمانه و نیز معرفی چهره واقعی از این کشــور به جهانیان 
برخلاف تبلیغات فریبنده امپراطوری رســانه های آمریکایی، عرضه کند؛ اما با 
این وجود جای تعجب اســت که با داشتن چنین منافع سترگی ، وزیر میراث 
فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری که سابقه مدیریت رسانه ملی را نیز در 
کارنامه دارد تاکنون فقط یک نشست خبری با اهالی رسانه آن هم بدون حضور 
معاونان و مدیران کل وزارتخانه در مقام پاسخگویی داشته است. و این در حالی 
است که مولفه هایی همچون اشتغالزایی، ارزآوری و درآمدزایی از جمله اهداف 
دولت سیزدهم بیان شده اســت.با کاهش میزان مرگ و میر ناشی از ویروس 
کرونا، بسیاری از کشورها در ســودای افزایش درآمدزایی ارزی از این صنعت 
هســتند؛ اما مســوولان و مدیران متولیان این امر در کشور، هنوز برنامه ریزی 
مشــخصی را در این زمینه اعلام نکرده اند و یا هنوز برنامه ملی گردشــگری با 

گذشت بیش از دو دهه به تدوین جامع و کامل نرسیده است.

چراغ بورس قرمز شد
هر چند که بازار سرمایه هفته گذشته را با سبزپوشی  به پایان برده بود دوباره هفته جاری را با چراغ قرمز  آغاز کرد . 

شاخص کل بورس روز گذشته با ۲۰۱۱ واحد کاهش  در رقم یک میلیون و ۵۱۸ هزار واحد ایستاد شاخص  کل با معیار هم وزن هم ۱۵۳۶ 
واحد کاهش یافت و رقم   ۴۱۹ هزار و ۸۶۴ واحد را ثبت کرد. معامله گران این  بازار ۳۹۶ هزار معامله به ارزش ۳۳ هزار و ۶۰۶  میلیارد ریال 

انجام دادند . صنایع پتروشیمی خلیج فارس، ملی صنایع مس ایران و  پتروشیمی شازند نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر  مثبت و در مقابل 
ایران خودرو، بانک صادرات ایران،  بانک تجارت و معدنی و صنعتی چادرملو نسبت به  سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی بورس  گذاشتند . 

شاخص کل فرابورس هم با کاهشی ۳۰ واحدی در رقم   ۲۰ هزار و ۹۱۵ واحد ایستاد. در این بازار ۲۸۵ هزار  معامله به ارزش ۳۴ هزار و ۷۲۹ میلیارد 
ریال انجام  شد. مجتمع جهان  فولاد سیرجان، نفت ایرانول، گروه  توسعه مالی مهر آیندگان، بهمن دیزل و پخش البرز  نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر 

مثبت و در مقابل  تولید نیروی برق دماوند و بیمه دی نسبت به سایر  نمادها بیشترین تاثیر منفی را روی فرابورس گذاشتند. 
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امیر سرتیپ هادیان با بیان اینکه جنگ ترکیبی دشمن  منجر به صدور فرمان 
تاریخی جهاد تبیین شد گفت:  اگر امروز دشمنان در مقابل ایران اسلامی دست 

از پا  خطا کنند با پاسخ کوبنده ای مواجه خواهند شد . 
پاســخ ما به خطای احتمالی دشمن کوبنده اســتبه گزارش  خبرگزاری صدا 
و ســیما به نقل از روابط عمومی  ارتش، امیر ســرتیپ خلبان مهدی هادیان، 
جانشــین  فرمانده نیروی هوایی ارتش جمهوری اســلامی ایران  گفت: عزت و 
اقتدار امروز جمهوری اســلامی ایران  مرهون خون پاک هزاران شهید از دوران 
انقلاب  اســلامی و دفاع مقدس تا کنون است و امروز نیز  سربازان و رزمندگان 
دلیر در نیروهای مسلح در تداوم  راه شهدا و در راستای دفاع از اسلام و انقلاب 

با تمام  توان خود در میدان حضور دارند . 
وی با بیان اینکه انقلاب اسلامی ایران، کلیه معادلات  جهانی و ساختار تبعیض 
آلود و اســتعماری متاثر از  فرهنگ غرب را تغییر داد، اضافه کرد: نظام ســلطه 
 جهانی به ســرکردگی آمریکا و رژیم صهیونیستی و با  پشتیبانی مالی برخی از 

دولت های مرتجع منطقه در  سال های اخیر با ایجاد و تجهیز گروه های تکفیری 
در  صدد ســیاه  نمایی چهره اســلام علوی برآمدند تا بــا راه  اندازی جنگ های 
نیابتی، اوضاع منطقه را پیچیده و  معادلات سیاسی و نظامی را به نفع خود در 

این نقطه  استراتژیک جهان تغییر دهد . 
امیر سرتیپ هادیان افزود: به لطف خداوند و حضور  به موقع و اثرگذار مدافعان 
حرم و جبهه مقاومت و  پشــتیبانی موثر و تعیین کننده نیروی هوایی ارتش از 
 جبهه مقاومت این سناریو شکست خورد و این شجره  خبیثه همانطور که سید 

شهدای مقاومت سردار حاج  قاسم سلیمانی گفت ریشه کن شد . 
جانشین نیروی هوایی ارتش گفت: دشمنان اسلام که  همواره به دنبال استثمار 
بشــریت هستند به شکل  پیچیده تری به جنگ با جبهه اسلام روی آورده و در 
این  میان جمهوری اســلامی ایران به عنوان ام القرای جهان  اسلام و پرچمدار 
مبــارزه تاریخی حق علیه باطل کانون  توجه و تمرکز این این دشــمنی ها قرار 

گرفته است . 
وی بــا بیان اینکــه مهمترین ویژگی و مدرن ترین شــیوه  جنگ امروز، جنگ 
ترکیبی در عرصه های مختلف  همچون جنگ های نیابتی، اطلاعاتی، اقتصادی، 
 فرهنگی و شناختی با استفاده از مدرن ترین تجهیزات و  آخرین فناوری ها است 
تصریح کرد: جنگ بزرگ و  پلید رســانه ای که بخشی از جنگ نرم و شناختی 
دشمن  است، سال هاست علیه نظام مقدس جمهوری اسلامی  ایران ادامه دارد، 
به عنوان مهمترین بخش از جنگ  ترکیبی مطرح شــده و در چنین شــرایط 
پیچیده ای درک  دقیق و صحیح از چنین تهاجمی از سوی رهبر معظم  انقلاب 
)مدظله العالی( منجر به صدور فرمان تاریخی  جهاد تبیین به عنوان جهاد کبیر 

به عنوان یک فریضه  دینی ملی شد . 
وی با بیان اینکه ایران عزیز از مولفه های برترســاز  راهبردی برخوردار اســت 
و در بیانیه گام دوم نیز به آن  اشــاره شــده است، خاطر نشــان کرد: امکانات 
استراتژیک  و ژئواستراتژیک ایران اسلامی از جمله توان نظامی،  تولید تسلیحات 
بومی و استقلال دفاعی در شرایطی که  نه تنها کشورهای منطقه بلکه بسیاری 
از کشــورهای  جهان به امنیت اجاره ای تکیه کرده اند، از همین  مؤلفه هاست و 
در همین راســتا ژئوپلتیک و جغرافیای  کشورمان، دشمن را در برآورد دقیق از 

احتمالات  رویایی با نظام اسلامی ناتوان کرده است . 
امیر ســرتیپ هادیان افزود: اگر امروز دشمنان در مقابل  ایران اسلامی دست از 

پا خطا کنند با پاسخ کوبنده ای  مواجه خواهند شد . 

نمایندهکلیمیاندرمجلس:

قطعنامه آژانس
 هیچ خاصیت حقوقی و فنی ندارد

نماینده ایرانیان کلیمی در مجلس گفت: قطعنامه آژانس  بین المللی انرژی اتمی 
تحت فشار و تاثیرپذیری از  تصمیمات آمریکا و لابی صهیونیستی تنظیم شده و 

هیچ  خاصیت حقوقی و فنی ندارد . 
همایون سامه یح نماینده ایرانیان کلیمی در مجلس با  اشاره به قطعنامه ضدایرانی 
شــورای حکام آژانس  بین المللی انرژی اتمی گفت: این قطعنامه فاقد وجاهت 

 حقوقی و فنی و قطعنامه ای کاملا سیاسی است . 
وی افــزود: آمریکا و اروپا از توســعه قدرت و نفوذ  جمهوری اســلامی ایران به 

وحشــت افتاده اند و ســعی  دارند تا از طریق نهادهای بین المللی ایران را تحت 
 فشار قرار دهند . 

نماینده ایرانیان کلیمی در مجلس اظهار داشــت:  همانطور که گفتند قطعنامه 
اخیر شورای حکام آژانس  بین المللی انرژی اتمی قطعنامه ای کاملا سیاسی است. 
 این قطعنامه هیچگاه نمی تواند مانع فعالیت های هسته ای  صلح آمیز ایران باشد . 

سامه یح خاطرنشان کرد: آنها به خوبی می دانند که  فعالیت های هسته ای ایران 
صلح آمیز اســت و به این  موضوع اشــراف دارند که وقتــی رهبر معظم انقلاب 
 اســتفاده نظامی از انرژی هســته ای را حرام شــرعی اعلام  می کند، هیچ کس 

برخلاف آن عمل نخواهد کرد . 
وی افزود: غربی ها با وجود اشراف بر این موضوع اما  با هدف محدودسازی نظام 
جمهوری اسلامی سعی دارند  تا فعالیت های هسته ای ایران را غیرصلح آمیز جلوه 

 دهند، البته در این مسیر ناکام خواهند بود . 

سامه یح اظهار داشت: متن این قطعنامه تحت فشار و  تاثیرپذیری از تصمیمات 
آمریکا و لابی صهیونیستی  تنظیم شده و هیچ خاصیت حقوقی و فنی ندارد . 

هفته گذشته، قطعنامه شورای حکام با پیگیری آمریکا،  آلمان، فرانسه و انگلیس 
به تصویب رسید  . 

همچنین ایران متهم شــده است که به ســوالات آژانس در  مورد ذرات اورانیوم 
یافت شده در سه مکان هسته ای  اعلام نشده پاسخ نداده است . 

در پی صدور این قطعنامه، ســخنگوی وزارت خارجه  ایران اعلام کرد که آمریکا 
و ســه کشور اروپایی با  تلاش برای پیشبرد یک قطعنامه برآمده از سوءمحاسبه 
 و مشاوره غلط علیه کشوری با شفاف ترین برنامه هسته  ای صلح آمیز در جهان، 

اغَراض کوته  بینانه خود را  فراتر از اعتبار آژانس قرار دادند . 
وی همچنین تأکید کرد که بانیان این قطعنامه مستقیما  مسئول تبعات بعدی 

هستند و پاسخ ایران قاطع و  متناسب است . 

روسیه به دنبال مذاکره با آمریکا بر سر 
اوکراین به  بهانه پیمان استارت ۳ است

 « عبدالرضا فرجی راد« ســفیر پیشــین ایران در نروژ در  تشریح احتمال 
آغاز مذاکرات پیمان اســتارت ۳ میان  روسیه و آمریکا در حاشیه جنگ 
اوکراین،   اظهار کرد:  پیمان اســتارت ۳ عملًا تا سال ۲۰۲۶ دارای اعتبار 
اســت  و پس از روی کار آمدن جو بایــدن، این پیمان میان دو  طرف به 
امضا رسید. اینکه سفیر روسیه در آمریکا در  این مقطع و در باب مذاکرات 
با محوریت پرونده  اســتارت ۳ سخن می گوید، صرفاً یک پیام مهم دارد. 
 آنها می خواهند از این طریق وارد مذاکره با آمریکا  شــوند، ولی به نظرم 
این مذاکرات محوریتش بحث پیمان  اســتارت نخواهد بود، بلکه باز هم 
پرونده اوکراین  مطرح اســت. در این میان باید توجه داشت که در قضیه 
 مذاکرات اوکراین هم آمریکایی ها چراغ سبز نشان  ندادند و در سوی دیگر 
روس ها هم در شــرق اوکراین  مشغول پیشروی های نظامی خود هستند 

تا در نهایت  بتوانند برخی از شهرهای این منطقه را به تثبیت  برسانند . 
وی ادامه داد: به همین دلیل ســخنان اخیر ســفیر روسیه  در واشنگتن 
آن هم با محور پیمان اســتارت ســه را باید  نوعی پیش قدمی از سوی 
مســکو با محوریت پرونده  اوکراین دانســت که در نهایت این مساله در 
پوشــش  مذاکرات در قالب پیمان استارت ۳ مطرح شده است. به  عقیده 
من در شرایط کنونی روسیه به دلیل اعمال  تحریم های جدید و گسترده 
اقتصادی و همچنین مباحثی  از جمله عضویت ســوئد و فنلاند در ناتو، 
به دنبال یک  راه جدید برای مذاکره با آمریکا در پرونده اوکراین  اســت. 
در این میان عملًا ایالات متحده نمی خواهد وارد  مذاکره با روس ها شود 
و مســکو هم می داند که تحریم ها  فشار زیادی بر پیکره اقتصادی روسیه 
وارد آورده  است. از سوی دیگر باید توجه کرد که مسکو به خوبی  می داند 
ولودیمیر زلنســکی تحت تاثیر آمریکا و بریتانیا  قرار دارد و همین مساله 

مذاکره با کی یف را در شرایط  کنونی بسیار سخت و دشوار می کند . 
این استاد ژئوپلیتیک دانشگاه گفت: روسیه به این نتیجه  رسیده که بهتر 
اســت به جای اوکراین با آمریکا وارد  مذاکره شــود. روس ها می خواهند 
امتیازاتی که دریافت  می کنند یا امتیازاتی که ارائه می دهند را در بالاترین 
 ســطح مقام ها و ساختار سیاســی ایالات متحده رد و بدل  کنند. به نظر 
آنها این اقدام باید با واشــنگتن انجام شود نه  این که بخواهند با اوکراین 
وارد چنین مناسبات و  مذاکراتی شوند. از سوی دیگر، روسیه نمی خواهد 
 حملات فعلی را به خارج از منطقه دونباس بکشــاند و به  نوعی به دنبال 
گسترش این اقدام های نظامی نیســت. به  موازات این روند باید دانست 
که ایالات  متحده ســخنان  سفیر روسیه در واشنگتن را یک نقطه ضعف 

تلقی  می کند . 
وی در پایان خاطرنشان کرد: آمریکایی ها معتقدند که  روسیه باید از شرق 
و اوکراین و حتی جزیره کریمه  خارج شــود اما توجه داشــته باشید که 
آمریــکا و بریتانیا  در این میان کمترین ضربه را دریافت می کنند. ایالات 
 متحده به دنبال بیرون کردن روســیه از شــرق اوکراین  است ولی بحث 
اینجاست که گفت وگوی قدرت ها را  نمی توان صرفاً یک گفت وگوی صفر 
و یکی دانست؛  بلکه امتیازهایی می دهند و امتیازهایی دریافت می کنند. 

رئیسجمهوردرنشستخبریمشترکبامادوروعنوانکرد:

 »ایستادگی«؛ راهبرد تهران کاراکاس 
در برابر دشمن

رئیس جمهور با راهبردی خواندن روابط تهران -  کاراکاس به استراتژی 
مقاومت دو کشور در برابر  قدرت های زورگو اشاره کرد و گفت: به اعتراف 
 سخنگوی کاخ سفید، فشارهای حداکثری علیه ایران  مفتضحانه شکست 
خورده و ملت ما عزم دارد تحریم ها  را به فرصتی برای پیشــرفت کشور 

تبدیل کند
آیت الله »ســید ابراهیم رئیسی« روز گذشته در نشست  خبری مشترک 
با »نیکلاس مادورو« در مجموعه  سعدآباد تهران ضمن خوش آمدگویی 
به رئیس جمهور  ونزوئلا و همراهانشــان گفت: جمهوری اسلامی ایران 
 همواره در عرصه سیاست خارجی به دنبال ارتباط با  کشورهای مستقل 
بوده و ونزوئلا در مقابل تحریم های  دشمنان و امپریالیسم ایستادگی کرده 

و مقاومت  مثال زدنی داشته است . 
رئیس جمهور، روابط تهران و کاراکاس را راهبردی  خواند و گفت: روابط 
برادرانه ما ادامه دار خواهد بود و  امضای ســند ۲۰ ســاله بین دو کشور 

نشان دهنده این عزم  است . 
وی افزود: تحریم ها و تهدیدها علیه کشــورمان در این   ۴۲ ســال اخیر 
فراوان بود و ملت ایران تصمیم گرفته تا  تحریم ها را در جهت پیشــرفت 

کشور به فرصت تبدیل  کند . 
آیت الله رئیســی در عین حال خاطرنشان کرد: همان طور  که سخنگوی 
کاخ سفید اعلام کرده، فشارهای حداکثری  علیه ایران مفتضحانه شکست 
خورده است و این نقطه  پیروزی برای ملت ایران و نقطه شکست آمریکا 

و  دشمنان است . 
وی این نکته را هم گفت که ونزوئلا ســال های ســختی را  سپری کرد 
اما اراده ملت و دولت این کشــور این بود که  باید در مقابله با دشــمنان 

ایستادگی کند و در همین مسیر  هم حرکت کرده است . 
آیت الله رئیســی ادامه داد: اراده مردم، دولت و رئیس  جمهور ونزوئلا این 
بوده که باید در مقابل تحریم ها  ایســتاد و ما امروز گزارش داریم که این 
کشور  ابرتورم ها را پشت سر گذاشته  و رشد اقتصادی آن آغاز  شده است؛ 
این نشــانه خوبی اســت که به همه ثابت می کند  مقاومت و ایستادگی 

جواب می دهد و دشمن را وادار به  عقب نشینی می کند . 
رئیس جمهور، امضای ســند جامع همکاری های راهبری   ۲۰ ساله بین 
ایران و ونزوئلا را جلوه ای از اراده  مســئولان عالی دو کشور برای توسعه 
روابط در  حوزه های مختلف دانســت و تأکید کرد: همکاری های  خوبی 
بیــن تهران و کاراکاس در حــوزه انرژی،  نیروگاه هــای حرارتی، تعمیر 
پالایشــگاه ها، صادرات  خدمات فنی و مهندسی، روابط اقتصادی، دفاعی 
و  نظامی وجود دارد که نشان دهنده ظرفیت بالای روابط  دو کشور است 

و دولت سیزدهم به دنبال ارتقای این  ارتباطات به بالاترین سطح است . 
آیت الله رئیســی از حوزه علم و فناوری به عنــوان یکی  دیگر از حوزه ها 
یاد کرد که تهران و کاراکاس  می توانند همکاری های خوبی در آن حوزه 
داشته باشند  و متذکر شــد: گام های خوبی برای همکاری های علمی و 
 فناورانه با ونزوئلا در ایران برداشــته شده و شــرکت های  دانش بنیان و 
پارک های علم و فناوری و کشــاورزی آماده  انتقال تجربیات خود در این 

زمینه  هستند . 
وی همچنین با اشاره به راه اندازی قریب الوقوع خط  مستقیم پروازی بین 
تهــران - کاراکس توضیح داد: این  اقدام زمینه خوبی برای تســهیل در 
رفت و آمد  شهروندان دو کشور است که منجر به رونق روابط  اقتصادی و 

تجاری می شود و روابط دو ملت را  نزدیک تر خواهد کرد   . 
رئیس جمهور در پایان اظهار امیدواری کرد »سفر  رئیس جمهور ونزوئلا 
به ایران نقطه عطفی برای  ارتقای هر چه بیشتر روابط دو کشور و تعمیق 

دوستی  دیرینه دو ملت باشد«. 

سیاسی

خبر
سفر اســفندماه ســال گذشــته مدیرکل 
آژانس بین المللی  انرژی اتمی به ایران این 
امیدواری را به وجود آورد  که در پروسه ای 
۳ ماهه و با نقشــه راهی مشخص،  پرونده 
پادمانی ایران در اجلاس ماه ژوئن شــورای 
حکام  برای همیشه بسته شود؛ امیدی که با 
ارائه گزارش منفی  رافائل گروسی و متعاقب 
آن تصویــب قطعنامه شــورای  حکام علیه 
ایران، نه تنهــا حل و فصل پرونده پادمانی 
 بلکــه آینده برجام را نیز در هاله ای از ابهام 

فرو برد . 
روز چهارشــنبه ۱۸ خردادماه و ســاعاتی 
پیــش از اعلام  تصویــب قطعنامــه علیه 
ایران در شــورای حکام آژانس  بین المللی 
انــرژی اتمی، خبری از ســوی ســازمان 
انــرژی  اتمی ایران اعلام شــد که نشــان 
داد تهران از قطعیت  صــدور این قطعنامه 
اطمینــان یافته و در واکنش، اقدام به  قطع 
دســتگاه  فرا پادمانی،  دوربین های  فعالیت  
اندازه گیری  بر خط ســطح غنا  OLEM  و 

فلومتر آژانس در ایران  کرده است  . 
در بیانیه ســازمان انرژی اتمی عنوان شد 
کــه »جمهوری  اســلامی ایــران تاکنون 
آژانــس  بــا  همکاری هــای گســترده ای 
 بین المللی انرژی اتمی داشــته اســت که 
متأسفانه آژانس  بدون اینکه در نظر داشته 
باشد که این همکاری ها ناشی  از حُسن نیت 
ایران است نه تنها قدردان این همکاری ها 
 نبــوده بلکه به نوعی آن را وظیفه ایران نیز 

تلقی کرده  است ». 
بهروز کمالوندی، سخنگوی سازمان انرژی 
اتمی  ســاعتی پس از این خبر، در تشریح 
آن گفــت: »۸۰  درصد دوربین های آژانس، 
دوربین های پادمانی اســت و  ما متعهد به 
پادمــان هســتیم و آن دوربین ها کماکان 
فعالیــت  خودشــان را انجــام می دهنــد. 

دوربین هایی که قرار اســت  فعالیتش قطع 
شــود که امروز از برخی ســایت ها شروع 
اســت  فراپادمانی  دوربین هــای   کردیــم 
و اطلاعاتــی را  ضبــط می کرد کــه بعداً 
می توانست توسط آژانس مورد  استفاده قرار 
بگیرد ما این اطلاعات را هم دیگر در  اختیار 

آژانس نمی گذاریم ». 
اقدامــات تهــران امــا در همیــن نقطه 
متوقــف نخواهد شــد و  گازدهی به برخی 
ســانتریفیوژهایIR   1    و افزایش  ســرعت 
انواع ســانتریفیوژها قدم های بعدی  تولید 
تهران  در واکنش بــه آنچه »عدم قدردانی 
آژانس از  همکاری های ایران« نامیده شده، 

خواده بود  . 
قطعنامه پیشــنهادی آمریــکا و تروئیکای 
اروپایی ســرانجام  در ســاعات پایانی روز 
چهارشــنبه با رای ۳۰ کشور از   ۳۵ کشور 
عضو شورای حکام به تصویب رسید تا  فصل 
تازه ای از تنش در روابــط تهران با آژانس 
 بین المللی انرژی اتمی و غرب رقم بخورد؛ 
فصلی که  شــاید پس از تل آویو، ســاکنان 

کرملین را خوشحال کرده  است . 
روسیه که پس از توقف گفت وگوهای وین 
در تاریــخ ۲۰  اســفند ۱۴۰۰، همواره در 
مظان این اتهام که عامل  اصلی بن بست در 
پروسه احیای برجام است، قرار  داشت؛ حالا 

و با تصویب قطعنامه شورای حکام  می تواند 
خود را تبرئه کند و از اختلافات میان تهران 

و  غرب بهره خود را ببرد   . 
انــرژی  بین المللــی  آژانــس  مدیــرکل 
اتمــی در نخســتین  واکنــش بــه توقف 
فعالیــت  دوربین هــای فراپادمانی یا همان 
 دوربین  هایی که پــس از امضای برجام در 
ســایت های  ایران نصب شــده بودند، روز 
پنجشنبه در جمع  خبرنگاران حاضر شد و 
گفت: اگر فرصت ٣ الــی ۴  هفته ای تداوم 
راســتی آزمایی فعالیت های هسته ای ایران 
 بگذرد، »یک ضربه مهلک« به برجام خواهد 
بود. اگر  برجام احیا شود، آژانس امکان ارائه 

خدمــات در زمینه  فعالیت های هســته ای 
ایران به طرف هــای امضاکننده را  ندارد و 
نمی تواند به آن هــا بگوید که ایران در چه 

 نقطه ای قرار دارد . 
رافائل گروســی روز جمعه نیز در مصاحبه 
با شــبکه  الجزیره گفت: »اقــدام ایران در 
توقف فعالیت برخی از  دوربین های آژانس 
اقدامی منفی به شمار می آید.  فعالیت های 
بازرسی به ایران کمک کرده و به این  کشور 
فرصت اثبــات این گفته را که چیری برای 
مخفی  کردن در برنامه هسته ای خود ندارد، 
می دهــد.« وی  همچنین ابــراز امیدواری 
کرده که در نزدیک ترین زمان  ممکن بتواند 
به ایران ســفر کــرده و با مقامــات ایرانی 

 گفت وگو کند  . 
مدیرکل آژانس در حالی اســفندماه سال 
گذشته به ایران  سفر کرده بود که توافق بر 
متنی ۴ بندی میان آژانس و  سازمان انرژی 
اتمی ایــران این امیدواری را به وجود  آورد 
که در پروســه ای ۳ ماهه و با نقشــه راهی 
مشــخص،  پرونده پادمانی ایران در اجلاس 
ماه ژوئن شورای حکام  برای همیشه بسته 
شــود. امروز اما نه تنها حل و فصل  پرونده 
پادمانی بلکه آینده برجام نیز در هاله ای از 

ابهام  فرو رفته است . 
تصویب قطعنامه در شــورای حکام یادآور 
روزهایی  است که پس از صدور ۹ قطعنامه 
علیه برنامه هســته ای  در این نهاد، پرونده 
کشورمان به شــورای امنیت سازمان  ملل 

ارجاع داده شد  .. 
حــال که پس از ۳ مــاه از توقف مذاکرات 
در ویــن،  دوربین هایــی کــه فعالیت های 
تهــران پس از توافق هســته ای  را در خود 
ثبت می کردند خاموش شــده اند، شمارش 
 معکوس برای اعلام »رسمی« مرگ برجام 

نیز آغاز  شده است. 

 »برجام« در بستر احتضار

فرمانــده نیروی دریایی 
و  تأیید  ســپاه گفــت: 
رضایت  عملکرد از سوی 
امــام خامنه ای)مدظله 
العالی( بــرای  دریادلان 
نیــروی دریایی ســپاه 
بهتریــن مــدال افتخار 

است
پاســدارعلیرضا  دریادار 
فرمانــده  تنگســیری 
نیروی دریایی  ســپاه به 
وضعیت  بررسی  منظور 
و ســازه  اســتحکامات 
پدافند   ،  های مهندسی 
غیــر عامــل و ارزیابی 
آمادگــی های  رزمی در 
از  بــزرگ،  تنب  جزیره 
در  مســتقر  های  یگان 

 این جزیره بازدید کرد . 

با  تنگســیری  ســردار 
أخیر  فرمایش  به  اشاره 
مقام معظم  رهبری )مد 
ظله العالــی( و تقدیر و 
له  رضایت  معظم  اظهار 
از عملکرد اقتدار آفرین 
دریــادلان کــه موجب 
 غرور ملی و اظهار غیرت 
ایرانــی گردیــد، گفت: 
 دلاوری ها و جان فشانی 
هــای شــما رزمندگان 
در  سپاه  نیروی  دریایی 
توقیــف نفتکــش های 
متخلف یونانی ،  موجب 
رضایتمنــدی نائب امام 
آیت  المهدی،حضــرت 
امام خامنه  الله  العظمی 
ای)حفظه الله( را فراهم 
نمود که  برای ما بهترین 

مدال افتخار است .  
دریادار پاســدار علیرضا 
تنگســیری ابراز داشت 
طبــق  فرمایــش   :
حضــرت آقــا مبنی بر 
لقــب دادن »دلاوران از 
جمهوری  گذشته   جان 
اسلامی« به غیور مردان 
 ، نیروی  دریایی ســپاه 
وظیفه و مســئولیت ما 
ســنگین تر شده و  باید 
ضمن بجا آوردن سجده 
 ، الهی  درگاه  به  شــکر 
از خداوند  با  اســتعانت 
به  توســل  و  ســبحان 
معصومین   )علیهم  إئمه 
الســلام( بدانیــم تمام 
این پیروزی ها از  لطف 
و  اســت  و  محبت خدا 

بایســتی به قــدرت لا 
یــزال الهی ایمان  و باور 

قطعی داشته باشیم .  
وی بیان داشت : چشم 
انــداز و افق دید تحولی 
انقلاب  رهبــر  معظــم 
اســلامی در مدیریــت 
راهبــری  موضوعات  و 
بسیار  امنیتی  و  نظامی 
جلــو تــر از همــه می 
بدست  توفیقات  و   باشد 
و  اطاعت  دلیل  به  آمده 
نیروهای  تبعیت  محض 

مسلح از ایشان است .  
دریایی  نیروی     فرمانده 
ســپاه در ادامه تصریح 
کــرد:  امــروز امنیــت 
مطلوبی بــا همکاری و 
افزایی  کشــورهای  هم 
حــوزه  در  همســایه 
فارس  جغرافیایی خلیج 
 وجــود دارد کــه اگــر 
کسی به هر دلیلی پای 
رژیم مفلــوک  ، کودک 
کش و دشــمن شماره 
یک صهیونیســتی را به 
 این منطقــه باز نماید ، 
هم خــودش و هم این 
أمنی  نا  را  دچار  منطقه 
ثباتی  بی  و  نابسامانی   ،

امنیتی دچار می  کند . 

نماینــده مــردم رفســنجان در 
مجلس شــورای اســلامی گفت: 
 دولت در حــال اجرای یک طرح 
بــزرگ اقتصادی اســت  و نباید 
دولت را در میدان جنگ اقتصادی 

تنها بگذاریم . 
جلالی،  حســین  الاسلام  حجت 
مجلس  یازدهم  عملکــرد  درباره 
طــی دو ســال گذشــته، اظهار 
داشــت: مجلس  یازدهم متشکل 
از افــرادی انقلابــی، دغدغه مند 
و  متخصص اســت و بــه جرأت 
می توان گفت که مجلس  تاکنون 
به  توانمندی  نیروهــای  چنیــن 
خود ندیده بــود.  مجلس یازدهم 
ظرفیت زیــادی در اختیار دارد، 
اما  متأســفانه در این مدت فقط 
۲۰ درصد از این ظرفیت  استفاده 
شده اســت و باید از این ظرفیت 

بیشتر استفاده  کرد . 
وی تصریح کــرد: قانون حمایت 
از خانــواده و جوانــی  جمعیــت 
یکی از قوانین بسیار مهمی است 
که در مجلــس  یازدهم با تلاش 
نماینــدگان به تصویب رســیده 
است اما  ممکن است مردم درباره 
جوانب آن اطلاع کافی نداشــته 
 باشــند کــه باید در ایــن زمینه 

اطلاع رسانی دقیق شود . 
جلالــی تاکید کــرد: نمایندگان 
مجلــس یازدهــم دغدغــه رفع 

 مشکلات کشور را دارند و باید از 
ظرفیت همسویی  مجلس و دولت 

نهایت استفاده را برد . 
مرکــز  داشــت:  اظهــار  وی 
پژوهش هــای مجلس، قوه مفکره 
 مجلس است و باید فعال تر شود. 
لازم اســت مرکــز  پژوهش های 
مجلــس طرح هــا و لوایــح را به 
صورت دقیق  و کارشناسی بررسی 
کند و بــازوی مشــورتی قوی و 
 بســیار خوبی بــرای نمایندگان 

باشد . 
نماینــده مــردم رفســنجان در 
مجلس شــورای اســلامی تاکید 
 کرد: مقام معظــم رهبری عنوان 
انقلابــی را بــه مجلــس  یازدهم 
دادند. ایشان به ما نمره ای دادند 
که باید خودمان  را به این ســطح 
برســانیم و همواره در این سطح 

بمانیم . 
جلالی با اشــاره بــه اینکه رأی 
بالای مجلس به دولت  ســیزدهم 
یکی از نقاط قوت مجلس اســت، 
گفــت: مجلس  نبایــد رودرروی 
دولت قرار گیــرد. دولت در حال 
اجرای  یک طرح بزرگ اقتصادی 
اســت، ما باید بــه دولت کمک 
 کنیم و نبایــد دولت را در میدان 
جنگ اقتصادی تنهــا  بگذاریم و 

نباید پشت دولت را خالی کنیم . 
وی با بیــان اینکه طــرح توزیع 
عدالت  اقتصادی  یارانه ها  عادلانه 
را بــه دنبــال دارد و همــه باید 
به دولــت در این  راســتا کمک 
کنیم،گفــت: نمایندگان نباید در 
برابــر دولت  بایســتند و نباید به 

دنبال مچ گیری باشند. 

فرماندهنیرویدریاییسپاه : 

امروز امنیت مطلوبی در حوزه خلیج فارس وجود دارد
نمایندهمردمرفسنجاندرمجلس : 

مجلس نباید رودرروی دولت باشد

جانشین فرمانده نیروی هوایی ارتش : 

پاسخ ما به خطای احتمالی 
دشمن کوبنده است
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در هفتــه گذشــته خبــر ســرقت از 
صندوق های امانات بانک ملی ایران به 
سرعت در صدر اخبار قرار  گرفت و در 
همان دقایق اول مهم ترین سؤال نحوه 
جبران خســارت بود. همــان روز اول 
روابط عمومی  بانک ملی مدعی شد که 
خسارت وارده به مشتریان توسط بانک 
جبران خواهد شــد. در کنــار جبران 
 صحبت از بیمه نیز به میان آمد. سؤال 
اصلی این بود کــه آیا صندوق ها بیمه 
داشتند یا خیر؟ هیچ کدام از  بیمه های 
رسمی کشور در خصوص صندوق های 
امانان بانک ملــی توضیحی ارائه نداد. 
در نتیجــه بحث  بیمه بــه هیچ وجه 
مطرح نبود. شــاید برایتان جالب باشد 
که بانک ولز فارگــو امریکا در قرارداد 
اجاره  صنــدوق به صراحت اعلام کرده 
اســت که محتویاتی صنــدوق اجاره 
شده، بیمه نیست و فرد طرف قرارداد 
 باید یــک قــرارداد بیمه مناســب با 
شــرکت مورد علاقه خود منعقد کند. 
در ماده هفــت آیین نامه صندوق های 
 اجاره ای ایران نیز قید شــده است که 
بانــک هیچ گونه مســئولیتی در قبال 
خســارت های وارده یا مســائل مشابه 
 ندارد. در این خصوص گفتگویی با یکی 
از کارشناسان بیمه کشور داشتیم. در 
ادامه همــراه ما باشــید.کاظم  طلایی 

پاشیری؛ کارشناس صنعت بیمه گفت: 
معمولًا بانک ها برای کل سیستم بانکی 
مثــل بایگانی و  صندوق هــای امانات 
بیمــه نامه کلی دارند. ایــن بیمه نامه 
سیل،  آتش سوزی،  پوشش های  شامل 
زلزله، ســرقت  و ... می شود. البته این 
تعهد ســخت است. برای صندوق ها به 
نسبت سایز صندوق و اجاره اخذ شده، 
تعهد  بیمه متفاوت است. به طور مثال 
۱۰ میلیون تا ۲۰ میلیون تومان تعهد 
دارنــد. در نتیجه به محتویات  صندوق 

بستگی ندارد . 
طلایی پاشــیری اظهار کــرد: به طور 
معمول مشــتریان ترجیــح می دهند 
که کســی از محتویات صندوقشــان 

آگاه  نباشــد. این معضل مهمی اســت 
کــه بیمه ها و بانک ها بــا آن رو به رو 
هســتند. راهکاری بــرای این موضوع 
 نیســت و بیماری اصلی جامعه است. 
تورم موجود در جامعه روندی را ایجاد 
کرده است که قیمت های  امروز با فردا 
یکی نیست. هیچ کار و سرمایه گذاری 
قابل پیش بینی نیست . طلایی پاشیری 
خاطرنشان  کرد: مشخص بودن میزان 
دارایی موجــود در صندوق های امانات 
بحث مالیاتــی را به همــراه دارد، در 
انتخاب  را  محرمانگی  مشتریان   نتیجه 
می کنند. حتی ممکن مشتری صندوق 
بانکی با جرم محتکر سکه یا  ارز هم رو 
به رو شــوند. محرمانگی برای مشتری 

امتیاز اســت اما بیمه امکان پوشــش 
ندارد. از هر سو به  صندوق های امانات 
بانکی نگاه کنید بــا یک چالش رو به 
رو می شــویم . وی افــزود: در پرونــده 
سرقت اخیر  هم بانک مسئولیت جبران 
خســارت را در قبال مشــتریان خود 
پذیرفت. باید ســقف تعهد در شرکت 
بیمه ای  مشخص شود. مشتریان مقادیر 
کم در این صندوق ها نمی گذارند. این 
گونه ســرقت ها خاص هستند و برای 
 بیمه گــر قابل پیش بینی نیســت. اگر 
هم ایــن صندوق ها بیمه شــده بود با 
اما اگرهای زیــادی همراه خواهد بود. 
 شرکت های بیمه در این موارد ترجیح 
کارشناس  نشــوند . این  وارد  می دهند، 
صنعت بیمه در پایان گفت: در  ســایر 
کشورها روند اقتصادی و میزان دارایی 
مردم به صورت شفاف مشخص است. 
امانات حق  ابتدا برای  صندوق های  در 
بیمه پرداخت می شود و در زمان حادثه 
خسارت کامل را دریافت می کنند. در 
این چالش ها وجود   شــکورهای دیگر 
ندارد. در ایــران حتی جهت تورم هم 
 شکل خاص و قابل پیش بینی  ندارد که 
بتوانیم نرخ برای بیمــه تعیین کنیم. 
قانون اعــداد بزرگ یــا ریاضیات هم 
توانایی محاســبه و پیدا  کردن عددی 

برای تورم ندارد . 

وزیــر جهاد کشــاورزی از آغاز مانور 
نظارت بــر زنجیره تأمیــن، تولید و 
توزیــع کالاهــای اساســی و رعایت 
 قیمت های تعیین شــده در سراسر 
کشــور خبر داد . سید جواد ساداتی با 
اشاره به آغاز مانور نظارت بر  زنجیره 
تأمین، تولید و توزیع کالاهای اساسی 
از ۲۱ خــرداد گفت: چهــار هزار نفر 
در کشــور کار نظارت  بر کل زنجیره 
تأمیــن، تولیــد و توزیــع کالاهای 

اساسی و مواد غذایی را برعهده دارند. 
همچنین از بســیج  اصناف و بســیج 
وزارت جهاد کشاورزی استفاده شده 
اســت . وی افزود: در راستای مردمی 
سازی یارانه ها  و نظارت بر قیمت های 
تعیین شده، نظارت بر بخشی از این 
زنجیــره در کارخانه های مواد غذایی 
خواهد  بود . ســاداتی نــژاد، کالاهای 
مورد بررســی را شــامل محصولات 
کشــاورزی، لبنیات، حبوبــات، برنج 

 وارداتی، شــکر و روغن عنوان و بیان 
کرد: از آغاز زنجیره توزیع تا فرآوری 
در کارخانه و توزیع آنها  مورد نظارت 
تعزیرات  قرار خواهد گرفت.  بازرسان 
هــم با توجه به ضوابــط جدیدی که 
بــرای این دســتگاه  تعیین شــده و 
افزایش اختیارات، به نظارت ها کمک 
می کند. در ایــن مانور قیمت ها مورد 
بررســی قرار  می گیرند تا در صورتی 
که بیــش از قیمت تمام شــده ارائه 

و عرضه شــوند به تعزیــرات معرفی 
خواهند شد.  مردم هم با شماره ۱۲۴ 
تخلفات گران فروشــی را به تعزیرات 
اعلام کننــد .   وی  درباره اقدام برخی 
 کارخانه های لبنــی مبنی بر افزایش 
داشت:  اظهار  قیمت محصولات خود 
شــرکت های تولید کننده مواد لبنی 
 فقط ۴ قلم کالای اساســی که قیمت 
آنها اضافه و به کارخانجات اعلام شده 

را می توانند افزایش دهند . 

ا قتصادی

افزایش قیمت نان در دستور کار دولت نیست
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی وزارت جهاد کشاورزی 
اعلام کرد: با همکاری شــرکت  خدمات بازرگانی تامین آرد استان ها تا 
چهار ماه آینده انجام شده و هیچ افزایش قیمتی هم در دستور کار  دولت 
نخواهد بود . مســعود امرالهی مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای 
اساسی وزارت جهاد  کشاورزی در زمینه طرح عرضه کیلویی نان، افزود: 
طرح توزیع کیلویی نان در جلسه اخیر شورای آرد  و نان مطرح شده و 
در حال بررسی است . مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی 
وزارت جهاد  کشــاورزی اظهار داشت: این طرح در جلسه اخیر شورای 
آرد و نان مطرح شده است و بخش خصوصی،  دولتی، اصناف و دستگاه 
های ذیربط عضو در شــورا در حال بررسی طرح هستند . مدیرکل دفتر 
بازرســی  و نظارت بر کالای اساسی وزارت جهاد کشاورزی تصریح کرد: 
انتظار دولت بر این اســت که مردم نان  را با کیفیت و عرضه مناســب 
دریافت کنند و فروش کیلویی نان جلوی کم فروشی و گران فروشی را 
 خواهد گرفت . امراللهی خاطرنشان کرد: احتمال دارد در حوزه نان بربری 
و ســنگک، نان توســط نانوایان  خام تر پخته شود که مردم به سمت 

واحدهای صنفی با کیفیت تر متمایل می شوند. 

قائممقامخانهصنعتومعدنایران : 

اغنیا بیش از فقرا از ارز دولتی بهره بردند
قائم مقام خانه صنعت و معدن ایران گفت: اقشــار اسیب پذیر تر برنج، 
گوشــت و مرغ کم تری مصرف  می کردند پس ســهم کمتری از یارانه 
تخصیص داده شده خواهند داشــت.آرمان خالقی  گفت: هدف اصلی 
 تخصیص ارز دولتی تثبیت قیمت ها در آن مقطع بود؛ این کار می توانست 
برای دوره ای کوتاه قابل توجیه  باشد، اما تمدید شدن هر ساله آن قابل 
فهم برای فعالان و کارشناســان اقتصادی نیســت. در این بین افرادی 
 بودند که با سوء استفاده، کالاهایی را که با ارز ارزان وارد کشور شده با 
ارز آ ازاد در کشور به فروش  می رساندند.او می گوید: در این قیمت کالا ها 
به قدری خطای محاسباتی وجود داشت و اعداد به قدری  بزرگ بود که 
ســر ریز آن به کشور های همجوار می رسید و  آن ها را منتفع می کرد. 
وقتــی اختلاف قیمت  آرد روغن و حتی محصــولات آن را در داخل و 
خارج از کشــور مقایسه می کردیم، مشخص بود که قاچاق  را به همراه 
دارد و سود سرشاری را به جیب قاچاقچی ها سرازیر می کرد. زمانی که 
کالایی را ارزان در  اختیار داشته باشید دور ریز بیشتری خواهید داشت 
و توجه کمتری به مصرف بهینه خواهیم کرد. دلار   ۴۲۰۰ از فروردین 
۱۳۹۷ تا اردیبهشت ۱۴۰۱ میهمان اقتصاد ایران بود. بعد از بروز التهاب 
قیمتی در  ماه های پایانی سال ۱۳۹۶ و هفته های نخست سال ۱۳۹۷؛ 
اسحاق جهانگیری معاون اول وقت رئیس  جمهور، از دلار ۴۲۰۰ تومانی 
رونمایی کرد. البته بعد ها مســئولیت اتخاذ این سیاست ارزی را کسی 

بر  عهده نگرفت . 

کارشناسبازارارزپاسخداد؛

نرخ ارز در روزهای آینده به چه سمتی خواهد رفت
کارشــناس بازار ارز با بررسی وضعیت نرخ ارز در روز های آینده گفت: 
وضعیت نرخ ارز در روز های  آتی بســتگی به چند عامل اساســی دارد. 
اولین عامل تاثیرگذار بر نرخ ارز، کســری شــدید بودجه کشور  است. 
متاســفانه دولت ها بودجه را با کســری تنظیم می کنند و این کسری 
بودجه موجب می شــود با اســتقراض  از بانک مرکزی و یا انتشار پول 
بدون پشتوانه اقتصاد ایران در دیگ جوشان تورم باشد و موج های  تومی 
قیمــت تمام کالا ها از جمله نرخ ارز را تحــت تاثیر قرار دهد .   علیرضا 
عباســی،  افزود: دومین عامل  تعیین کننده قیمت ارز در روز های آتی، 
انتظارات تورمی اســت. تورم انتظاری باعث شــده است که  دارندگان 
ســرمایه خود را در مقابل تورم بی پناه ببینند و این احساس را داشته 
باشــند که سرمایه های  ریالی شان در حال از بین رفتن است و دائما به 
دنبال پناهگاه ارزی باشند . عباسی گفت: روی آوردن به  پناهگاه ارزی و 
خروج سرمایه ها از اقتصاد مولد به سوی اقتصاد سفته بازی باعث ایجاد 
تقاضای کاذب  ارزی برای نرخ ارز می شود و همین مسئله نرخ ارز را در 
مسیر صعودی قرار خواهد داد. درست  همانند اتفاقی که طی سال های 
اخیر رخ داده اســت . این کارشــناس بازار ارز اظهار کرد: عامل سوم و 
موثر  بر نرخ دلار تشدید تحریم های اقتصادی علیه اقتصاد ایران است. 
تحریم ها در ۱۰ ســال اخیر تشدید شده و  این مسئله باعث شده است 
که همواره درآمد های ارزی دولت کاهش پیدا کند و مصارف ارزی نیز 

به  دلیل تورم در اقتصاد جهانی افزایش یابد . 

کارشناسبازارمسکن:

علت رشد مسکن در اردیبهشت چه بود

یک کارشناس بازار مسکن گفت: افزایش شش درصدی ماهیانه قیمت 
خانه در شرایطی رخ داد که  بازارهای طلا، ارز و بورس، رشدی متناسب 
با تورم نداشتند و به همین خاطر بخشی از سرمایه ها به  منظور حفظ 
ارزش پول وارد بازار مســکن شد اما اگر دولت بتواند تحرکی در حوزه 

ساخت و ساز ایجاد  کند قیمت مسکن تا حدودی کنترل می شود 
. حسن محتشم اظهار کرد: رونق نسبی بازار مسکن در  اردیبهشت ماه، 
همزمان با تغییر قیمت کالاهای اساسی، افزایش قیمت دیگر کالاها و 
رشد حدود ۵۰  درصدی دستمزد چندان غیرمنتظره نبود. بعضی کالاها 
مثل روغن تا ۴۰۰ درصد رشــد داشتند و طبیعی  است که این مساله 
به شکل ملموس یا روانی بر بازارها تاثیر می گذارد . وی افزود: وقتی تورم 
ایجاد  می شود همه کالاها از جمله نهاده های ساختمانی با تغییر قیمت 

مواجه می شوند و مسکن نیز از این قاعده  مستثنی نیست. 
حتی آمار گویای آن است که مسکن نسبت به بقیه کالاها از درصد رشد 
کمتری برخوردار  بوده اســت . این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه 
دولــت باید جلوی افزایش تورم را بگیرد تصریح کرد:  تا زمانی که روال 
کنونی در اقتصاد ادامه پیدا کند، مســکن نیز روندی رو به بالا خواهد 
داشت. هرچند  معتقدم به دلیل پر شدن ظرفیت بازار مسکن امسال نیز 

این بازار پایین تر از نرخ تورم حرکت  می کند . 
محتشم با اشاره به انعقاد حدود ۱۰.۵ هزار فقره معامله در شهر تهران 
در اردیبهشت ۱۴۰۱  خاطرنشان کرد: تقاضای مصرفی به شدت کاهش 

یافته است. 

سکه به سمت 16 میلیون تومان می رود
  قیمت طلا در ایران بعد از اینکه دلار وارد کانال ۳۰ هزار تومان 
شد، با تقاضای بالایی روبرو شد و  بعد از آن با وجود آنکه قیمت 
انس جهانی روندی نزولی داشــت و وارد کانال ۱۸۰۰ دلار شد، 
طــلا در  ایران همچنان صعودی باقی مانده و هر ســکه طلا در 
محدوده ۱۵ میلیون تومان معامله می شــود، هر چند  بخشی از 
این گرانی طلا تحت تاثیر رشــد دلار به بــالای ۳۱ هزار تومان 
است، اما از آنجایی که چشم  انداز برجام تیره و تار شده، بسیاری 
از ســرمایه گذاران تصور می کنند که ریســکی برای معاملات 

کنونی  طلا وجود ندارد . 
رئیس کمیته ای طلا و جواهرات اتاق اصناف  با اشــاره به اینکه 
در هفتــه های اخیر  قیمت طلا در ایــران متاثر از روند صعودی 
قیمت دلار در کشور، صعودی شده است، گفت: با توجه به  اینکه 
چشــم انداز بازار جهانی تورمی است و بســیاری از کشورهای 
توســعه یافته هم با تورم مواجه بوده  اند. نســبت برابری قیمت 
طلا به دلار نیز روندی صعودی داشته است و به نظر می رسد تا 
زمانی که  وضعیت اقتصادی در دنیا به همین منوال است، قیمت 
انس جهانی هم روندی صعودی داشته باشد و  نوسانات انس هم 
تحت تاثیر سیاست های فدرال رزرو و... برای مهار تورم است، اما 
این مســاله نمی  تواند در بلندمدت ادامه دار باشد . محمد کشتی 
آرا بــا تاکید بر اینکه در چند وقت اخیر میزان حباب ســکه  و... 
کاهش یافته اســت، اظهار کرد: با توجه به اینکه قیمت سکه به 
محدوده ۱۵ هزار تومان رسیده که از  نظر تکنیکالی در محدوده 
مقاومتی اســت و تقاضا در این محدوده کمی کاهش داشته و از 
طــرف دیگر  قیمت دلار در کشــور افزایش یافته و میزان حباب 
ســکه نسبت به قبل کاهش داشته اســت . او با تاکید بر  اینکه با 
توجه به انتظارات تورمی پیش بینی می شــود تقاضا برای خرید 
طلا همچنان روندی صعودی  داشته باشد، اظهار کرد: از آنجایی 
که بســیاری از مردم به دنبال حفظ ارزش سرمایه خود هستند، 
تقاضا  برای معاملات طلای آبشده و... افزایش یافته است، اما باید 
مراقب باشــند و تنها طلای آبشده را از جاهای  معتبر خریداری 

کنند 
. سارا فلاح کارشناس بازار مالی با اشاره به اینکه سرمایه گذاران 
در چند وقت اخیر  برای خرید طلا به سمت طلاهای بدون اجرت 
رفته اند، گفت: طلا به طور قطع یک کالای ریســک پذیر  است 
و در سال های اخیر با ورود کرونا به کشور و جنگ ها طلا رشد 

داشته است.
هرچند قیمت انس  جهانی تحت تاثیر سیاســت فدرال رزو برای 
افزایش نرخ ســود بیــن بانکی تا حدودی متوقف شــده ، اما از 
 آنجایی که رشد قیمت سوخت و... همچنان در سال جاری ادامه 
پیــدا می کند، تــورم در بازار جهانی  صعــودی باقی می ماند و 
سرمایه گذاران همچنان تقاضای بالای برای انس طلا ایجاد می 
کنند به همین  دلیل قیمت انس جهانی در کف قیمت قرار دارد 
و در ایــران هم به دلیل صدور قطعنامه در شــورای حکام  علیه 
ایران پیش بینی می شــود که رشــد قیمت دلار همچنان ادامه 
داشــته باشد و این روند در بلندمدت می  تواند منجر به شکست 

سقف ۱۶ میلیون تومان برای قیمت سکه باشد. 

کارشناسصنعتبیمه:

تورم سارق اصلی صندوق های امانات است

وزیرجهادکشاورزیخبرداد؛

آغاز مانور نظارت بر قیمت کالاهای اساسی

خبرکوتاه

گزارش

دولت بعد از تاخیر معناداری که برای تعیین حقوق بازنشستگان 
داشت با توجه به تورمی که بازنشستگان  را با چالش های بسیاری 
روبه رو کرده است باید در تعیین درصد مستمری دقت بیشتری به 
خرج می داد  چراکه این ده درصد هزینه های زندگی بازنشستگان 
را پوشش نمی دهد و این مسئله موجب نارضایتی آنها  شده است. 
به عبارتی ایســتادگی نمایندگان کارگــری با همراه نمایندگان 
کارفرمایی سبب شد تا دستمزد  خوبی برای حداقل بگیرها تعیین 
شــود. اما برای حقوق سایر سطوح  کم دقتی شده است و تصور 
می کنم  بحث رعایت نکردن مولفه تعیین مســتمری بر اســاس 
هزینه های زندگی موضوعی است که دولت  درخصوص آن ترک 
فعل انجام داده اســت.بر اســاس این گزارش  وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی از  پرداخت افزایش حقوق بازنشســتگان از خرداد 
ماه خبر داده اســت که مابه التفاوت حقوق بازنشســتگان برای 
 ماه های فروردین و اردیبهشــت نیز در ماه های تیر و مرداد واریز 
خواهد شد. حال عدم پیروی حقوق  بازنشستگان متوسط بگیر از 
مصوبه شورای عالی کار واکنش هایی را به دنبال داشت. برخی ها 
نســبت به  اقدام دولــت در تصویب ۱۰درصــد افزایش حقوق 
متوســط بگیران انتقاد دارند. به گفته آن هــا با توجه به  افزایش 
سرسام آور هزینه های معیشت، افزایش حقوق در نظر گرفته شده 
تنها کفاف هزینه چند روز از  ماه را می دهد و بازنشستگان با این 
شــرایط سخت برای گذران زندگی در تنگنا قرار خواهند گرفت.

حمید  حاج اسماعیلی کارشناس بازار کار با اشاره به عدم تناسب 
میان هزینه ها و درامد بازنشســتگان به اقتصاد   ۲۴ گفت: اکنون 
تورم به صورت افسارگسیخته در کشور وجود دارد و این مسئله 
بازنشســتگان و  حقوق بگیران را آزار می دهد.این کارشناس بازار 
کار بــه انتقاد از تصمیم دولت پرداخت و در این باره  گفت: اولین 
موضوعی که مورد انتقاد است مسئله تغییر مصوبه شورایعالی کار 
بوده که دولت انجام داده  اســت. شورای عالی کار در پایان سال 
گذشــته افزایش رقم مستمری ها را ۳۸ درصد تعیین کرده بود، 
اما  متاســفانه دولت سنت شکنی کرده و این رقم را به ۱۰ درصد 
کاهش داده است. معمولا در گذشته مصوبات  شورای عالی کار با 
همان رقم و مقداری که تصویب می شد در هیئت دولت مصوب 
و برای اجرا به  ســازمان تامین اجتماعی ابلاغ می شد، اما امسال 
برخلاف چند دهه قبل دولت این مســئله را رعایت نکرده  است.

وی افزود: دولت حق و اجازه نداشته است که یک مصوبه قانونی 
را بدون اینکه شرکای اجتماعی  را برای مذاکره و بازنگری مسئله 
دعوت کند به صورت یکجانبه قانون را تغییر دهد.حاج اسماعیلی 

 اظهار کرد: دومین مسئله مورد انتقاد این است که سازمان تامین 
اجتماعی یک نهاد غیر دولتی بوده و  دولت نباید تا این اندازه در 
امور سازمان تامین اجتماعی دخالت داشته باشد. بازنشستگان و 
کارگران  صاحبان اصلی ســازمان تامین اجتماعی هستند. وقتی 
سازمان بر اساس ماده ۹۶ و ۱۱۱ قانون تامین  اجتماعی مصوب 
کــرده که این افزایش صورت بگیرد دولت به چه دلیلی این رقم 

را کاهش داده است؟

افزایش حقوقی که جامعه را فقرتر می کند  

این کارشــناس بازار کار با اشــاره به گرانی های افسارگسیخته 
ادامه داد: ســومین و مهم ترین مســئله ای که  مورد انتقاد است 
میزان افزایش حقوق در برابر فشــار تورم و گرانی اســت. اکنون 
تورم به صورت  افسارگسیخته در کشور وجود دارد و این مسئله 
بازنشستگان و حقوق بگیران را آزار می دهد بنابراین اگر  ما اجازه 
ندهیم که دســتمزد بازنشســتگان به اندازه کافی افزایش پیدا 
کند بدون شک این قشر فقیرتر خواهند  شد.وی در پایان تاکید 
کرد: افزایش حقوق به این شــکل به معنای فقیرتر کردن عمده 
بازنشســتگان،  حقوق بگیران و کارگران است. رویه ای که دولت 
در پیش گرفته نه تنها عادلانه نیســت بلکه توسعه فقر  است. به 
ایــن تصمیم دولت انتقادات بســیاری وارد بوده و دولت باید در 
این خصوص میزان افزایشــی را  که مصوب و ابلاغ کرده اســت 

پس بگیرد . 

 10    درصد کفاف هزینه های زندگی بازنشستگان را   
نمی دهد

محســن باقری، فعال کارگــری نیز در واکنش بــه این خبر به 
اقتصاد24 گفت: بر اساس ماده 96 و 111  قانون تامین اجتماعی 
بحث تعیین مســتمری بازنشســتگان به عهــده هیئت وزیران 
گذاشته شده اســت و هیئت  دولت باید این مستمری را تعیین 
و ابلاغ کند. اما مستمری بر اساس مولفه ای همچون هزینه های 
زندگی  باید تعیین شــود درصورتی که این اتفاق رخ نداده است.  
 باقری گفــت: دولت بعــد از تاخیر معناداری کــه  برای تعیین 
حقوق بازنشســتگان داشــت با توجه به تورمی که بازنشستگان 
را با چالش های بسیاری  روبه رو کرده است باید در تعیین درصد 
مســتمری دقت بیشــتری به خرج می داد چراکه این ده درصد 
 هزینه های زندگی بازنشستگان را پوشش نمی دهد و این مسئله 
موجب نارضایتی آنها شده اســت . وی اظهار  کرد: البته در بحث 
حداقل بگیران افزایش خوبی انجام شده است و آنهم حاصل کار 
نمایندگان کارگران  بود. به عبارتی دیگر ایســتادگی نمایندگان 
کارگری با همراه نمایندگان کارفرمایی ســبب شــد تا دستمزد 
 خوبی برای حداقل بگیرها تعیین شــود. اما برای حقوق ســایر 
سطوح  کم دقتی شده است و تصور می کنم  بحث رعایت نکردن 

مولفه تعیین مســتمری بر اســاس هزینه های زندگی موضوعی 
است که دولت  درخصوص آن ترک فعل انجام داده است و حتما 
باید این مسئله اصلاح شود.  این حق بازنشستگان است  که برای 

گذران معیشت شان از یک مستمری مناسب بهره ببرند . 

به نظر می رسد اقدام دولت نیازمند بازنگری است  

حواشی در خصوص افزایش ۱۰ درصدی مستمری سایر سطوح 
همچنان ادامه دارد. بر اساس گزارشی  از خبرآنلاین، محمدرضا 
پورابراهیمی رییس کمیســیون اقتصادی مجلس درباره افزایش 
حقوق کارگران  گفته است: »آنچه ما به دنبال آن هستیم کمک 
به بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی است تا بر اساس  ضوابط 
و مقررات قانونی در کشور و با رعایت شان و منزلت این عزیزان به 
حل مشکلات معیشتی و  حقوق متناسب با شرایط اقتصادی اقدام 
شــود. در پرداخت حقوق بازنشستگان سازمان تامین اجتماعی 
چند  نکته مهم حائز اهمیت اســت. اولین نکته این است، آنچه 
در قانون آمده و مطرح شــده ســازمان تامین  اجتماعی حقوق 
بازنشستگان این سازمان را مشخص و هیات مدیره و هیات امنا 
بعد از تایید و تصویب  برای دولت ارسال می کنند و دولت در مقام 
تنفیذ مصوبه است. متن قانون در ماده ۹۶ نیز اعلام شده  سازمان 
تامین اجتماعی مکلف اســت این کار را انجام دهد لذا تکلیف بر 
عهده این سازمان است.  به نظر  می رسد دولت نقش تنفیذ حکم 
را دارد و امکان اینکه بخشی از آن را بپذیرد و بخشی را خودش 
اصلاح  کند در قانون دیده نشده و این موضوع باید توسط دولت 
گزارش و به نحوی پاسخ داده شــود که آیا از نظر  قانونی دولت 
حق دارد در ارتباط بــا این موضوع تصمیم بگیرد . نماینده مردم 
کرمان و راور در مجلس  ادامه داد: آنچه در قانون آمده بیان کرده 
بعد از تایید و تصویب در ســازمان تامین اجتماعی این موضوع 
به  تایید هیات دولت می رســد در آنجا مشخص نشده که دولت 
حق دارد این تایید را بر اســاس تغییرات مدنظر  خود انجام دهد 
یا اینکه باید برگرداند به سازمان تامین اجتماعی و بعد از تصویب 
مجدد و ارائه به دولت  تایید کند و لذا به نظر می رسد اقدام دولت 
نیازمند بازنگری اســت . حال باید دید که پس از این حواشی آیا 
 مصوبه حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی تغییری خواهد کرد 
و یا بازنشستگان باید به فکری راهی  برای مدیریت هزینه کلان 

معیشتشان با درآمدهای ناچیزشان باشند. 

افزایشحقوق۱۰درصدیکهجامعهرافقیرترمیکند

بازنشستگان در هزارتوی فقر  

خطری که بیت کوین را تهدید می کند
بیت کوین در خطر ســقوط به ۲۰ هزار دلار اســت زیرا قیمت بیت کوین الگوی فنی 
نزولی کلاسیک را  تشــکیل می دهد . بیت کوین برای اولین بار در تاریخ خود ۹ 
شمع قرمز هفتگی را پشت سر هم ثبت کرده  است. عملکرد معامله گران به 
شدت نزولی شده  و همان طور که شاخص ترس و طمع بیت کوین نشان 
 می دهد ترس در اوج خود اســت . بیت کوین پس از رسیدن به بالاترین 
رقم تاریخی نزدیک به ۷۰هزار  دلار با بیش از ۵۵ درصد ســقوط به 
زیر ۳۰هزار دلار رسیده است و از آن زمان برای حفظ قیمت بالاتر 
 از این ســطح تلاش می کند. جامعه کریپتو مشــتاقانه منتظر رالی 
کمکی اســت که قیمت را حداقل برای مدتی  به بالای ۳۰هزار دلار 
برســاند .   تحلیلگر کریپتو، آلتکوین شرپا این انتظار را دارد اما امید 
او در حال از  بین رفتن اســت زیرا الگوی بازار چیز دیگری را نشان 
می دهد. این تحلیلگر می گوید: روند فعلی بازار  شــبیه به روند ســال 
۲۰۱۸ است که به آرامی به پایین سقوط کرد، وضعیتی که بازار نزولی 
آن زمان را  به ویژه ناراحت کننده کرد . شــرپا انتظار دارد که بازار خونین 

با روند آهسته، قیمت بیت کوین را در نهایت  به ۲۰هزار دلار برساند.  

عدم پایبندی صنایع لبنی به نرخ های مصوب  
بعد از اصلاح یارانه کالاهای اساســی قیمت چهار محصول پر مصرف لبنی مشــخص شد به طوری 
که  قیمت ماســت کم چرب 2.5 کیلوگرمی 49800 تومــان، پنیر  UF   400    گرمی ٣7 هزار تومان، 
شــیرکم  چرب یک لیتری 18 هزار تومان و شــیر نایلونی کم چرب 900 گرمی 15 هزار تومان تعیین 
شد؛  همچنین 12 قیمت هر کیلوگرم شیرخام دامداران نیز 12 هزار تومان اعلام شد . با 
وجود اینکه برای ســه  محصول کم چرب و یک محصول نیم چرب یاد شده قیمت 
مصوب اعلام شده است گویا سایر قیمت ها  نرخ معینی ندارند و دیگر محصولات در 
برندی های متفاوت با قیمت های مختلف و فاصله عمیقی به  فروش می رســد . در 
حالی که قیمت هر کیلوگرم شــیر خام پرچــرب ٣.2 درصد چربی ) چربی 
کامل ( 12  هزار تومان توســط صنایع لبنی خریداری می شود  اما بر اساس 
مشاهدات میدانی  قیمت هر لیتر شیر  پاستوریزه پرچرب )٣ درصد چربی( 
با بســته بندی های مدت دار و بطری با قیمت های  29 تا ٣7  هزار تومان 
به فروش می رسد . به طور مثال قیمت یک لیتر شیر پرچرب سنتی با بسته 
بنــدی بطری ٣7  هزار تومان و شــیر پاکتی پرچرب ٣0 هــزار تومان برای 

فروش قیمت گذاری شده است . 
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دوازدهم ژوئــن، ۲۲ خرداد، روز جهانی مبــارزه علیه کار 
کودک است. ســال ۱۹۸۹ بود که مجمع  عمومی سازمان 
ملل متحد پیمان نامه حقوق کودک را تصویب کرد. براساس 
ماده ۳۲ این پیمان نامه،  دولت های عضو موظف شــدند تا 
با هرگونه سوءاســتفاده و بهره کشــی اقتصادی از کودکان 
مقابله کرده  و زمینه های رشــد ذهنی، جســمی، روانی، و 
اجتماعی تمام کــودکان را فراهم کنند. البته علاوه بر این، 
 پیمان نامه حقوق کودک وکنوانســیون ۱۳۸ »حداقل سن 
کار کودکان« مصوب ۲۶ ژوئن ۱۹۷۳ و  کنوانســیون ۱۸۲ 
»ممنوعیت بدترین اَشــکال کار کــودکان« مصوب ژوئن 
۱۹۹۹ از اقدامــات موثر  بین المللی بوده اســت. ایران نیز 
ســال ۱۳۷۰ پیمان جهانی حقوق کودک را امضا کرد و در 
اسفند سال   ۱۳۷۳ مفاد پیمان نامه به تصویب مجلس رسید. 
همچنین ایران مقاوله نامه شماره ۱۸۲ حقوق بنیادین  کار را 
در سال ۸۰ قبول کرد.در حالی هر ساله »روز جهانی مبارزه 
با کار کــودک« ۱۲ ژوئن در  جهت افزایش آگاهی  در مورد 
بــه کار گرفتن غیرقانونی کودکان و روش های مقابله با کار 
کودک  گرامی داشته می شود که گزارش سازمان بین المللی 
کار و یونیسف در سال گذشته حکایت از وجود   ۱۶۰ میلیون 
کودک کار در سراسر جهان داشته است.این در حالیست که 
بر اســاس آمارهای سال   ۱۳۹۹، حدود ۷۰ هزار کودک کار 
و خیابان در کشــور وجود دارد که به دلایلی همچون امرار 
معاش،  نیاز خانواده به کار کودک، عدم دسترسی به آموزش 
و ... ســاعاتی از شــبانه روز را در خیابان   می گذرانند.مروئه 
وامقی، عضو هیات علمی دانشگاه علوم توانبخشی و سلامت 
اجتماعی و پژوهشگر  حوزه کودکان کار و خیابان، می گوید: 
براســاس مطالعات انجام شــده در این حــوزه بخش قابل 
توجهی از  کودکان خیابانی تحت تاثیر یکی از انواع آزارهای 
خیابانی از جمله خشونت های کلامی و  خشونت های جسمی 
که بعضا ممکن است از ســوی مردم اتفاق بیفتد را تجربه 
می کنند.وی ادامه  می دهد: این کودکان از ســوی ماموران 
ســاماندهی کودکان خیابانی نیز خشــونت هایی را تجربه 
می کنند؛  کودکانی که دستفروشی می کنند در معرض دید 
ماموران بوده و خشونت های جسمی و روانی در قالب  جمع 
کردن وسایلشان، پس ندادن وسایل آنها و... از سوی برخی 
ماموران تجربه می شــود. بخش  دیگری از خشــونت ها نیز 

مربوط به حضور در خیابان است. 

حدود ۱۴ درصد کودکان کار تجربه تصادف با   
خودرو دارند

وامقی با اشــاره به میزان خشونت های جنسی وارد شده به 
کودکان کار خیابانی، اظهار می کند: در  مورد خشــونت های 
جنسی نیز می توان حدس زد که وجود دارد، هرچند که در 
مطالعه انجام شده آمار  آن چندان بالا نبوده و خشونت های 
جنســی در مقایسه با خشــونت کلامی کمتر گزارش شده 

است؛ اما در  بخش کیفی مطالعه، کودکان کار و حتی پسران 
مورد آزار جنسی قرار گرفته اند.وی با اشاره به  پژوهش انجام 
شده در سال ۱۳۹۶ در حوزه خشونت های وارده بر کودکان 
کار و خیابــان با جامعه  آمــاری ۸۵۰ کودک خیابانی در ۶ 
استان کشور، یادآور می شود: بر اساس مطالعات انجام شده 
۱۳.۸  درصد از کودکان خیابانی تجربه تصادف با ماشین را 
داشته اند. ۲۲.۷ درصد با سرما یا گرمای شدید  روبه رو بوده ، 
۲۰.۷ درصد گرســنگی را تجربه کرده و ۳ درصد هم جایی 
برای خواب نداشــته اند.به  گفته وی و بر اســاس مطالعات 
صورت گرفته، ۲۱ درصد از کودکان خیابانی از سوی برخی 
مردم و   ۱۵.۴ درصد از ســوی ماموران مورد توهین و کتک 
قــرار گرفته انــد، ۱.۶ درصد از آنها مورد آزار  جنســی قرار 
گرفتــه  و ۳۴ درصد از آنها هیچ یــک از انواع آزار را تجربه 
نکرده اند.این عضو هیات  علمی دانشــگاه علوم توانبخشی و 
سلامت اجتماعی با تاکید بر اینکه به طور کلی کودکان کار 
و خیابان  بیشــتر مورد خشونت های کلامی قرار می گیرند، 
اظهار می کند: در جمعیت عادی کودکان نیز خشونت  روانی 
در صدر خشــونت ها قرار دارد و بعد از آن خشونت جسمی 
و جنســی اســت.وی با اشاره به  اینکه بخشــی از کودکان 
خیابانی دارای خانواده های آسیب دیده  و پرمشکلی هستند، 
می گوید: یکی از  مســائلی که باعث می شود این کودکان به 
سطح خیابان بیایند خشونت های داخل خانه است که آنها 
برای  اینکه خشونت های خانه را کمتر تحمل کنند به خیابان 
می آیند اما متاســفانه در خیابان هم امنیتی وجود  ندارد و 
خشونت را به شــکل چندجانبه تجربه می کنند.وامقی در 
پاســخ به این سوال که منشاء خشونتی  که از سمت جامعه 
علیه کودکان کار و خیابان وارد می شود، چیست؟ می گوید: 
به نظر بخشــی از  خشــونت ها مربوط به تفکری که درباره 
علــت حضور این کودکان در خیابان وجود دارد، اســت؛ به 
 عبارتی دیگر به این ســوال که چرا این کودکان در خیابان 

هســتند به خوبی پرداخته نشده است. مردم  نمی دانند این 
کودکان چرا در خیابان هستند و تصور جامعه بیشتر نوعی 

»انحراف« است.  

با ایجاد اشتغال، والدین کودکان کار را توانمند   
کنید  

این عضو هیات علمی دانشــگاه علوم توانبخشی و سلامت 
اجتماعی بیشــترین علت کار کودکان را  اغلب ناشی از فقر، 
عدم دسترســی به آموزش و تعدد فرزندان عنوان می کند و 
می گوید: این کودکان  کاســب حرفه ای نیستند و به اندازه 
سن شان برخورد می کنند. نباید واکنش یک فرد بزرگسال 
را از این  کودکان داشــت. از ســوی دیگر برخی افراد تصور 
می کنند اگر از کودکان دســتفروش خرید نکنند، کار  آنها 
کم خواهد شــد. ممکن است این سوال مطرح شود که باید 
با کودکان کار و خیابانی چگونه برخورد  شود؟ واقعیت این 
اســت که برای انجام دادن کار اصولی در راســتای کاهش 
کار کودکان، مطمئنا خرید  نکردن راه اصلی نیســت، بلکه 
باید دســتگاه ها و ارگان ها والدین آنها را توانمند و برای آنها 

اشتغال  ایجاد کنند. 

با این کودکان چگونه برخورد کنیم؟  
وامقــی در خصوص نحوه برخورد صحیح جامعه با کودکان 
خیابانی نیز اینطور توضیح می دهــد: مردم  کودکان کار را 
درک کنند چرا که آنها کودک هســتند. ممکن اســت این 
کودکان برای فروش اجناس خود  مصر باشد و در این زمان 
افراد باید در مقابل آنها صبور باشــند. اگر دوست دارند، از 
آنها خریــد کنند،  اما اگر علاقه ای به خریــد از آنها ندارند 
صبور بوده و با آنها برخورد انســانی داشته باشند. مهمترین 
 موضوع این اســت که افراد در برخورد با این کودکان کاری 
نکنند که آنها آســیب بیشتری ببینند و  احساس کنند که 
همه افراد با آنها خشــونت و بدرفتــاری می کنند، چراکه 

خشونت، خشــونت می آورد.الهه  خوشنویس، روانشناس و 
فعال حقوق کودک نیز با اشاره به نبود آمارهای قابل استناد 
از تعداد کودکان  کار در کشور و با بیان اینکه گرچه با وجود 
ســازمان های متعدد متولیِ موضوع کودکانِ کار، هیچ آمار 
 رسمی قابل استنادی از تعداد کودکان کار اعلام نمی شود، 
گفت: اینکه در دوران پاندمی کرونا و تورم،  بحران اقتصادی 
و مشکلات معیشتی ناشی از آن، تعداد کودکان کار به طور 
قابل توجهی افزایش یافته  و در واقع کودکان به عنوان یکی 
از ضعیف تریــن حلقه های اجتماعــی از قربانیان اصلی این 
وضعیت  بوده اند، موضوعی غیرقابل انکار است، چراکه وقتی 
خانواده دچار بی کاری، فقر و اســتیصال  شود به  ناچار برای 

بقاء خود، فرزندش را وارد بازار کار می کند. 

در قبال سماجت کودکان، توهین نکنیم  
وی با اشاره به اینکه باید به کودکان کار مانند همه کودکان 
دیگر نگاه کنیم و متوجه تاثیر رفتارمان بر  آینده آنها باشیم، 
درخصوص نحوه صحیح برخــورد با کودکان کار و خیابان، 
گفت: مردم باید آگاه باشــند  که این کودکان به ترحم نیاز 
ندارند؛ در مواجهه با این کودکان در خیابان، پشــت چراغ 
قرمــز و... یا  زمانی که برای فروش کالا، شســتن شیشــه 
اتومبیل و... مراجعه می کنند آنها را نادیده نگیریم، البته این 
 رفتار به این معنا نیست که آنها را سوال پیچ کنیم که چند 
ســالته؟ و... . وی با اشــاره به اینکه نباید به  کودکان کار به 
عنوان افرادی اضافی و بزهکار نگاه شــود، تاکید کرد: زمانی 
که کودکان کار و خیابانی  برای ارائه خدماتشــان سماجت 
می کننــد نباید به آنها توهین و پرخاش شود.خوشــنویس 
گفت: با افزایش  جمعیت، با افزایش فقر و با گسترش جهانی 
شــدن اقتصاد، اســتثمار، ظلم و تجاوز به کودکان افزایش 
 یافته است، اما به طور کلی ابعاد مختلف فقر )فقر اقتصادی، 
فقر اجتماعی و فقر فرهنگی( عوامل  اصلی تشــدیدکننده 
آن هســتند.وی گفت: کار کودک یعنــی آنچه که فعالین 
حقــوق کودک همواره برای  مقابله با آن تاکید دارند چراکه 
موجب محروم شــدن کودک از حضور در مدرسه و آموزش 
کودک در  ابعاد مختلــف ذهنی، روانی، اجتماعی و اخلاقی 
و آسیب به وی می شــود، در نتیجه به منظور  پیشگیری و 
مقابله با این آســیب ها لازم است افراد اطلاعات خود را در 
زمینه پیشگیری از کار کودک  و نحوه برخورد با این کودکان 
افزایش دهند و تلاش کنند که آگاهی عمومی در این مورد 
نیز افزایش  یابد. همچنین افراد می توانند برای ترویج حقوق 
کودکان و نیز مقابله با کار کودک در فعالیت های  اجتماعی 
و سازمان های مردم نهاد همکاری کنند و در صورت امکان 
با حمایت مالــی از پروژه های  آنها در ایــن زمینه حمایت 
کنند.وی همچنین از مردم خواست تا نسبت به کار کودک 
حساس بوده و در  زمینه پیشگیری، مقابله و تدوین قوانین 

حمایتی از مسئولان مطالبه گری کنند. 

وزیر بهداشت، سرعت واکسیناسیون را عامل 
اصلی کنترل ویروس کرونا در کشور عنوان 
و تاکید  کرد: در موضوع واکسیناســیون ما 
توانستیم در مدت کوتاهی حجم زیادی از 
واکسن را تزریق کنیم که  همین امر سبب 
شد ایمنی جمعی در مدت کوتاه ایجاد شد 
و برای این اتفــاق از افراد تحصیل کرده و 
از  ظرفیــت همراهی و همکاری مردم برای 
تزریق واکسن اســتفاده کردیم.دکتر بهرام 
عین اللهی در پاســخ  به این پرسش که آیا 
این زیر ساخت هایی که با کمک دانشمندان 
ایرانی بــرای مقابله با کرونا فراهم  شــده 
واکسن سازی  گسترش  زمینه ساز  می تواند 
در زمینه های دیگر باشــد، گفت: مفتخرم 
که اعلام کنم  این زیرساخت های مهیا شده 

دیگر تنها مربوط به مقابله با کرونا نیســت 
بلکه یک کارخانه قوی تولید  واکسن است 
و هــم اکنون هر ویروســی کــه درون آن 
بریزید از آن ســو واکسن مورد نیاز ساخته 

 می شود؛ بنابراین زیرساخت هایی است که 
نگرانی هــای آینده ما را هــم تا حد زیادی 
برطرف می کند.وی  در پاســخ به این سوال 
که اگر همین امروز آمار مقایســه ای ایران 

و دیگر کشــور های دنیا وجود داشته  باشد 
ســوال این اســت که در ایران چه اتفاقی 
افتاده که امــروز آمار فوتی های کرونا صفر 
شده اســت،  گفت: ویروس کرونا در دنیا از 
بیــن نمی رود و ادامــه دارد مثل آنفولانزا؛ 
مــردم بدانند که کرونا با مــا  خواهد بود و 
نباید خیالمان خیلی راحت باشد.وی افزود: 
در حــال حاضر برخی از مــردم که دارای 
 بیماری های زمینه ای هســتند در برخی از 
فصل ها و شروع فصل سرما واکسن آنفولانزا 
تزریــق  می کنند و ما معتقدیم که در مورد 
کرونا نیز همین اتفــاق خواهد افتاد.مردم 
باید همواره این آمادگی را  داشته باشند که 
واکسن های کرونا را تزریق کنند تا سیستم 
ایمنی خود را بالا ببرند بنابراین باید سعی 
 کنیم ایمنی مردم همواره حفظ شــود. به 
همیــن جهت تزریق دز ســوم را به مردم 
توصیه کردیــم هر چند  هنوز به آن آماری 

که مدنظرمان است نرسیده ایم. 

بی ثباتی در تصمیمات کنکوری
 و تداوم سردرگمی داوطلبان

اعضای شــورای  عالی انقلاب فرهنگی پس از چندین جلسه بررسی، طرح 
اصلاح و تکمیل  سیاست های ســنجش و پذیرش دانش آموزان برای ورود 
به دانشــگاه را به تصویب نهایی رساندند.این  سیاست های کنکوری جدید 
به تدریج و در مدت چهار ســال عملیاتی خواهد شــد به این نحو که در 
 سال های ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ فقط نتایج تحصیلی سال دوازدهم دانش آموزان، 
در سال ۱۴۰۴ نتایج  تحصیلی سال های یازدهم و دوازدهم و در سال ۱۴۰۵ 
نتایج تحصیلی و معدل ســال های دهم تا  دوازدهم تعیین کننده سهم ۶۰ 
درصدی سوابق تحصیلی در ســنجش و پذیرش دانش آموزان در دانشگاه 
 خواهد بود.بر این اســاس کنکور سالی ۲ بار و تنها از دروس تخصصی هر 
رشــته برگزار خواهد شد  و ســهمی ۴۰ درصدی در سنجش توان علمی 
داوطلبان ورود به دانشــگاه دارد. همچنین دانش آموزان  مجاز خواهند بود 
برای بهبود معدل و سوابق تحصیلی خود، تا ۱۰ بار در امتحانات سال های 
دهم،  یازدهم و دوازدهم دبیرستان شرکت کنند.بهرحال اگر چه مصوبات 
کنکوری جدید اعلام شده، اما این  مصوبات هنوز نتوانسته است ابهامات و 
نگرانی داوطلبان کنکور از سرنوشتی که در انتظار آنهاست  را بر طرف کند.

مهرداد ویس کرمی، عضو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات مجلس درباره 
ســردرگمی  داوطلبان کنکور سراســری در پی تصمیمات جدید سازمان 
سنجش آموزش کشور و شورای عالی  انقلاب فرهنگی برای کنکور، گفت: 
ما نیز به تصمیمات شــورا و سازمان ســنجش نقد داریم و به  عبدالرسول 
پورعباس هم این انتقادات را منتقل کرده ام. او افزود: با این وضعیت و عدم 
ثبات، چطور  دانشــجوی آینده و دانش آموز ما می خواهد درس بخواند؟ ما 
در این مدت فشار آوردیم که تصمیمات  زودتر اعلام شود که دانش آموزان 
و خانواده ها از ســردرگمی دربیایند. برخی امــور مثل کنکور،  درازمدت و 
جریانی پیوسته هستند و تغییر در آن می تواند خسارت زیادی ایجاد کند 
مگر اینکه تغییر  حســاب شده، اساســی و همراه با رعایت همه ملاحظات 
باشــد.وی در مورد تعیین سرنوشت کنکور  دانش آموزان به واسطه سوابق 
تحصیلی، گفت: این تغییر بناســت از پایه هایی شروع شود که قابل پیش 
 بینی اســت. یعنی پایه اول نظــری باید بداند که ســابقه تحصیلی او در 
کنکورش اثر دارد و وقتی  مشــمول شــرکت در آزمون سراسری می شود، 
معدلــش در آزمون موثر خواهد بود و براین اســاس بایــد  آمادگی قبلی 
داشته باشــد. برای همین هم می گویم باید تدریجی انجام می شود.اما در 
این بین مشــکلاتی  وجود دارد مثل برخی رشــته ها مانند زبان و هنر  که 
مشخص نیست در مورد سابقه تحصیلی برای  این داوطلبان قرار است چه 
کاری کنند؟ او افزود: وقتی می گویند ســابقه تحصیلی در نتیجه پذیرش 
 داوطلب اثر دارد، ســابقه تحصیلی برای کسی که می خواهد در رشته زبان 
شرکت کند و مثلا در رشته  تجربی درس خوانده چطور اعمال خواهد شد؟ 
می خواهند ســابقه ایجاد کنند؟ وی بــا تاکید به اینکه  موافق اجرای طرح 
جدید کنکور در سال ۱۴۰۲ نبوده است، گفت: برای اجرای این طرح باید 
یک  سال دیگر زمان می گذاشتند. او ادامه داد: بر اساس چیزی که شنیدم 
قــرار بود از ۱۴۰۳ این کار را  شــروع کننــد و در پیامی هم که به رئیس 
ســازمان سنجش آموزش کشــور دادم به نتیجه ای نرسیدم و این  مسئله 
باید بررسی شود.وی در مورد لغو مصوبه کنکور و تذکراتی که در مورد آن 
داده شده بود،  گفت: همین نتیجه ای که توسط سازمان سنجش اعلام شد 

در واقع نهایی شده و مصوبه کنکوری  شورای عالی انقلاب فرهنگی بود. 

خبر

کاریکاتور

 سفری که بی آبرویی و عدم استقلال آژانس را جار  زد
با سفر مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی به سرزمین های اشغالی، آژانس برای بار چندم اثبات کرد که به جای اینکه 

سازمان فنی باشد تبدیل به سازمانی سیاسی شده است.

جامعه

تمدید مهلت ثبت نام کتب درسی دانش آموزان میان پایه  تمدید مهلت ثبت نام کتب درسی دانش آموزان میان پایه  
   

مهلت ثبت ســفارش خرید کتاب درسی سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ برای تمام پایه ها و رشته های  تحصیلی - به استثنای پایه های 
ورودی اول، هفتم و دهم - که تا امروز تعیین شده بود به مدت ۱۰  روز و تا ۳۱ خرداد ماه تمدید شد.معاون سازمان پژوهش و برنامه 
ریزی آموزشی علت تمدید را عدم  اقدام ۱۱درصد دانش آموزان میان پایه برای ثبت سفارش کتاب های درسی  دانسته و از مدارس 
و  خانواده ها خواسته است اگر تا کنون به علتی موفق به ثبت نام نشده اند، در مهلت مقرر نسبت به این  امر اقدام کنند.  بر این اساس، 
دانش آموزان مدارس پایه آمادگی تکمیلی )پیش دبستانی استثنایی(، پایه  دوم تا ششم دوره ابتدایی )عادی و استثنایی(، پایه هشتم 
و نهم دوره اول متوسطه و پیش حرفه ای  استثنایی، دانش آموزان پایه یازدهم و دوازدهم دوره دوم متوسطه )نظری، فنی و حرفه ای و 
کاردانش(  و فراگیران پایه یازدهم و دوازدهم دوره دوم متوســطه حرفه ای استثنایی مشمول ثبت سفارش کتب  درسی در بازه زمانی 
تعیین شده فعلی هستند و ثبت سفارش دانش آموزان ورودی پایه های اول، هفتم  و دهم از پنجم تیرماه نیز پس از ثبت نام در مدرسه 
شروع خواهد شد.کتاب های درسی دانش آموزان  دوره های تحصیلی آموزش ابتدایی، متوسطه دوم شاخه های فنی و حرفه ای، کاردانش، 
رشته معارف  اسلامی و کتاب های درسی تکمیلی دوره اول متوسطه ویژه دانش آموزان استعدادهای درخشان، از  طریق مدرسه محل 
تحصیل آنان که در سفارش دانش آموز قید شده است، توزیع می شود.  دانش آموز  یا اولیای دانش آموز صرفاً موظف به پرداخت هزینه 
کتاب درسی برابر با قیمت پشت جلد )ثبت شده  در سامانه( است؛ لذا دریافت هرگونه وجه اضافی ممنوع بوده و پیگرد قانونی دارد.   

کنترل نظام دارویی کشور با اجرای طرح سلامت الکترونیککنترل نظام دارویی کشور با اجرای طرح سلامت الکترونیک
نماینده مردم بهشهر در مجلس شورای اسلامی در خصوص مزایای طرح سلامت الکترونیک، گفت:  با اجرای طرح سلامت 
الکترونیک، نســخه هایی که توسط پزشــکان برای بیماران نوشته می شود،  کنترل شده و از تجویز بی مورد دارو جلوگیری 
خواهد شــد. به هر حال دارو از اقلامی اســت که به آن  یارانه تعقل گرفته و ثروت ملی کشور محسوب می شود. همچنین 
تأمین دارو، برنامه ریزی و دسترسی  به داروهای کمیاب در کشور از جمله مزیت هایی است که با اجرای طرح نسخه نویسی 
الکترونیکی  حاصل می گردد. غلامرضا شریعتی افزود: در اجرای طرح سلامت الکترونیک، وزارت رفاه و  وزارت بهداشت باید 
اتفاق نظر داشته باشند چرا که پیوستگی و هماهنگی میان این ها و سازمان های  بیمه گر از لوازمات اصلی این طرح است. 
طبیعتاً هر چه این هماهنگی ها بیشــتر شود، توفیقات این  این طرح بیشــتر حاصل می گردد.وی درباره بودجه برای نظام 
سلامت کشور؛ گفت: نظام سلامت  بسیار گسترده و پیچیده است. طبیعتاً هرچه میزان بودجه را بالا ببریم، کیفیت را هم به 
همان میزان  بالا برده ایم. ما برای تأمین سلامت مردم بودجه  بیشتری انتظار داریم اما با توجه به محدودیت  های  بودجه ای 
در کشــور، این 700 میلیارد تومان هم برای برداشــتن گام های اول بسیار خوب و مؤثر  است. اگر در مسئله ی اجرای این 
طرح، بخشی از مراحل دارای نقص باشد، قطعاً طرح را با چالش  رو به رو می کند لذا بودجه برای تأمین زیرساخت کافی و 

اینترنت بسیار حائز اهمیت است.    پ
میلیاردروز

وزیربهداشت:

مردم بدانند که کرونا با ما خواهد بود  

رئیسسازمانحفاظتمحیطزیست:
انتقال آب دریای خزر منتفی است

   
معاون رییس جمهوری و رییس ســازمان حفاظت محیطزیســت گفت: درباره 
انتقال آب دریای خزر به  ســمنان فعلا خبری نیست و منتفی شده ، هیچ اتفاقی 
هم در این زمینه نیفتاده اســت.علی سلاجقه افزود:  منابع آبی در کشور محدود 
اســت بنابراین بایــد از تمام ظرفیت هایی که وجود دارد در تامین آب  شــرب، 
صنعت ، کشاورزی و محیط زیست استفاده کنیم و البته در این مسیر باید نیازها 
اولویت بندی  شوند.همچنین درباره استفاده از آب های ژرف هم باید دقیق عمل 
کنیم و تمام زوایا ســنجیده و حتی  اســتفاده از این منبع هم باید اولویت بندی 
شود.ســلاجقه درباره انتقال آب دریای عمان به سیستان و  بلوچستان، گفت: در 
مجموع اگر قرار است انتقال بین حوضه ای صورت گیرد باید بر اساس  مجوزهای 
محیط زیســتی باشد، همچنین حقابه محیط زیســتی در مبداء و مسیر تامین 
شــود.وی در ادامه  در خصوص موضوعیت نداشتن مساله گرد و غبار برای برخی 
کشــورهای همســایه و ضرورت  اهرم های حقوقی برای حل معضل گرد و غبار، 
اظهار داشت: سال ۸۹ یا ۹۰ با وزرای ۴ کشور  همسایه نشست داشتیم اما پدیده 
گرد و غبار برای آنها چندان اولویت نداشــت و نســبت به این مساله  حساسیتی 
نبود، بحث گرد و غبار برای ســه کشــوری که در جلسات شرکت می کردند در 
اولویت نبود،  اما در این ۱۰ ســال شــرایط خیلی متفاوت شد و رویکردها تغییر 
کرد ، ترکیه کشــوری در بالادست  اســت اما دیدیم که چندی پیش تحت تاثیر 
پدیده گرد و غبار قرار گرفت این نشــان می دهد که اگر  بخواهیم بی تفاوت از 
کنار این موضوع عبور کنیم مشــکلات بزرگتری پیش خواهد آمد.ســلاجقه در 

 ادامه در خصوص اقدامات ســازمان محیط زیســت برای حل معضل گرد و غبار 
در کانون های داخلی  کشور، توضیح داد: در کانون های اصلی داخلی، اقدامات در 
حال انجام است و دستگاه های مسئول  کارشان را انجام می دهند و محیط زیست 
نیز نظارت می کند. در داخل کشــور دســتگاه های مســوول در  مجموع ۲۷۰۰ 
میلیارد تومان برای مقابله با گرد و غبار کار انجام داده اند و اتفاقات خوبی افتاده 
 اســت.وی تاکید کرد: با توجه به شرایط خشکسالی و کاهش بارندگی در کشور 
و منطقه بدون شــک  کانون های گرد و غباری ســال به سال افزایش می یابد ، 
بنابراین باید علاوه بر اقدامات برای مقابله با  این پدیده نســبت به آن سازگاری 

پیدا کنیم چون تغییر اقلیم تاثیر زیادی بر مولفه های زیستی دارد. 

بهمناسبتروزجهانی»مبارزهباکارکودک«جراحتروانیکودکانخیابانی؛

حراج کودکی در خیابان  
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خبر خبر 

قم – فاطمــه پوربیرانوند، خبرنگار یادگار 
امروز- عضو هیئت رئیســه مجلس شورای 
اسلامی با اشــاره به شور شدن آب قم در 
هفته های اخیر، بر ضرورت تخصیص کامل 

سهم قم از سد کوچری تأکید کرد.
دکتر احمد امیرآبادی در آیین کلنگ زنی 
مخزنــی 20 هزار مترمکعبی شــهر قم با 
اشاره به اقدامات صورت گرفته در ماه های 
اخیر در صنعت آب و فاضلاب استان گفت: 
طی این مدت اقدامات بســیار خوبی آغاز 
شــد که قطعاً مجموعه نمایندگان استان 
و اســتانداری نیز از این اقدامات حمایت 
خواهنــد کــرد. وی در این آییــن که با 
حضور دکتر معتمدی معاون امور عمرانی 
اســتانداری قم و جمعی از مدیران استان 
برگزار شد، خاطرنشان کرد: مردم قم خیر 
و برکت اقدامات جدیدی که در مورد آب 
قم آغاز شــده را در دو، ســه سال آینده 
خواهند دید. عضو هیئت رئیسه و نماینده 

مردم قم در مجلس شــورای اسلامی آغاز 
احــداث مخزن ذخیره جعفریــه، احداث 

شــبکه فاضلاب در برخی از مناطق شهر 
و آبرســانی به بخشی از روستاهای قمرود 

را برخــی از اقدامات اخیر شــرکت آب و 
فاضلاب استان برشمرد و یادآور شد: این 
اقدامــات نویدبخش اطمینان بخشــی از 
وضعیت پایداری آب در آینده در روستاها 
و شهرهای استان خواهد بود که قابل تقدیر 
و تشکر است. وی احداث مخزن 20 هزار 
مترمکعب آب قم را نیز در راستای تأمین 
آب پایدار در شــهر مهــم ارزیابی کرد و 
اظهار داشــت: با اطمینانی که به مدیریت 
آب اســتان داریم کلنگ زنی این پروژه را 
انجام دادیم و انتظــار داریم که در موعد 
مقرر ایــن مخزن به بهره برداری برســد. 
امیرآبادی با اشاره به شور شدن آب قم در 
هفته های اخیر، بر ضرورت تخصیص کامل 
سهم قم از سدکوچری تأکید کرد و گفت: 
نمایندگان قم قطعــاً در خصوص احقاق 
حق مردم قم از سدکوچری پیگیری های 
لازم را خواهند داشت تا آنچه از این پروژه 

به قم قول داده اند تخصیص یابد.

مدیرجهاد کشاورزی کرج خبرداد؛

 تخریب 45 ساخت و ساز غیر مجاز 
در اراضی کشاورزی کرج 

کرج -خبرنگاریادگارامروز-مدیر جهاد کشاورزی شهرستان کرج اعلام 
کرد: ۴۵ مورد ساخت وساز غیر مجاز  با حکم قضایی و ورود ماموران 
جهاد کشاورزی در اراضی کشــاورزی منطقه آتشگاه این شهرستان 
تخریب شد. اســماعیل صارمی افزود:  با تخریب این ساخت وسازها 
شــامل بنا ، دیوارکشــی ، تفکیک و دپوی مصالح در اراضی موسوم 
به شــهرک دانشگاه ، ۲۵ هکتار  زمین کشاورزی در روستای آتشگاه  
کرج آزاد ســازی شد. وی با بیان اینکه این اقدام با تاکید و به دستور 
دادســتان شهرســتان کرج و با هدف بازدارندگی و برخورد قانونی با 
قانون گریزان صورت گرفته اســت، اظهار داشت: حفظ و حراست از 
اراضی کشــاورزی را برای تامین امنیت غذایی شــهروندان از اولویت 
های کاری خود می دانیم  و برای چندمین بار تاکید می کنیم هرگونه 
ساخت و ساز بر روی اراضی و باغات کشاورزی بدون توجه به نظرات 
افراد غیر مســوول ، نیازمند اخذ مجوز از امور اراضی جهاد کشاورزی 
شهرستان است. مدیر جهاد کشاورزی کرج ضمن قدردانی از همکاری 
خوب و به موقع دادســتان مرکز استان البرز ، همراهی موثر همکاران  
قضایی شهرســتان کرج را در برخورد با متخلفان  یادآور شد و گفت: 
اراضی کشاورزی شهرستان کرج بدلیل شرایط خاص جغرافیای و بالا 
رفتــن ارزش افزوده کاذب زمین وکاهش اشــتیاق بهره برداران برای 
کشــت وکار و تولید غذای مردم در معرض تهدید است که لازم است 

مردم نسبت به این موضوع حساسیت ویژه ای داشته باشند.

برگزاری دوره های مهارتی با مشارکت 
شرکت آلمانی در آذربایجان غربی

ارومیــه -مینــا اصلانی،خبرنگاریادگارامروز-مدیــرکل آموزش فنی 
و حرفه ای آذربایجان غربی با اشــاره به برگــزاری دوره های مهارتی با 
مشارکت اتاق بازرگانی و همچنین شرکت KH آلمان در استان گفت: 
جوانان می توانند از این ظرفیت آموزشــی برای ارتقای مهارتی خود 
بهره ببرند. محمدسلیم عباسی  افزود: این دوره در رشته های فرزکار 
CNC، کارور PLC، تراشکار CNC، برق کار صنعتی، الکترونیک کار 
صنعتــی و بازرس فنی جوش برگزار می شــود. وی اضافه کرد: علاقه 
مندان به حضــور در این دوره ها می توانند جهــت ثبت نام به مرکز 
شماره یک دارالفنون برادران ارومیه واقع در محله وکیل آباد مراجعه 
کنند. عباســی ادامه داد: بخش تئوری ایــن دوره ها در مرکز آموزش 
فنی و حرفه ای و قســمت عملی در شــرکت محورسازان چی چست 
)مارال صنعت( برگزار خواهد شــد. مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای 
آذربایجان غربی گفت: پذیرفته شدگان در آزمون پایان دوره، علاوه بر 
اخذ مدرک بین المللی فنی و حرفه ای می توانند از مزایای استخدام در 
شرکت مارال صنعت نیز بهره مند شوند. سالانه ده ها هزار نفر ساعت در 

آذربایجان غربی دوره های آموزش مهارتی برگزار می شود.

سرپرست اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای لرستان:

مسیر گردشگری روستای سپید دشت - دورود 
۱۲۰ کیلومتر کوتاه تر می شود

خرم آباد - اعظم پاپی،خبرنگاریادگارامروز-سرپرست اداره کل راهداری 
و حمل و نقــل جاده ای لرســتان گفت: با تکمیل راه گردشــگری 
سپیددشــت - دورود تا هفته دولت امسال طول این مسیر نسبت به 
گذشــته ۱۲۰ کیلومتر کوتاه تر می شود. مرتضی شیروانی با اشاره به 
اهمیت توســعه زیرساخت های راه روســتایی و گردشگری در رونق 
اقتصادی استان اظهار داشت: احداث راه ارتباطی سپیدشت - دورود 
از مســیر گردشگری سپیدشت - آب شباندر - چم چیت - عمارت - 
دورود مســافت بین ۲ شهر را به طول ۱۲۰ کیلومتر کاهش می دهد. 
وی با بیان اینکه این پروژه از مطالبات مردم این ۲ شهر بوده و از سال 
۱۳۹۹ برنامه ریزی و اجرایی شــده اســت، اظهار داشت: تمام تلاش 
مجموعه راهداری و حمل و نقل جاده ای استان بر این است که پروژه 
راه گردشگری روستایی سپیددشــت - دورود تا هفته دولت به بهره 
برداری برسد.  سرپرســت اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
لرستان با اشاره به وجود جاذبه های گردشگری منحصر به فرد در این 
مســیر بیان کرد: با توجه به وجود آبشارهای بیشه، آبگرم و دره نگار 
و ارتباط اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی بین مردم شــهرهای دورود و 
سپیددشت، همواره شاهد ترافیک سنگین مردم منطقه و گردشگران 
در این مسیر هستیم و از مناطق مستعد گردشگری به شمار می رود 
از این رو باید توجه بیشــتری نسبت به توسعه زیرساخت های راه در 

این منطقه داشته باشیم.

 بهسازی محور سنندج – مریوان 
در دو نقطه تقاطع غیر همسطح

ســنندج-خبرنگاریادگارامروز- مدیرکل راه و شهرسازی کردستان از 
ادامه بهسازی مسیر سنندج – مریوان با احداث واریانت گردنه خروسه 
به طول ۱۱کیلومتر و تقاطع غیرهمســطح مریوان-سنندج-دیواندره 
خبر داد. عرفان مرادی  گفت: بهســازی مســیر سنندج – مریوان از 
ســالیان گذشته در دستور کار بوده و اقدامات خوبی نیز در این راستا 
انجام شــده که می توان به احداث و بهره برداری از واریانت تیژ تیژ – 

گاران به طول ۵۲ کیلومتر در تیرماه سال گذشته اشاره کرد.
مرادی ادامه داد: بهره برداری از این ۵۲ کیلومتر مزیت های بســیار 
مثبتی داشته که کاهش تصادفات و ایمنی بیشتر و همچنین رضایت 
مندی تمامی کســانی که از این محور جدید استفاده کرده اند از اهم 

این مزایا است.

عضو هیئت رئیسه مجلس تاکید کرد ؛

ضرورت تخصیص کامل سهم قم از سد کوچری

 کرمانشاه – فریده محمدی،خبرنگاریادگارامروز-نشست 
هم اندیشــی رؤســای مراکز آموزش فنی وحرفه ای به 
همراه مسئولین آموزش و آزمون با مدیرکل آموزش فنی 

و حرفه ای استان کرمانشاه برگزارشد
 یاور محمدی در این نشست که در محل سالن جلسات 
این اداره کل برگزار شد با اشاره به شعار سال با مضمون 
“ تولید، دانش بنیان، اشتغال آفرین “ به رسالت اصلی 
سازمان که در واقع ارائه خدمات مهارتی می باشد اشاره 
کرد و بیان داشــت: حوزه دانش بنیان با هدف افزایش 
علم و ثروت، توســعه اقتصادی بــر پایه دانش و تحقق 
اهداف علمی و اقتصادی در راســتای گسترش اختراع و 
نوآوری و در نهایت تجاری سازی نتایج تحقیق و توسعه 
در حوزه فناوری های برتر و با ارزش افزوده فراوان دارای 
گستره مهارتی فراوانی است که می بایست بر پایه همین 
اصل، خدمات مهارتی نیز در اداره کل بروز و رشته های 

دانش بنیان نیز توسعه یابند .
مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان کرمانشاه افزود: 
در زمینه گســترش همکاری با دانشگاه ها و مؤسسات 
آموزش عالی در قالب “ طرح کهاد “ نیز بستر مناسبی 
است که در کنار تحصیل دانشجویان در مباحث تئوری 

دانشگاه، دانشجویان یک رشته مهارتی را نیز فرابگیرند 
و فرصت مناســبی در اختیار دانشجویان مستعد جهت 
دســتیابی به دانش و مهارت لازم پیش از ورود به بازار 
کار را فراهم می نماید به همین منظور دوره هایی ویژه 
دانشــجویان، درقالب ۱۸واحد و ۵۰۰ ســاعت آموزش 
تعریف شــده و هر دانشــجو مهارتهای مرتبط با رشته 
دانشــگاهی خود را فرامیگیرد که خوشبختانه این طرح 

در مراحل نهایی تصویب توسط وزارت علوم قرار دارد.
یاور محمدی در ادامه با اشاره به توافق سازمان آموزش 
فنی وحرفه ای کشور با وزارت علوم، گفت: علاوه بر طرح 
“ کهــاد “ طرح دیگری با عنوان “ نخلســتان “ ویژه 
فارغالتحصیلان دانشگاهی اســت که متناسب با رشته 
آنــان بازار کاری وجود ندارد و در قالب این طرح به آنها 
در مدت ۶ ماه مهارتهای فناوری اطلاعات )IT( و کسب 

و کارهای جدید آموزش داده می شود.

مروز-دکتــر  ا ر یادگا ر گرگان،خبرنگا
غلامعلی شهمرادی در نشست شرکتهای 
دانش بنیان اســتان گلستان  با اشاره به 
نقش مخابرات در رشد و توسعه فعالیت 
این شرکتها افزود: با توجه به فرموده مقام 
معظم رهبری و اعلام شــعار سال تحت 
عنوان “ تولید ، دانش بنیان ، اشــتغال 
آفریــن “ گفــت : مخابرات اســتان بنا 
دارد در تحقق این شــعار گام برد اشته 
و در ابتــدا برای رفــع نیازهای ارتباطی 

شرکتهای دانش بینان اقدام می شود .
وی رونق حوزه دانش بینان را هدف از این 
همکاری و حمایت دانست و افزود: تامین 
زیرساختهای ارتباطی و تسهیل بخشیدن 
به روند فعالیت شــرکتهای دانش بنیان 
، افزایش مشــارکت در اجرای طرحهای 
فناورانه و نو از جمله همکاریهایی اســت 
که مخابرات منطقه گلستان آمادگی اجرا 

و انجام آنها را دارد.
مدیر مخابرات منطقه گلستان بر استفاده 
از ایده های کاربردی و خلاقانه شرکتهای 
دانش بنیان در راســتای ارتقاء کیفیت 
خدمات و افزایش رضایت مندی مشتریان 

تاکید کرد و گفت : از پیشــنهادات مفید 
وموثر و محصولات تولیدی در این زمینه 
استقبال می شــود و امیدواریم با تداوم 
همکاریها بشــود توســعه اقتصاد دانش 
بنیان را مشاهده نماییم . همچنین دکتر 

غفاری مدیر پارک علم و فناوری استان 
گلستان با اشــاره به اهمیت استفاده از 
ظرفیت منابع انسانی متخصص ، توسعه 
بخش IT و ICT در اســتان را بهترین 
هــدف و برنامــه قابل اجــرا و مفید در 
استان دانست و افزود: سازمانهای متولی 
همچون مخابــرات ، ارتباطات و فناوری 
اطلاعــات همینطور پارک علم و فناوری 
نسبت به فراهم کردن بستر مناسبت در 
تحقــق این هدف حمایت هــای لازم را 
خواهند داشت. وی پشتیبانی و همکاری 
و تعامل مخابــرات دراجرای برنامه های 
پارک علم و فناوری قابل تحسین دانست 
و آنرا نشــان از دغدغه مندی برای ارتقاء 
فعالیتهای شرکتهای دانش بنیان دانست 
و تــداوم همکاریهــا در جهــت تقویت 
کارخانه نوآوری و فراهم کردن زیرساخت 

ارتباطی مناسب را خواستار شد.

کرمانشــاه – فریده محمــدی، خبرنگار 
یادگار امروز- مدیرعامل شــرکت آب و 
فاضلاب استان کرمانشاه از افتتاح پروژه 
آبرسانی به ۶ روستای دهستان میاندربند 
شهرستان کرمانشــاه با جمعیتی بالغ بر 

۸۰۰ نفر خبر داد.
علیرضا کاکاوند در حاشیه مراسم افتتاح 
پروژه آبرســانی به ۶ روستای شهرستان 
کرمانشاه، ضمن اشــاره به زمانبر بودن 
طرح های آبرسانی، گفت: پروژه آبرسانی 
به بیش از ۲۰۰ روستای استان در سال 

۱۴۰۰ تکمیل شــد و آبرسانی به تمامی 
روستاهای بی آب و کم آب استان نیز در 
دســت اجرا است که بخش عمده آنها از 
اعتباراتی که نمایندگان مردم در مجلس 
شورای اسلامی زحمت مصوب شدن آن 
را کشــیدند انجام می شــود و در آینده 
نزدیک قرارداد تکمیلی و نهایی آبرسانی 
به تمام روســتاهای استان که با مشکل 
کمبود آب شرب مواجه هستند با قرارگاه 
امام حســن مجتبــی)ع( در قالب طرح 

جهاد آبرسانی منعقد خواهد شد.

به گفته کاکاوند طرح جهاد آبرســانی بر 
اســاس برنامه زمانبندی طی ۳۰ ماه به 
اتمام خواهد رسید اما این قول را خواهیم 
داد که این طرح در استان کرمانشاه ظرف 

مدت کمتر از ۲ سال به اتمام برسد.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان 
کرمانشــاه خاطر نشان ساخت:  امروز به 
لطف خدا شاهد افتتاح پروژه آبرسانی به 
۶ روستای دهستان میاندربند شهرستان 
کرمانشاه با جمعیت ۸۰۸ نفر و اعتباری 

بالغ بر ۷۰ میلیارد ریال بودیم.

اصفهان-مریــم مومنی،خبرنگاریادگارامروز-بر اســاس 
قانــون دائمــی مالیات بــر ارزش افزوده کــه از تاریخ 
۱۳/۱۰/۱۴۰۰ لازم الاجــراء می باشــد، ارائه،”خدمات 
زینک، چاپ، انتشار روزنامه اعم از کاغذی یا الکترونیکی، 
کتاب، نشــریه و خدمات نشر و توزیع آن ها به استثنای 
موسسات کمک آموزشــی و کنکور و هرگونه تبلیغات 
کالاها و خدمات داخلی در روزنامه ها و نشریات”موضوع 
جزء )۳( بند »ب« ماده )۹( قانون مالیات بر ارزش افزوده 
مصوب ۰۲/۰۳/۱۴۰۰ از مالیات و عوارض ارزش افزوده 

معاف می باشد.
به گزارش رکنا،در این راستا نظر حقوقی معاونت محترم 
قوانین مجلس شورای اسلامی که به موجب نامه شماره 
۱۰۳۵۱۷ مــورخ ۲۷/۱۱/۱۴۰۰ عنــوان معاون محترم 
امور مطبوعاتی و اطلاع رســانی وزارت فرهنگ و ارشاد 

اسلامی اعلام گردیده، به شرح پیوست می باشد:
اولًا؛ در جــزء )۳( بند »ب« مــاده )۹( قانون مالیات بر 
ارزش افــزوده مصوب ۰۲/۰۳/۱۴۰۰ »هر گونه تبلیغات 
کالاها و خدمــات داخلی در روزنامه ها و نشــریات« از 

شــمول معافیت موضوع این بند مســتثنی شده است، 
لیکن با عنایت به این که آگهی های دولتی مانند مزایده، 
مناقصه، ابلاغ اجرائیه، رأی، احضار، اخراج، اخطار و امثال 
آن، تبلیغات کالا و خدمت محســوب نمی شود، لذا این 
گونه آگهی ها از شمول این معافیت مستثنی نمی باشند.

)خاطر نشــان می ســازد، به موجب بنــد )ض( تبصره 
)۶( ماده واحده قانون بودجه ســال ۱۴۰۱، مقرر شــده 

است: »تبلیغات کالاها و خدمات داخلی در روزنامه ها و 
نشریات در سال ۱۴۰۱ مشمول حکم جزء )۳( بند )ب( 
ماده )۹( قانون مالیات بر ارزش افزوده نمی باشــد.« که 
مراتب فوق صرفاً برای سال ۱۴۰۱ لازم الاجرا می باشد.(

ثانیاً؛ چنانچــه رپرتاژ، تولید محتــوا و گزارش خبری، 
متضمــن تبلیغات کالاها و خدمات نباشــد، مشــمول 

معافیت موضوع جزء )۳( خواهد بود.
ثالثــاً؛ با توجه به این که بند )۳( یاد شــده، »انتشــار 
روزنامــه اعم از کاغذی یا الکترونیکی، کتاب، نشــریه و 
خدمات نشــر و توزیع آنها« را از مالیات و عوارض معاف 
نموده اســت، لذا »نگهداری سرور و خدمات هاست« به 
منظور نظر روزنامه الکترونیکی، به منزله »خدمات نشر« 

محسوب و مشمول معافیت موضوع این بند می باشد.
رابعاً؛ مطابق بند )۳( مذکور، »خدمات نشــر و توزیع« 
روزنامه و نشریه از پرداخت مالیات و عوارض معاف است، 
لذا فعالیت نمایندگی ها و دفاتر سرپرســتی روزنامه ها و 
نشریات در ســطح کشــور از این حیث در شمول این 

معافیت قرار دارد.«

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان کرمانشاه اعلام کرد؛

 گسترش همکاری  آموزش فنی و حرفه ای با دانشگاه ها و مؤسسات آموزش عالی در قالب “ طرح کهاد “

نشست شرکتهای دانش بنیان در مخابرات منطقه گلستان برگزار شد

در قالب طرح جهاد آبرسانی انجام شد؛

افتتاح پروژه آبرسانی به ۶ روستای شهرستان کرمانشاه

معافیت های مالیات بر ارزش افزوده ارائه خدمات زینک، چاپ، انتشار روزنامه، کتاب، نشریه و خدمات نشر

رئیس روابط عمومی شرکت فرآورده های نفتی بوشهر:

 کارت های سوخت  آزاد در بوشهر 
فعال هستند

ملی  روابط عمومی شرکت  بوشــهر-رزاز،خبرنگاریادگارامروز-رئیس 
پخش فرآورده های نفتی منطقه بوشــهر گفت: فیلم منتشر شده در 
فضای مجازی از باطل شــدن کارت ســوخت های آزاد مربوط به این 

استان نیست.
مهرداد بیوکی  در پی انتشــار فیلمی در فضای مجازی از ســوختن 
کارت سوخت آزاد پمپ بنزین های استان بوشهر اظهار کرد: کارت های 
سوخت جایگاه ها در این استان به قوت خود باقی و در حال سرویس 

دهی و خدمات رسانی به شهروندان گرامی هستند.
وی تصریح کرد: هیچ گونه محدودیت و یا مســدودی در دستور کار 
نیســت. لذا از عموم هم استانی های گرامی تقاضا می شود به شایعاتی 
کــه در فضای مجازی پخش می شــود توجه نکننــد و اخبار صحیح 
را از رســانه های معتبر دنبال و دریافت کننــد. رئیس روابط عمومی 
شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه بوشهر خاطر نشان کرد: 
کارت هــای آزاد موجود در جایگاه ها برای گازوئیل با نرخ ۶۰۰ تومان 
و برای بنزین با نرخ ۳۰۰۰ تومان فعال هســتند و جایگاه ها خدمات 

توزیع سوخت به مراجعان را انجام می دهند.

مدیرکل آموزش و پرورش مازندران تاکید کرد؛

لزوم راه اندازی خَیّر پژوهی برای گسترش 
فرهنگ انفاق

ســاری-امیری فر،خبرنگاریادگارامروز- مدیــرکل آموزش و پرورش 
اســتان مازندران تاکید کــرد: باید خَیّر پژوهــی را راه اندازی کرد تا 

فرهنگ انفاق القا و گسترش یابد.
مصطفی عابدی در جشــنواره تجلیل از خیرین مدرسه ساز و مدرسه 
یار شهرستان نوشهر که در کانون شهید باهنر برگزار شد، با اشاره به 
کمک خیرین در ایام کرونا به دانش آموزان بی بضاعت در زمینه خرید 
تبلت و گوشــی موبایل و همچنین کمک های مومنانه اظهار کرد: با 
توجه به عملکرد مثبتی که آموزش و پرورش در ایام کرونا داشــت در 
دیدار با مقام معظم رهبری، نمره قبولی را از ایشان گرفت. عابدی این 
مراسم  به عنوان امر به معروف یاد کرد و گفت: بالندگی شهر به وجود 
خیرینی اســت که در بخش های مختلــف انفاق می کنند و کارهای 
خیرخواهانــه انجام می دهند. وی با بیــان اینکه مهیا نمودن فضای 
کالبدی که بر عهده مجمع خیرین تنها بخشــی از کار اســت، افزود: 
آنچــه در آموزش و پرورش روی می دهد مابقی کار اســت که دارای 
اهمیت زیادی است. مدیرکل آموزش و پرورش مازندران به نقش مهم 
معلمان در تعلیم و تربیت دانش آموزان اشــاره کرد و یادآور شد: اگر 
در هر مدرسه در کنار دانش آموزان یه مجمع خیرین فعال شود ،این 
دانش آموزان از همان ابتدا روحیه انفاق و بخشندگی را یاد می گیرند.

 بازدید وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
از پروژه تالار مرکزی سمنان

سمنان -دامغانیان، خبرنگاریادگارامروز- وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
در ادامه ســفر به استان سمنان از پروژه در حال احداث تالار مرکزی 

سمنان بازدید و در جریان روند اجرایی این پروژه قرار گرفت.
محمدمهدی اسماعیلی در این بازدید با عوامل اجرایی آن گفت و گو 
کرد و با مشخصات فنی و اجرایی این پروژه فرهنگی هنری آشنا شد.
فرشــید فلاح مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی اســتان سمنان در 
حاشیه این بازدید با بیان اینکه این پروژه با بیش از ۱۰ هزار مترمربع 
زیربنا در حال ساخت است گفت: در سفر ریاست جمهوری به استان 
سمنان یک هزار و ۶۰۰ میلیارد ریال اعتبار برای احداث تالار مرکزی 
سمنان پیش بینی شده است. وی گفت: این پروژه در مراحل مختلف 
ساخته می شود و با تخصیص به موقع اعتبار امیدواریم ظرف سه سال 
آینده مرحله اول آن به بهره برداری برســد. مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان،سال ۱۴۰۱ را سال اول اختصاص این اعتبار بیان کرد 
و گفت: در این پرووژه ســالن ها و فضاهای مختلف فرهنگی و هنری 
پیش بینی شده است. در سفر وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و بازدید از 
این پروژه چگونگی اختصاص اعتبارات تکمیل این پروژه مورد بررسی 

و پیگیری قرار گرفت.

مدیرعامل برق منطقه ای فارس و بوشهر:

 شرق فارس از مناطق کلیدی
 در تامین برق است

شیراز-توانایی،خبرنگاریادگارامروز-مدیر عامل شرکت برق منطقه ای 
فارس تاکید کرد که شهرســتان های شــرق فارس به واسطه شرایط 
جغرافیایــی و آب و هوایی و اســتقرار صنایــع، از مناطق کلیدی و 

اولویت دار استان در تامین و انتقال انرژی برق است.
یدالله حقیقی در دیدار با فرهاد طهماسبی نماینده نی ریز، استهبان و 
بختگان در مجلس شورای اسلامی بر لزوم بهره گیری از همه ظرفیت 
های قانونی برای اتصال به شــبکه متقاضیان برق صنعتی تاکید و با 
اشــاره به وجود کارخانه ها و صنایع مختلف مســتقر در شرق فارس، 
گفت: شرکت برق منطقه ای فارس در هماهنگی با مشترکان صنعتی، 

سعی در مدیریت پیک بار شبکه در ایام پیش رو دارد.
مدیر عامل شــرکت برق منطقــه ای فارس موضوع افــت ولتاژ برق 
در شهرســتان های شــرقی فارس را هم یادآور شــد و دستور داد تا 
کارشناسان و متخصصان شرکت این موضوع را پایش و بررسی کنند.

حقیقی همچنین با بیان اینکه بســتر ســرمایه گذاری برای توسعه 
صنعتی در شهرستان های شرق فارس فراهم است، گفت: در کمترین 
زمان ممکن درخواست های ســرمایه گذاری و تامین برق رسیدگی 

شده و شرایط متقاضیان در نظر گرفته خواهد شد.
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حذف تیم فوتبال امید ایران از جام ملت های زیر ۲۳ ســال آســیا با کسب دو 
تساوی و یک شکست در  پایان بازی های مرحله گروهی بار دیگر انتقادات درباره 
برنامه ریزی فدراســیون فوتبال در راســتای  حمایت از این تیم را در بین اهالی 
فوتبال ایجاد کرد.جلال چراغپور، مربی پیشین تیم ملی فوتبال  ایران ضمن اشاره 
به این موضوع راجع به برگزاری اردوی تیم ملی بزرگســالان در قطر بدون هیچ 
 بازدهــی خاصی نیز اعلام خطر کرد.وی با ابراز ناراحتی از ضعف های فنی فراوان 
تیم فوتبال امید  ایران، گفت: قطعاً در سال جام جهانی هیچ چیزی اندازه تیم ملی 
اهمیت ندارد؛ به خصوص اینکه ما  جواز حضور در این بازی ها را کسب کردیم اما 
فکر می کنم اکنون وقت این است درباره تیم امید  صحبت کنیم.چراغپور افزود: 
داریم می بینیم که دیگر زور فوتبال پایه به ترکمنستان و ازبکستان و  تاتارستان 
نمی رســد! واضح است که مشکلات ما کاملًا ریشه دوانده است و هیچ کس هم 

فکری به  حالش نمی کند. معتقدم امیدها را باید با ظرف بزرگســالان ســنجید 
چون آنها تا یک سال دیگر قرار است  روی بورس بیایند.چراغپور انتقادات تند و 
تیز خود به کادر فنی را با نداشــتن استراتژی مناسب در  جام ملت ها آغاز کرد و 
گفت: هر چقدر دقت کردن هیچ اثری از تاکتیک و توجه به دانش فوتبال  ندیدم. 
بازیکنان ما کاملًا با علم فوتبال غریبه هستند. فقط بازیکنان امید فوتبال کاملًا 
آماتور بازی  می کردند و دنبال توپ می دویدند. آنها اسیر تاکتیک های ازبکستان 
و ترکمنســتان بودند. حرفی در  مقابل آنها برای گفتن نداشتیم. اصلًا بازیکنان 
امید نمی دانستند فشار تیمی برای دریافت توپ از  حریف چیست و اینها نگران 
کننده اســت.او در ادامه  شــروع به صحبت درباره لیست اردونشینان  فعلی تیم 
ملی بزرگســالان کرد و گفت: باید بپذیریم تعدادی از بازیکنان تیم ملی فوتبال 
بزرگسالان در  مرز بازنشستگی هســتند اما سرمربی تیم ملی شجاعت کافی را 
نداشــت تا ۸ الی ۹ نفر را خط بزند. ما  قطعاً در یک ســال آینده بحران کمبود 
بازیکن خواهیم داشت. من تصور می کنم که تیم امید می توانست  پتانسیل خیلی 
خوبی داشــته باشــد اما انها هم ناامیدمان کردند.چراغپور که به طور مشخص 
از وضعیت  نامطلوب تیم های ملی گلایه داشــت، ادامه داد: نقطه ضعف آقایانی 

هستند که هیچ توجهی به انتقادها  نمی کنند. ما در جامعه ورزش با قحط الرجال 
روبرو هستیم. شخصیتی که بتواند تمام مسائل را  بررسی کند نداریم. متأسفانه 
فدراســیون فوتبال هر روز کوچک تر و پر حاشــیه تر شــده است. آدم هایی  که 
باید تخصص داشــته باشند تبدیل به آدم های عادی شــده اند. لباس مدیریت 
فدراســیون فوتبال بر تن  آقایان برازنده نیست.وی تاکید کرد: آدم های کوچک 
و با کمترین تفکر حرفه ای راحت از درب  فدراســیون وارد می شــوند و مشخص 
نیســت چه کارایی در ادامه دارند.وی در ادامه انتقادهایش از  وضع موجود حاکم 
در فدراســیون فوتبال ایران، گفت: اینقدر فدراسیون فوتبال بی وزن شده است 
که  در اوج فنی خود نمی تواند یک بازی دوســتانه انتخاب کند. آنها یک حریف 
نمی توانند گیر بیاورند که  آن حریف نه نگوید! فدراسیون فوتبال وقتی نمی تواند 
کوچک تریــن بازی های تدارکاتی را برگزار کند  پس به چه دردی می خورد؟ وی 
افزود: برگزاری لیگ را که با ساده ترین، پر اشتباه ترین و زیادترین  حادثه برگزار 
می کنند و اینکه هنر نیســت. وقتی نوبت تدارک و پشتیبانی تیم ملی می شود 
وزن  فدراسیون وسط می آید. من می خواهم بدانم واقعاً چرا باید ادعای آقایان در 

مدیریت در بوق و کرونا  شود. 

جدیدترین آمار منتشره از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت )صمت( حاکی از افزایش حدود ۶  درصدی تولید سیگار، 
افزایش ۶۸ درصدی برآورد قاچاق و افزایش حدود ۶۲ درصدی صادرات  ســیگار در سال ۱۴۰۰ است.در واقع آمار منتشر 
شده درباره وضعیت تولید و قاچاق سیگار در سال   ۱۴۰۰ نشان می دهد سال گذشته بیش از ۶۲ میلیارد و ۴۷۵  میلیون 
نخ ســیگار تولید شده که نســبت به  تولید بیش از ۵۸ میلیارد نخ در مدت مشابه سال قبلش، ۶.۳ درصد افزایش داشته 
اســت.در پی این  افزایش تولید و با توجه به اینکه میزان مصرف ســالانه سیگار در سال قبل، ۷۳ میلیارد نخ برآورد  شده 
و همچنین توقف واردات رســمی سیگار از سال ۱۳۹۷، برآورد قاچاق سیگار هم با نزدیک به   ۶۸ درصد افزایش، از شش 
میلیارد و ۶۱۰ میلیون نخ ســیگار در ســال ۱۳۹۹ به ۱۱ میلیارد و ۱۰۰  میلیون نخ سیگار در مدت مشابه امسال رسیده 
است.سال گذشته کمیسیون تلفیق مجلس تصویب کرده  که از ابتدای سال ۱۴۰۱ به قیمت خرده فروشی هر نخ سیگار 
تولید داخل با نشــان ایرانی، مبلغ ۲۳۰  تومان، تولید داخل با نشــان بین المللی برند، ۸۰۰ تومان و هر نخ سیگار وارداتی 
۱۵۰۰ تومان به  عنوان عوارض اضافه شود. موضوعی که با انتقادات و هشدارهای تولیدکنندگان نسبت به احتمال  افزایش 
چشــمگیر قاچاق همراه و در نهایت منتفی شــد.بر اساس این آمار برآورد مصرف سیگار هم  نسبت به سال ۱۳۹۹ بیشتر 
شــده است. به طوری که سال ۱۳۹۹ مصرف ســیگار، ۶۵ میلیارد نخ  برآورد شده بود که با ۱۲.۳ درصد افزایش در سال 
گذشــته به ۷۳ میلیارد نخ رسیده است.همچنین  آمارها نشان می دهد طی سال گذشته، صادرات سیگار با افزایش ۶۱.۶ 
درصدی به ۵۷۷ میلیون نخ  رسیده است. صادرات سیگار در سال قبلش ۳۵۷ میلیون نخ بوده است. البته با وجود افزایش 

 چشمگیر، همچنان رقم صادرات ناچیز است. 

عضو هیات مدیره انجمن پســته ایران در پاســخ به این پرســش که آیا پسته محصول آب بری اســت،  افزود: مقاله ای 
دراندیشــکده تدبیر آب ایران با عنوان ارزیابی معیارهای الگوی کشــت منتشر شد. در  این مقاله به این موضوع پرداخته 
شد که با چه معیاری باید آب بری یک محصول را اندازه گرفت.  مثلًا به ازای هر متر مکعب آبی که مصرف می شود، چه 
میزان محصول تازه به دســت می آید؟ یا چند  کیلو محصول خشک شده تولید می شود؟ یا محصول تولیدی چند کالری 
انرژی دارد؟ یا به ازای هر  مترمکعب آب مصرفی چقدر سود برای کشور حاصل می شود؟ از دید بنده معیار درست همین 
آخری  است یعنی به ازای هر مترمکعب آبی که برای تولید یک محصول مصرف می شود، چند دلار سود  حاصل می شود.

وی افزود: منافع ملی و سودآوری باید مهم ترین عامل برای مقایسه آب بری تولید یک  محصول در نظر گرفته شود.فرهاد 
آگاه با بیان اینکه تولید محصولات سودآور بهترین گزینه برای  استفاده از نزولات آسمانی و آب های سبز است، افزود: اگر 
از دید اقتصادی به این موضوع بپردازیم  سودآوری و ارزآوری پسته نسبت به آبی که برای تولید آن مصرف می شود قابل 
توجه است. اما این  مسئله یک سوی دیگر هم دارد و نباید از سفره های آب زیرزمینی برداشت غیر اصولی و مخرب  کرد؛ 
می توانیــم به میزان منابع آب تجدیدپذیر از آب های زیرزمینی بهره بگیریم. اعتقاد دارم بازار  آزاد باید تصمیم بگیرد که 
آبی که مجاز هستیم از آن استفاده کنیم در کدام قسمت و برای تولید کدام  محصول مصرف شود که بیشترین سودآوری 
را برای مملکت به همراه بیاورد.ظرفیت جغرافیایی و  اقتصادی یک منطقه دیکته می کند که چقدر امکان زیست در آنجا 

وجود دارد و نه برعکس. 

دبیــر شــورای آمــوزش دندانپزشــکی وزارت 
بهداشــت، با بیان اینکه در حال حاضر ۴۲ هزار 
 دندانپزشــک در کشور فعال هســتند، افزود: با 
توجه به این آمار کشــور با کمبود دندانپزشک 
مواجه  نیست. در حوزه دندانپزشکی با دو چالش 
توزیع دندانپزشکان در سطح کشور و هزینه های 
بالای  درمان مواجه هســتیم به دلیل اینکه در 
این زمینه بیمه ها نقــش مثبتی ایفا نمی کنند. 
مهدی کدخدازاده با  اشاره به اینکه طی دو دهه 
گذشته تعداد دانشکده های دندانپزشکی دو برابر 
شده اســت، گفت: در حال  حاضر حدود ۱۲۲۱ 
رزیدنت در کشور مشــغول به فعالیت هستند، 
این آمار در ســال ۱۳۵۸ حــدود ۲۰  نفر بوده 
است. در ســال ۱۳۷۸ این رقم حدود ۴۰۰ نفر 
بوده اســت، لذا روند آموزش دندانپزشــکان در 
 کشــر ما صعودی بوده است. در دو دهه گذشته 
وقتی تعداد دانشــجویان دندانپزشکی دو برابر 
شــده است  با چالش هایی نظیر نبود زیر ساخت 
مناســب و عدم ماندگاری اعضای هیات علمی 
مواجه می شــویم کــه  همین موضــوع کیفیت 

آموزش را تحت تاثیر قرار داده است. وی گفت: 
هیچ جای دنیا افزایش تعداد  دندانپزشک باعث 
افزایش کیفیت خدمات درمان نشــده اســت و 
همه مطالعــات داخلی و بین المللی این را  تایید 
می کنند، مسیر سلامت دهان و دندان شهروندان 
پیشــگیری و بهداشت اســت و اگر ما به دنبال 
 تقویت درمان هســتیم باید توزیع دندانپزشک 
به خصوص در مناطق کم برخوردار نرمال شود. 
وی  افزود: نســبت دندانپزشــک به هر ۱۰ هزار 
نفر جمعیــت در آمریکا ۶.۱ اســت و این رقم 
در ایران ۵.۱  اســت که با همین تعداد در سال 
۱۴۰۸ ســرانه دندانپزشــک در ایران به آمریکا 
خواهد رســید، همچنین  این آمــار در آمریکا 
10 سال اســت که ثابت اســت. در کشورهای 
اســکاندیناوی شاخص پوســیدگی  دندان ها به 
صفر رســیده اســت اما تعداد دندانپزشک زیاد 
نشــده است و به سمت مدیریت بهداشت دهان 
 و دندان رفته است.به گفته کدخدازاده، افزایش 
ظرفیت دندانپزشــک کار صحیحی نیســت به 
دلیل اینکه  شــاخص ســلامت دهــان و دندان 
افزایــش نخواهد یافت همچنیــن هیات علمی 
متناســب با افزایش ظرفیت  در کشــور وجود 
ندارد. از ســوی دیگر کشــور نیازی به افزایش 
دندانپزشک ندارد. وی تاکید کرد:  چالش ما در 
بحث هزینه های بیماران در حوزه درمان توزیع 
نیرو و عدم حمایت بیمه ها است، به دلیل  اینکه 
نقش بیمه ها در کاهش پرداخت مردم مهم است 
زیــرا مردم توانایی پرداخت هزینه درمان دندان 

 را ندارند. 

ازجملهمشکلاتمردمبرایدرماندرددنداناست؛

گرانی درمان و توزیع نامتوازن دندانپزشکان  

رئیس اتحادیه کارگران صنعت خودروسازی کشور 
در انتقاد به مصوبه  دولت برای افزایش 10  درصدیِ 
حقوق بازنشستگان سایر ســطوح صندوق تامین 
اجتماعــی، گفت: مهم ترین درخواســت ما  اجرای 
قانون است. اگر مصوبه  هیأت دولت ارجحیت دارد 
پس قوانین بالادســتی چه می شــوند؟ تاکنون  به 
این صورت بوده که هیأت مدیره ی ســازمان تامین 
اجتماعی دستمزد بازنشتگان را بر اساس  مصوبه ی 
شــورایعالی کار تعیین می کرد و باقیِ امور از جمله 
ابلاغیه هیات دولت، اقداماتی تشــریفاتی  بودند. اما 
امروز هیأت دولت در جایگاه تصمیم گیری نشسته 
اســت. اگر قرار بر تصمیم دولت اســت  پس هیأت 
مدیره ی سازمان تامین اجتماعی به چه کار می آید؟ 
مجتبی حاجی زاده گفت: مســتمریِ  بازنشستگان 
باید مطابق با اصل ۹۶ و ۱۱۱ قانون تامین اجتماعی 
تعیین شود. طبق ماده ۹۶ این  قانون، مستمری باید 
بتواند جوابگوی هزینه های یک زندگی باشد. حاجی 
زاده گفت: دولت اگر نگران  صندوق تامین اجتماعی 

اســت می تواند در بودجه سهمی برای این صندوق 
ببیند و بدهیِ خود را به این  صندوق پرداخت کند. 
صندوق تامین اجتماعی یک صندوق بین النســلیِ 
غیر دولتی اســت و دولت  نمی توانــد در مورد این 
صندوق تصمیم بگیرد. وی گفت: در صندوق تامین 
اجتماعی هــر کس بر مبنای  بیمه پــردازیِ خود 
مســتمری دریافت می کند. ما با قشری در ارتباط 
هستیم که عمری تلاش کردند و  بخشی از حقوق 
خود را بابت بیمه پرداخت کردند و الان توقع دارند 
در دورانِ بازنشستگیِ نتیجه ی  بیمه پردازیِ خود را 
ببینند. حاجی زاده گفت: تمکین یا بر مبنای جبر 
است و یا شرع؛ اگر بخواهیم  مبنا را بر شرع بگذاریم 
هیچ کــس راضی به این تصمیم دولت نیســت و 
بنابراین این اقدام دولت  غیرشرعی است. وی با بیانِ 
اینکه این اتفاقات اصلا خوشایند نیست، گفت: این 
تصمیمِ دولت در واقع  بدعت گذاری است و مشکلاتی 
را برای سالهای آینده به وجود می آورد بنابراین باید 
از همین جا جلوی  چنین تصمیماتی گرفته شود. 
هیات دولت نمی تواند در این زمینه قانونی تصویب 
کند و تنها کاری که  می تواند انجام دهد این اســت 
که با مصوبه ی هیات مدیره سازمان تامین اجتماعی 
مخالفــت کند.  حاجی  زاده گفت: ما نمی توانیم هر 
زمان که می خواهیم به قوانین بالادســتی تعرض 
کنیم. دولــت نمی تواند  برمبنای لایحه ی بودجه ی 
خود برای بازنشســتگان صندوق تامین اجتماعی 
تصمیم بگیرد. در واقع  دولت با این تصمیمش لایحه 
بودجه ی خود را مقدم بر قوانین بالادستی دانسته 

که این خلاف است و  باید جوابگو باشد. 

رئیساتحادیهکارگرانصنعتخودروسازیکشور:

بازنشستگان خواستار اجرای قانون هستند

بحران بزرگ در فوتبال ملی ایران

رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس در خصوص 
لغو عرضه خودرو در بورس کالا با اقدامات وزارت 
 صمت، گفت: وقتی ظرفیت و زیرساخت های بازار 
سرمایه برای کمک به صنعت خودرو فراهم است 
 و وزارت صمت به جای اســتفاده از این روش از 
سیســتم داخلی بخت آزمایی استفاده می کند، 
عملًا از  هدف گذاری ها در صنعت خودرو فاصله 
می گیرد و کمیســیون اقتصــادی در این زمینه 
از شخص  وزیر ســوال خواهد پرسید.محمدرضا 
پورابراهیمی با بیان اینکه بحث فعالیت های بازار 
سرمایه در  ابعاد و حوزه های مختلف در چارچوب 
قانون یعنی هم قانون بازار ســرمایه و هم توسعه 
ابزارها  تعریف شده، گفت: در این قانون دقیقاً به 
این موضوع اشاره شــده که در کشور مکانیزمی 
که شــفافیت  اطلاعات را به همراه داشته و باعث 
می شــود که در حوزه عرضــه و تقاضا هم یک 
رقابــت منطقــی و  هم یک شــفافیت اطلاعات 
شــکل بگیرد و از بازارهای غیر شفاف، فسادآور 

و رانت زا جلوگیری  گردد، بازار ســرمایه اســت.
وی افزود: خروج از قاعده بازار ســرمایه در حوزه 
بازارها درصورتی که  امــکان پذیری آن در بازار 
سرمایه نباشد قابل قبول است در غیر این صورت 
به نظر می رســد یک کار  کاملًا مغایر با قوانین و 
مقررات کشور است و طبیعتاً این موضوع شرایط 
خاصی را در حوزه  اقتصادی کشور بسته به وزن 
و حجم فعالیــت اقتصادی آن حوزه مأموریتی یا 
فعالیتی فراهم می کند.وی  افزود: اگرچه پذیرش 
چه در حوزه اوراق بهــادار و چه کالایی در بازار 
سرمایه اختیاری است و  اجباری در کار نیست اما 
این موضوع حتماً زمینه بروز شــفافیت اطلاعات 
اقتصادی در کشــور را  فراهم می کند.وی تاکید 
کرد: آن چیزی که در بخش خودرو اتفاق افتاده، 
این اســت که زیرســاخت های  عرضه خودرو در 
بورس کالا ایجاد شده و نیازمند تصمیم یا اقدام 
جدیدی نیست. اینکه وزارت صمت  علیرغم این 
زیرساخت ها اقدام به طراحی سامانه یکپارچه با 
آن همه ایرادات کرده و ظرفیت قانونی  و شــفاف 
بازار سرمایه را کنار می گذارد، قابل قبول نیست و 
مسلماً مجلس به این موضوع ورود جدی  خواهد 
کرد.وی گفت: چنانچه زیرساخت ها موجود نبود 
وزارت صمت می توانست از ابزارهای خود  استفاده 
کند اما اکنون که زیرساخت ها فراهم است، دلیل 
عدم اســتفاده از سازوکار شــفاف بورس و روی 
 آوردن به یک سیســتم داخلی در وزارت صمت 
جهت عرضه آن هم به روش های بخت آزمایی که 
 عمــلًا مانع هدف گذاری در حوزه صنعت خودرو 

است قابل قبول نیست. 

گوناگون

اصغر باقرزاده، معاون پرورشــی و فرهنگی وزارت 
آموزش و پرورش اعلام کرده است که آمار  مصرف 
دانش آموزان به مواد مخدر نگران کننده اســت و 
علت این موضوع را نیز تسهیل دسترسی به  این 
مواد عنوان کرده است. موضوعی که از نظر او در 
همه جهان وجود دارد. با این حال او گفته  اســت 
که آمار دقیقی از تعداد دانش آموزان مبتلا به مواد 
مخدر وجود ندارد، اما اینگونه نیســت که کار  از 
کار گذشته باشد.سال هاست که ابراز نگرانی هایی 
درباره ابتلای دانش آمــوزان به اعتیاد وجود دارد 
 مساله ای که سال های از سوی آموزش و پرورش 
انکار می شــد، اما بالاخره کار به جایی رسید که 
 انکار به کناری گذاشــته شــد با این حال هنوز 
نــه آماری دقیق از مصرف مــواد مخدر در میان 
کــودکان و  نوجوانان وجــود دارد و نه تمهیدات 

ویژه ای برای درمان این گروه. 

تابوی اعتیاد در جامعه شکسته شده   
است

دکتر ســعید صفاتیان، تحلیلگر اعتیاد که خود 
سابقه سیاســت گذاری در حوزه اعتیاد را داشته 
اســت  درباره اعتیاد کودکان و نوجوان، می گوید: 
در کشــور ما آمار تفکیک شده ای درباره درصد و 
تعداد  کــودکان و نوجوانان معتاد وجود ندارد در 
واقع ایــن آمار برای مســئولان مربوطه اهمیت 
زیــادی ندارد  در نتیجــه برنامه ریزی هم صورت 
نمی گیرد. وقتی هم برنامه ریزی نباشد، سن اعتیاد 
پایین می آید و به  نوجوانی می رسد؛ موضوعی که 
درجامعه کاملا مشــهود است، کافی است نگاهی 
به پارک ها انداخته یا  با خانواده ها صحبت کنید.

او علت دسترسی و دستیابی آسان به مواد مخدر 
را سازمان دهی و انسجام  شبکه های قاچاق مواد و 
تبلیغ و خرید و فروش آســان این مواد در فضای 
مجازی دانســته و تاکید  می کند: درحال حاضر 
قیمت مواد مخدر بسیار ارزان است و حمل و نقل 
آن هم راحت تر از گذشته  است.این تحلیلگر اعتیاد 
ادامه می دهد: تابو اعتیاد در جامعه شکسته شده 
و نوجوانان و حتی سایر  مصرف کنندگان مواد این 

موضــوع را به راحتی علنی می کنند که این علت 
این موضوع نیز ضعف در  برنامه های پیشــگیری 
اســت. وقتی برنامه جدی دربــاره اعتیاد وجود 
ندارد، مدارس در این باره سکوت  کرده اند و هیچ 
مدیر مدرسه ای جرات نمی کند برنامه پیشگیری 
از اعتیــاد برگــزار کنــد، دانش آمــوز  نمی تواند 
اطلاعات درســتی به دســت بیــاورد در نتیجه 
کنجکاوی خود را با استفاده از اطلاعات غلطی  که 
از گروه همســالان خود می گیرد اقناع می کند و 
در چنین وضعیتی ممکن است به سمت مواد هم 
 برود.او بر این موضوع تاکید می کند که مسئولان 
مربوطه نتوانسته اند کنجکاوی نوجوانان را درباره 
 مصرف مواد مخدر مهار کنند. نوجوان می خواهد 
بداند مصرف گل یا حشــیش چه تاُثیری روی او 
 می گذارد یا اگر شب امتحان ریتالین مصرف کرده 
و تا صبح بیدار بماند آیا امتحانش ۲۰ می شــود.

وی  با انتقاد از عملکرد ستاد مبارزه با مواد مخدر، 
می گوید: این ستاد وظیفه هماهنگی دستگاه های 
متولــی  را بر عهده دارد، اما بــا وجود میلیارد ها 
تومان بودجه ای که در این مورد در کشور صرف 
می شود، اما  بیشتر ناهماهنگی می شود و معکوس 
عمل می کند. مجموعه این عوامل باعث می شود 
که یک نوجوان  به ســمت مصرف مواد رفته و با 
توجه به دسترسی آسان و شبکه سازی قوی برای 
خرید و فروش مواد  اعتیــاد کودکان و نوجوانان 

شکل بگیرد. 

زمینه های مصرف مواد توسط نوجوانان  

وی بــا بیــان اینکه در ایــران عــلاوه بر بحث 
کنجــکاوی، احســاس ناامیدی هــم در مصرف 
مواد توسط این  گروه ســنی تأثیر بسیاری دارد، 
اظهار می کنــد: نوجوان امروز نســبت به آینده 
شــغلی، تحصیلــی، ازدواج  و بــه صــورت کلی 
زندگی آینده اش ناامید اســت. در رســانه ها آمار 
تحصیلکردگان بیکار را مشاهده  می کند، وضعیت 
اقتصــادی و تنگنای خانواده را از این منظر درک 
می کند و شــاهد شکاف طبقاتی  است. مسئولان 
اقتصادی کشــور وقتــی برنامه ریزی می کنند به 

تبعات اجتماعی آن اهمیت نمی دهند، اما  تبعات 
این برنامه در جامعه جمع می شــود و به صورت 
آبشار راه می افتد و در نهایت یک نوجوان را  پایین 
کشــیده و روح و ذهنش را بهم می ریزد.به گفته 
این تحلیلگر اعتیاد، نبود شــادی نیز به ناامیدی 
 منجر می شود یعنی وقتی کودک شاد نباشد باید 
یک جوری خودش را تخلیــه کند. اگر هورمونی 
به  بدنش نگاه کنید باید آندروفین و آدرنالین در 
بدنش ترشح شود، اما وقتی نشاط نیست یا پولی 
برای  خرج کــردن و تفریح ندارد، با خودش فکر 
می کند و ترشح آندروفینش بالا می رود و میل به 
مصرف  مواد پیدا می کند. اولین چیزی هم که به 
او تعارف می شود مواد است.او اظهار می کند: علت 
اعتیاد از  کشور های خارجی نمی آید بلکه مجموعه 
همین عوامل است که مسئولان به راحتی از کنار 
آن  می گذرند. سیاســتگذاران و مسؤلانی که در 
ســمت ها و ســازمان های مختلف مانند آموزش 
پرورش،  وزرات بهداشــت و آموزش عالی حضور 
دارند از کنار برخی موارد به راحتی عبور می کنند 
در  صورتی که اگر همین چیز های ســاده را کنار 
هم بگذارند می شــود دلیل اعتیاد که باید برایش 

راه حل  پیدا کنیم. 

 ۱۵ درصد از معتادان زن هستند  

صفاتیــان همچنیــن دربــاره اعتیــاد در میان 
دختربچه ها به تحقیقاتی که در سال ۹۰ در کشور 
درباره  اعتیاد انجام شد اشــاره کرده و می گوید: 
آن تحقیق نشــان داد که از 100 درصد معتادان 
۵ درصدشــان  زن و 9۵ درصد مرد بودند. اما در 
سال 97 تحقیقات دیگری صورت گرفت که نشان 
مــی داد آمار  اعتیاد زنان از ۵ درصد به 10 درصد 
رسیده و 2 برابر شــده است. به نظر من اگر الان 
این آمار را  بگیریم این عدد حداقل به 1۵ درصد 
رسیده است و این نشــان می دهد که اعتیاد در 
خانم ها به دلایل  مختلف در حال رشــد اســت.

این تحلیلگر با اشــاره به کــودکان دارای والدین 
معتــاد، می گوید: اعتیاد چند  دلیــل اصلی دارد 
دلایل جســمانی، اجتماعی و خانوادگی. کودکی 

که مصرف مواد توســط والدین و  دوستان شان را 
می بینــد با هر ۳ عامل اعتیاد مواجه شــده و در 
نتیجه ریســک مصرف مواد در او بیشــتر  است. 
شخصیت چنین کودکی در آینده متزلزل و ضد 
اجتماعی می شود و اگر در بهترین حالت بتوانیم 
 اعتیادش را کنترل کنیم که بعید اســت، درمان 
شخصیت ضداجتماعی او بسیار سخت خواهد بود 
و  احتمال بالایی دارد که در آینده تبدیل به فردی 
بزهکار شود.به باور این درمانگر اعتیاد برنامه های 
 پیشــگیری از اعتیــاد هزینه هــا آن را در آینده 
کاهــش می دهد، اما ایــن برنامه ها طولانی مدت 
هســتند  مساله ای که باعث شــده مدیران حوزه 
پیشــگیری از اعتیاد از این برنامه ها دوری کنند.

او توضیح  می دهد: وقتی یک برنامه ۵ ساله را به 
مدیری که در حوزه پیشــگیری از اعتیاد فعالیت 
می کند می دهید  او پاسخ می دهد که عمر کاری 
من 2 ســال اســت و باید برنامه یک یا ۲ ساله 
بدهید. این در حالی است  که در حوزه پیشگیری 
برنامه کوتاه مدت اثری ندارد.وی همچنین حضور 
مدیران فاقــد تخصص در  عرصه پیشــگیری از 
اعتیاد را یکی دیگر از مشکلات این حوزه دانسته 
و عنوان می کنــد: چنین فردی  نه متخصص این 
کار است و نه می تواند برنامه پیشگیری ۵ ساله را 
اجرایی کند و نه نظر کارشناسی  را قبول دارد. ما 
کارشناسان زیادی در سطح ملی و بین الملی در 
حوزه درمان و پیشگیری از اعتیاد  داریم، اما چند 
نفر از این افراد در ستاد مبارزه با با مداد مخدر یا 
وزرات بهداشت به جلسات  می روند؟ حقیقت آن 
است که در ها به روی این افراد بسته است، چون 
واقعیت هــای جامعه را می گوینــد  و این مدیران 

از واقعیت هایی که این افراد می گویند خوشــش 
نمی آید. 

وضعیت اعتیاد در کشور روز به روز بدتر   
می شود

او می گوید: مــا اگر حرفی در این بــاره می زنیم 
دلسوز هســتیم من حداقل ٣0 کشور دنیا را در 
ایــن زمینه  دیده ام. برنامه های پیشــگیری را در 
خیلی از کشور ها بررســی کرده ام همه آنها بلند 
مدت هســتند، اما  مدیران ما دو سال می آیند و 
می روند و تمــام برنامه های مدیر قبل را هم دور 
می ریزد و می خواهد  امضــای خودش پای همه 
برنامه ها باشد تا مافوقانش ببینند. مدیران مافوق 
هم مقصر هستند، چون باید  به مدیر جدید بگویند 
کــه برنامه مدیر قبلی را ادامه دهد، اما عکس آن 
عمل می کننــد و می گویند برنامه  تازه ای بریزید 
مدیر قبل اگر کارش درست بود شما را نمی آوریم 
و مدیــر تــازه و غیر متخصص مجبور  می شــود 
اطلاعات ناقصی را جمع آوری و برنامه ریزی کند.
صفاتیان بــا تاکید براینکه روز بــه روز  وضعیت 
اعتیاد در کشور بدتر می شود، تصریح می کند: هر 
مدیری که می گوید وضعیــت و آینده اعتیاد  در 
کشور خوب است، لطفا یک جلسه هم اندیشی با 
حضور دستگاه های متولی ترتیب دهد تا ما رو به 
 روی این فرد بنشینیم و حرف هایمان را بزنیم تا 
مشخص شود که حرف های کدام یک از ما درست 
 اســت. مدیران اصلا وارد بحث با کارشناســان و 
متخصصان یا کسی مثل من که ٣0 سال در این 

حوزه  کار کرده ام نمی شوند. 

چرای بی رویه آفت
 جان جنگل های کشور

بنا بر اعلام ســایت ســازمان حفاظت محیط زیست کشور 
»اکولوژی« یا همان علم شــناخت روابــط و  اثرات جانداران 
بر یکدیگر و محیط اطرافشان و بالعکس، از مهم ترین ارکان 
حفاظتی برای حفظ  اکوسیســتم های دارای ارزش طبیعی 
اســت که در کشــور ما به عنوان موضوعی فرعی به آن نگاه 
 می شود.  در واقع شــناخت اکولوژی آنچنان دارای اهمیت 
اســت که بدون آن تقریبا هیچ اقدامی برای  حفاظت از تنوع 
زیستی امکان پذیر نیست.با این وجود در بحران های مختلف 
نظیر شــیوع آفتی خاص  در کشور و نابودی پوشش گیاهی 
یک منطقه، به جای بررسی تمامی عوامل اقلیمی، محیطی 
و در  نظر گرفتن »اکوسیســتم« تنها شاهد تلاش هایی برای 
حذف عامل تهدید هســتیم. از ســوی دیگر بی  توجهی به 
»اکوسیستم« در سیستم کشاورزی به نحوی محسوس است 
که همچنان در بسیاری از  موارد استفاده از سموم نقطه قوت 
فعالیت کشاورزی پنداشــته می شود.چرای بی رویه، بیش از 
۸۰  درصد مراتع را به آستانه نابودی کشانده است و با بررسی 
»اکولوژیک« متوجه می شویم که نه تنها  چرای بیش از ۷۰ 
میلیون راس دام در کشور، تنوع زیستی با ارزش را به شکل 
غیر قابل جایگزین  از بین می برد بلکه اثرات جانبی نیز نظیر 
اختلال در چرخه آب، فرسایش خاک سطحی، رانش  زمین، 
پدیده گرد و غبار و زیــان  های مالی را نیز به همراه خواهد 
داشــت.در حال حاضر کنترل چرای  دام و آگاهی بخشی به 
دامداران از جمله مهم ترین راهکارهای حفظ مراتع برشمرده 
می شــود و برای  مقابله با پدیده بیابان زایی توجه به کاهش 
چرای دام در مراتع حساس و کم پوشش و فرهنگ سازی آن 
 در مناطق دارای اقلیم خشک بســیار حائز اهمیت است.به 
گفته حسن اکبری، سرپرست معاونت محیط  زیست طبیعی 
و تنوع زیســتی سازمان حفاظت محیط زیست، این سازمان 
در زمینــه چرای دام در  مناطق آزاد اختیــاری ندارد اما در 
مناطق حفاظت شده به طور جد به این موضوع پرداخته است.

به  گفته احمد رحمانی، عضو هیئت علمی موسسه تحقیقات 
جنگل ها و مراتع کشــور در حال حاضــر تنها   ۱۰ درصد از 
جنگل های کشــور جزء مناطق حفاظت شــده هستند و در 
عین حال حتی برخی جنگل های  حفاظت  شــده هم توسط 
چرای دام آسیب می بینند.از سوی دیگر در حالی ۴۰ درصد 
جنگل های کشــور  در ناحیه زاگرس قــرار دارد که به گفته 
مرتضی ابراهیمی رُستاقی ، عضو پیشین شورای عالی  جنگل، 
در حال حاضر سراسر جنگل های زاگرس با فشار چرای دام 
مواجه اســت و این درگیری در  حدی است که اجازه رویش 

حتی یک نهال هم به جنگل داده نمی شود. 

دیگرانکارچارهکارنیست

درد بی  درمان اعتیاد نوجوانان

رئیسکمیسیوناقتصادیمجلس:

ایجاد بخت آزمایی در بازار سرمایه مورد قبول مجلس نیست

رشد قاچاق سیگار در کشورظرفیت اقتصادی یک منطقه زیستن در آن را دیکته می کند  
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قیمت اجاره یک متر خانه در تهران چند
در روزهای قبل گزارش تحولات بازار مســکن شــهر تهران توسط 
بانک مرکزی اعلام و مشــخص شد  در اردیبهشت ۱۴۰۱ متوسط 
قیمت هر متر مربع مسکن در شــهر تهران به ۳۶ میلیون و ۳۱۲ 
هزار  تومان رسیده که نســبت به فروردین امسال ۶.۱ درصد و در 
مقایسه با اردیبهشــت پارســال ۲۶.۲  درصد افزایش یافته است. 
همچنین رشــد ســالیانه اجاره بها در تهــران ۴۶ درصد و در کل 
کشور ۵۰.۶  درصد اعلام شد.همچنین معاونت مسکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرسازی در گزارشی تحت  عنوان شاخص دسترسی 
خانوارها به خرید و اجاره واحد مســکونی بر اســاس نسبت قیمت 
بــه درآمد  اعلام کرد که اطلاعات ســامانه ثبت معاملات املاک و 
مســتغلات کشور نشــان می دهد، متوســط قیمت  یک متر مربع 
واحد مسکونی در شــهر تهران در سال ۱۴۰۰ معادل ۳۱ میلیون 
و ۲۹۶ هزار تومان  بوده و میانگین اجاره هر متر خانه نیز در ســال 
گذشــته ۸۴ هزار و ۸۰۰ تومان بوده اســت.بر اساس  این گزارش 
متوسط قیمت یک متر مربع واحد مسکونی در شهر تهران در سال 
۱۳۹۵ معادل ۴  میلیون  ۳۷۲ هزار تومان، در ســال ۱۳۹۶ معادل 
۴ میلیون و ۸۲۲ هزار تومان، در ســال ۱۳۹۷  معادل ۸ میلیون و 
۲۴۱ هزار تومان، در ســال ۱۳۹۸ معادل ۱۳ میلیون و ۳۳۰ هزار 
تومان، در ســال   ۱۳۹۹ معادل ۲۴ میلیون و ۲۹ هزار تومان و در 
سال ۱۴۰۰ معادل ۳۱ میلیون و ۲۹۶ هزار تومان  ثبت شده است.
همچنین طبق اطلاعات بانک مرکزی، متوســط اجاره بها برای یک 
مترمربع واحد  مســکونی در شهر تهران در سال ۱۳۹۵ معادل ۲۳ 
هزار و ۴۰۰ تومان، در ســال ۱۳۹۶ معادل   ۲۸هزار و ۲۰۰ تومان، 
در سال ۱۳۹۷ معادل ۳۶ هزار و ۴۰۰ تومان، در سال ۱۳۹۸معادل 
۴۷  هزار و ۵۰۰ تومان، در ســال ۱۳۹۹ معــادل ۶۲ هزار و ۹۰۰ 
تومان و در ســال ۱۴۰۰ معادل ۸۴  هــزار و ۸۰۰ تومان گزارش 
شده است.شــاخص کرایه مسکن اجاره ای کلیه مناطق شهری نیز 
در ســال   ۱۳۹۵ معادل ۱۰۰، در سال ۱۳۹۶ معادل ۱۰۷، در سال 
۱۳۹۷معادل ۱۲۷، در ســال ۱۳۹۸ معادل   ۱۵۷، در سال ۱۳۹۹  
معادل ۲۰۰ و در ســال ۱۴۰۰ معادل ۸۲ هزار و ۹۰۰ ثبت شــده 

است 
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هرچند قانــون »مانع زدایی از صنعت برق« 
قدم مثبتــی  برای افزایش ســرمایه گذاری 
بخــش غیردولتی در صنعــت  نیروگاهی به 
شــما می رود، ولی ماده 11 این قانون تأثیر 
 مخربــی بر صنعــت تجهیــزات نیروگاهی 

خواهد گذاشت . 
طرح »توســعه و مانع زدایی از صنعت برق 
کشــور« با  هدف رفع موانــع و چالش های 
صنعــت بــرق در ۲۱ مــاده  در تاریخ ۲۹ 
فروردین ۱۴۰۱ در دستور کار مجلس  قرار 
گرفت و کلیــات آن پس از بحث در صحن 
علنی به  تصویب رسید و مجلس وارد بررسی 

جزئیات شده است . 
البتــه این طرح مرداد ماه ســال گذشــته 
اعلام وصول شــد  که پس از تغییر دولت به 
خواسته وزیر نیرو از دستور  کار خارج شد تا 

اصلاحاتی بر آن اعمال شود . 
با توجه به مشــکلات متعــدد صنعت برق 
کشور که  توسعه این صنعت را با چالش های 
جــدی مواجه کرده  اســت، اصل دغدغه ی 
طــرح به منظور مانع زدایــی از  صنعت برق 
در حــال حاضر بســیار ضروری اســت. در 
 این طرح تلاش شــده است تا در سه حوزه 
تولید،  مدیریت مصرف و تأمین مالی، انگیزه 
ســرمایه گذاری  افزایش یابد و تراز تولید و 

مصرف برق مجدداً برقرار  شود . 
در ایــن بین، ماده ۱۱ طرح فوق به گونه ای 
است که در  صورت تصویب می تواند آسیبی 
جدی به صنعت ساخت  تجهیزات نیروگاهی 
به عنوان یکی از معدود صنایع  دانش بنیانِ 

ثروت آفرین وارد کند . 

خودکفایی بیش از ۸۵ درصدی در   
صنعت تجهیزات  نیروگاهی

لازم بــه ذکــر اســت صنعــت تجهیزات 
نیروگاهــی در ایران  یکی از صنایع پیشــرو 
و خودکفا اســت. به طور مثال  چندی پیش 
علی عیسی پور، علی مدیرکل دفتر فناوری 
 و بومی سازی نیروگاهی شرکت برق حرارتی 
گفــت:  در حــال حاضر حــدود ۸۵ درصد 
قطعات و لوازم یدکی  نیروگاه ها بومی سازی 

شده است . 
وی با اشــاره به میانگین صرفه جویی پنجاه 
درصدی در  طرح های داخلی ســازی گفت: 
ســال گذشــته ۱۸ قرارداد به  ارزش ۳۰۰ 
میلیارد تومان منعقد شــد که طی آن ۳۶۵ 

 هزار قطعه ساخته شد . 
همچنین وی وعده داد بــا به بهره برداری 
رسیدن برخی  پروژه ها مثل سیستم کنترل 
واحدهــای بخــار، سیســتم های  SFC   در 
نیروگاه یزد و ســاخت رینگ های نگه دارنده 
 ژنراتــور میزان خودکفایی بــه بیش از این 

میزان در  آینده ای نزدیک برسد . 
بــا ایــن وجــود واردکننــدگان تجهیزات 
نیروگاهی می توانند  با اســتناد به این ماده، 
تمامی قوانیــن محدودکننده واردات  را دور 
بزند و با واردات توربین های خارجی زمینه 
 نابودی این صنعت راهبردی را پدید آورند. 

متن ماده   ۱۱ به شرح زیر است : 
  " وزارت نیرو مکلف اســت ســالانه فهرست 
تجهیزات و  ماشــین آلات تولید برق مورد 
نیاز کشور بر اساس  مجوزهای صادره که در 
داخل کشــور تولید نمی شوند یا  نیاز کشور 
را تأمیــن نمی کنند را بــه کارگروه موضوع 
 تبصره )۱( ماده )۱۶( قانون حداکثر استفاده 
از توان  تولیدی و خدماتی کشــور و حمایت 
از کالای ایرانی  مصوب ۱۳۹۸/۰۲/۱۵ اعلام 
و مجوز واردات آن ها را  مشــابه ماشین آلات 
تولیدی اخذ کند. وزارت نیرو مکلف  اســت 
حمایت های لازم را برای بومی ســازی این 
 تجهیزات با اســتفاده از توان داخلی ظرف 
دو سال از  تاریخ لازم الاجرا شدن این قانون 

انجام دهد ". 
در نقد این ماده می توان به موارد زیر اشاره 

کرد : 

 ۱-مغایرت با قوانین حمایت از تولید داخل: 
پس از  پیروزی انقلاب اســلامی، با توجه به 
ضعف کشــور در  ســاخت ماشین آلات خط 
تولید، برای آنکه این مســاله  تبدیل به یک 
مانع برای توســعه اقتصادی کشــور نشود، 
انقلاب در شــهریور ۱۳۵۸ برای   شــورای 
واردات ماشــین  آلات و تجهیــزات خطوط 
تولید، معافیت مالیاتی و  عوارض گمرکی در 
نظــر گرفت که بعداً به بنــد "غ" ماده   ۱۱۹ 

قانون امور گمرکی انتقال یافت . 
پس از گذشــت چهار دهه از مصوبه فوق و 
کسب  توانمندی هایی در ساخت ماشین آلات 
صنعتی، در  اردیبهشــت سال ۱۴۰۱ قانونی 
تحت عنوان جهش تولیــد  دانش بنیان در 
مجلس شورای اسلامی به تصویب رسید  که 
ماده ی ۳ این قانون، بند "غ" ماده ۱۱۹ امور 
گمرگی  که واردات ماشین آلات و تجهیزات 
خطوط تولید را از  مالیات و عوارض گمرکی 

معاف می کرد، لغو کرد . 
بر اساس این قانون، دولت به منظور حمایت 
از صنعت  ماشین ســازی کشــور موظف به 
حمایت هدفمند و مدت دار  از ساخت داخل 
با تعیین ســالانه حقوق ورودی این  کالاها 

شده است . 
در این شــرایط تصویب مــاده ۱۱، این بند 
قانون جهــش  تولید دانش بنیــان را بی اثر 

می کند . 
 ۲-    قربانی شدن صنعت تجهیزات نیروگاهی 
در برابر  توســعه ناپایدار ظرفیت: بررسی ها 

نشــان می دهد کمبــود  برق و بــه دنبال 
خاموشی های اتفاق افتاده در چند سال  اخیر، 
عموماً ریشه در کاهش سرمایه گذاری ها در 
 ساخت نیروگاه به علت پایین بودن بازدهی 
اقتصــادی  پروژه های نیروگاهــی و افزایش 
مصرف به علت عــدم  تعرفه گذاری صحیح 

بوده است . 
این در حالی اســت که دولــت نیز به دلیل 
مشکلات  اقتصادی ناشی از تحریم، بودجه ی 
کافــی بــرای  ســرمایه گذاری در بخــش 

نیروگاهی را نداشته است . 
در این شرایط با وجود آنکه دیگر مواد طرح 
از جمله  تخصیص ماده ۱۲ قانون رفع موانع 
تولید و تســریع  پرداخت مطالبات به بخش 
غیردولتی می تواند اقتصاد  ساخت نیروگاه را 
در کشور بهبود بخشد، ماده ی ۱۱  مسکًنی 
خطرناک اســت که زمینــه خودکفایی در 
احداث  نیروگاه ها را از بیــن خواهد برد. به 
عبــارت دیگر تا  زمانی که ســاخت نیروگاه 
بــا اســتفاده از تجهیزات داخلــی  صرفه ی 
اقتصادی پیدا نکرده، مجوزهای بی جا برای 
 واردات تجهیزات نیروگاهی مغایر با تولید و 

اشتغال  داخلی ارزیابی می شود . 
 ۳- تضعیف تولید داخل در مقابل شرکت های 
حمایت  شــده خارجــی: در شــرایطی که 
تولیدکنندگان داخلی کشور  با مشکلاتی از 
قبیل خرید مــواد اولیه با قیمت های  بالاتر، 
هزینه ی بیشتر نقل و انتقالات پول، دشواری 
 دسترسی به بازار کشورهای خارجی و هزینه 

تأمین  مالی بــا نرخ های بالای ۲۰ درصد را 
دارند،  تامین کننــدگان خارجی رقیب آن ها 
مالیاتی  مانند  معافیت های  از مشــوق هایی 
و گمرکــی در قبــال کالاهــای  صادراتی 

برخوردارند . 
یک نکته عجیب در ایــن ماده ارجاع دادن 
صلاحیــت  واردات به کارگروه تســبصره ۱ 
مــاده ۱۶ قانون قانون  حداکثر اســتفاده از 
توان تولیدی و خدماتی کشــور اســت  که 
این کارگروه با مســئولیت وزارت صمت و با 
حضور  نمایندگان اتاق های بازرگانی تشکیل 
می شــود. یعنی  کارگروهی که به دلیل عدم 
حضور نماینده وزارت نیرو  تخصصی در این 
زمینه ندارد و حتی به نحوی شاهد  تعارض 

منافع نیز در این کارگروه خواهیم بود . 
در صورت تصویب ماده ۱۱ و فراهم شــدن 
واردات،  بازار داخل کشــور نیز از دسترس 
شــرکت های داخلــی  خــارج می شــوند و 
سرمایه گذاری ها و تلاش های انجام  شده در 

سال های گذشته از بین می رود . 
 ۴-امکان محدودیت و ممنوعیت های جدی 
در خرید  تجهیزات از کشورهای خارجی پس 
از نابودی صنعــت  داخلی: صنعت تجهیزات 
نیروگاهی کشــور در یک  فرآیند چند ساله 
و با پیگیری های متعــدد نیروهای توانمند 
 داخلی توســعه پیدا کرده است در حالی که 
در ۲۰ سال  گذشــته تلاش های کشورهای 
بــه  تکنولوژی  دسترســی  بــرای  مختلف 
توربین های گازی سنگین با شکست مواجه 
 شده اســت و صاحبان این فناوری حاضر به 

انتقال آن به  دیگر کشورها نشده اند . 
این توربین ها نــه تنها در بخش نیروگاهی، 
بلکه صنایع  مختلف از جمله پتروشــیمی، 
پالایشــگاهی و هوایی نقش  کلیدی دارند و 
از دست دادن این تکنولوژی، کلیت  صنعتی 
کشــور را با خسارت غیر قابل جبران مواجه 

 می کند . 
در عین حال بــا وجود آنکه تامین کنندگان 
خارجی در  شــرایط کنونی حاضر به فروش 
این محصولات به  کشور هستند، در صورتی 
که در آینــده این توانمنــدی از  بین برود، 
دور از انتظار نیســت که به دلیل راهبردی 
 بودن آن، دیگر شــرکت های خارجی نسبت 
بــه افزایش  قیمت جدی آن اقدام و حتی از 

فروش این توربین ها  خودداری کنند . 

دروغ پردازی درباره گران شدن بنزین   

مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با  تکذیب تغییر در 
چگونگی عرضه و قیمت بنزین در  جایگاه های سوخت، گفت: شایعاتی که 
در فضای  مجازی منتشر شده صحت ندارد و روال مانند گذشته  بوده و هیچ 

تغییری در شرایط ایجاد نشده است . 
در روزهای گذشته فیلمی قدیمی در فضای مجازی  منتشر شد. فیلمی که 
در آن فردی از جمع آوری کارت  ســوخت جایگاه داران برای سوخت گیری 

با قیمت آزاد  خبر می دهد . 
انتشــار این فیلم باعث شــد تا همزمان با تغییر در نظام  پرداخت یارانه و 

عادلانه کردن پرداخت یارانه، برخی  از افزایش قیمت بنزین خبر دهند  . 
این در حالی است که پیش از حذف ارز ۴۲۰۰  تومانی، رییس جمهور اعلام 

کرد که بنزین گران نخواهد  شد . 
بعد از آن نیز وزیر نفت و ســخنگوی دولت اعلام کردند  که بنزین شــامل 
افزایش قیمت نخواهد شــد. هیچ برنامه ای  از ســوی دولت برای تغییر در 

نحوه و قیمت بنزین  وجود ندارد . 
در واقع، عادلانه کردن پرداخت یارانه باعث ســوء  استفاده برخی مدعیان 
شــده و با اســتفاده از این فرصت،  به دروغ پردازی درباره افزایش قیمت 

بنزین بپردازند   . 
در این زمینه، مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده  های نفتی ایران با 
تاکید بر اینکه هیچ ابلاغیه ای در  خصوص حذف کارت سوخت جایگاه داران 
از چرخه  عرضه بنزین نداشــته ایم، گفت: شــایعاتی که در فضای  مجازی 
منتشر شــده صحت ندارد و روال مانند گذشــته  بوده و هیچ تغییری در 

شرایط ایجاد نشده است . 
 « علــی اکبر نژادعلــی« افزود: قرار نیســت که از تیرماه  کارت ســوخت 

جایگاه داران برای سوختگیری با نرخ  آزاد حذف شود . 
وی ادامه داد: همه اخباری که در فضای مجازی و  رســانه ای کشور در این 

خصوص منتشر شده، فاقد  صحت بوده و تکذیب می شود  . 
مدیرعامل شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی تاکید  کرد: تغییری در 
چگونگی توزیع بنزین در جایگاه های  عرضه ســوخت ایجاد نخواهد شــد، 
قیمــت بنزین یارانه ای  لیتــری ۱۵۰۰ تومان و بنزیــن آزاد نیز همچنان 

سه هزار  تومان عرضه می شود  . 
وی با اشــاره به اینکه سیستم سوخت رسانی مانند روال  سابق خواهد بود 
و هیچ تغییری در برنامه ها و  کارت های جایگاه ها ایجاد نشده است، گفت: 
مالکان  وسایل نقلیه می توانند از سهمیه آزاد در کار ت سوخت  وسیله نقلیه 

استفاده کنند . 
نژادعلــی افزود: هرگونه تغییر و تحول در نحــوه عرضه  و قیمت بنزین از 
سوی شورای اطلاع رســانی دولت  اعلام خواهد شد. اکنون نیز جایگاه ها 
موظف به  سوخت رســانی با قیمت های قبلی هســتند و اگر مردم  موردی 
مشاهده کردند باید این موضوع را به سامانه   ۰۹۶۲۷ گزارش دهند و هم از 

کارت های آزاد  جایگاه داران می توانند استفاده کنند . 
وی اضافه کرد: سیســتم سوخت رسانی مانند روال سابق  است و هیچگونه 
تعییری حاصل نشده است، شــهروندان  برای استفاده از سهمیه یارانه ای 
)۱۵۰۰ تومانی( از  کارت شــخصی خودرو خود و برای استفاده از سهمیه 
 آزاد)ســه هزار تومانی( هم می توانند از کارت شــخصی  خــود و از کارت 
جایگاه داران اســتفاده کنند و برنامه ای  برای حذف کارت جایگاه داران در 

دستور کار نیست  

رئیس کل امور بین الملل شرکت ملی صنایع پتروشیمی  خبر داد

آمادگی ونزوئلا برای گسترش همکاری ها
 با ایران در  حوزه پتروشیمی

رئیس کل امور بین الملل شرکت ملی صنایع پتروشیمی  با تأکید بر توجه 
ویژه به حوزه های دست نخورده مثل  ونزوئلا گفت: ونزوئلا آمادگی دارد در 

حوزه صنعت  پتروشیمی با ایران همکاری کند . 
حســین علیمراد در زمینه راهبرد شــرکت ملی صنایع  پتروشیمی برای 
گســترش روابط بین الملل در حوزه  صنعت پتروشیمی گفت: شرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی  به طــور دقیق و هماهنگ با راهبــرد وزارت نفت گام 
 برمی دارد و حمایت هایی ویژه هم از صنعت پتروشیمی  برای توسعه روابط 

با کشورها می شود . 
وی با اشاره به اینکه بالادســت صنعت نفت به  سرمایه گذاری زیادی نیاز 
دارد، افزود: شــرکت ها و  کشورهای خارجی علاقه بسیاری برای حضور در 
 صنعت پتروشــیمی ایران دارند و با وجود تحریم ها شــاهد  رفت وآمدهای 

شرکت های زیادی در این زمینه هستیم . 
رئیــس کل امور بین الملل شــرکت ملی صنایع پتروشــیمی  تأکید کرد: 
امیدوارم با اســتفاده از تجربه های کسب شده  در صنعت پتروشیمی، همه 
واحدها هماهنگ با هم عمل  کنند تا بتوان از موقعیت جدید و راهبردهای 

دولت جدید  بهره کامل را به نفع کشور برد . 
علیمراد، رشد شرکت های دانش بنیان در کشور را اتفاق  مهمی عنوان کرد 
و با اشــاره به ظرفیت های مطلوب  موجود در کشــور گفت: تمرکز بر این 
حوزه، مورد  توجه شــرکت های خارجی هم قرار گرفته است، به  طوری که 
هم اکنون یکی از شــرکت های خارجی بســیار  متمایل به مذاکره با مدیر 
ارشــد شرکت پژوهش و  فناوری پتروشیمی برای تأمین کاتالیست و مواد 

 شیمیایی است . 
وی بــا تأکید بــر اینکه تمرکز بر موضوعی ویژه در  کشــور از ســمت ما 
سبب حرکت شــرکت های خارجی به  همان سمت می شود، تصریح کرد: 
از کشــورهای  علاقه مند نام نمی برم، اما هم اکنون هیئت های عالی رتبه  از 
کشورهای مختلف و از شرکت های معتبر دنیا تمایل  بسیاری برای همکاری 
با صنعت پتروشیمی و  شرکت های دانش بنیان  فعال در صنعت پتروشیمی 

 به ویژه برای تأمین کاتالیست و مواد شیمیایی از ایران  دارند . 
رئیس کل امور بین الملل شرکت ملی صنایع پتروشیمی  به سفر وزیر نفت 
به آمریکای لاتین اشــاره کرد و گفت:  متأسفانه تاکنون بر حوزه آمریکای 
لاتین و آمریکای  جنوبی که حیاط خلوت آمریکا بوده، تمرکزی نشده بود . 

علیمــراد ادامه داد: ونزوئلا کشــوری اســت که به دلیــل  تحریم، صنعت 
پتروشــیمی نیازمنــدی دارد. در آخرین  نشســتی که بــا مدیران عامل 
شرکت های پتروشیمی انجام  شد، پیشنهاد دادم شرکت ها توجه خاصی به 
این حوزه  مثل ونزوئلا داشته باشند که حوزه بکِر و  دست نخورده ای است . 

وی افــزود: ونزوئلا هم آمادگی دارد در حوزه صنعت  پتروشــیمی با ایران 
همکاری کند تا با سرمایه گذاری  اندک، ریسک بسیار پایین، نتیجه بسیار 
مطلوبی کســب  کنیم و پیشنهاد می کنم همسو با راهبرد وزیر نفت، همه 

 روی این حوزه تمرکز کنیم . 

بازدهی ۱۳۶ درصدی »بوعلی«
 در سال ۱۴۰۰ 

بازدهی سهم »بوعلی« سال گذشته ۱۳۶ درصد بوده  که نشان دهنده 
عملکرد مطلوب شــرکت پتروشیمی  بوعلی سینا در بخش عملیاتی 

است . 
بــر پایه گزارش واحد تولید پتروشــیمی بوعلی ســینا،  روند تولید 
شرکت در ســال ۱۴۰۰ و ماه های سپری شده  امسال نشان می دهد 
که این شــرکت توان تولید ۱۱۰ تا   ۱۱۵ درصدی ظرفیت اسمی را 
دارد، در واقع شرکت  پتروشیمی بوعلی سینا در دو ماه نخست سال 
۱۴۰۱  حدود ۳۵۰ هزار تن محصول تولید کرده که نسبت به  مدت 
مشابه پارسال ۳۰۶ هزار تن )۱۴ درصد( افزایش  تولید داشته است . 

عملکرد شــرکت نیز اردیبهشت ماه امسال فوق العاده  بوده، به طوری 
که مبلغ فروش در اردیبهشــت نســبت به  فروردین ماه ۱۹۴ درصد 
افزایش داشــته اســت، همچنین  در دو ماه نخســت حدود ۶۳۳۵ 
میلیارد تومان فروش  داشته که نسبت به مدت مشابه پارسال ۱۴۰ 

درصد  رشد داشته است . 
دلیل فروش بالا در اردیبهشــت ماه به دلیــل افزایش قابل  توجه در 
نرخ هــای فروش و فــروش از موجودی کالا  بوده اســت. نکته مهم 
درباره فروش ماه های اخیر،  فروش از موجودی کالاســت که قیمت 
نفتای )مواد اولیه(  خریداری شده حدود ۵۰۰ تا ۵۵۰ دلار بوده که با 
 افزایش قیمت های جهانی به قیمت روز به فروش رفته  است و انتظار 
می رود حاشــیه سود شرکت در سه ماه  نخست سال ۱۴۰۱ بالاتر از 

حاشیه سود سال ۱۴۰۰  باشد   . 
پتروشــیمی بوعلی مالــک ۱۱.۵ درصد از پتروشــیمی  تندگویان 
اســت که افزایش ســودآوری در تندگویان به نفع   »بوعلی« است. 
شــرکت پتروشــیمی بوعلی  ســینا توان  تولید ۱۱۰ تا ۱۱۵ درصد 
ظرفیت اســمی را دارد و با  توجه به مخازن ذخیره سازی، از قابلیت 
ذخیره  محصولات برخوردار اســت که در مواقع افزایش  قیمت های 
جهانی حاشــیه ســود شــرکت را بالا می برد،  همچنین »بوعلی« 
قصد افزایش ســرمایه ۲۸۰ تا ۳۰۰  درصــد از محل تجدید ارزیابی 
سرمایه گذاری های  بلندمدت )پتروشــیمی تندگویان( را در دستور 

کار قرار  داده است . 
شرکت پتروشیمی بوعلی ســینا در ۱۲ ماهه  حسابرسی نشده سال 
۱۴۰۰ موفق شــده است ۱۰۷۷  تومان سود به ازای هر سهم داشته 
باشــد که پیش بینی  می شود در ســال ۱۴۰۱ این عدد به ۱۶۰۰ تا 
۱۸۰۰  تومان برسد. با توجه به نزدیکی مجمع و سابقه تقسیم  سود 
شرکت پیش بینی می شود با تقسیم سود بالا  p/e   آتی شرکت تعدیل 
شده تا نوید یک سرمایه گذاری  کم ریسک و معقول برای سهامداران 

برآورده شود. 

مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده های نفتی ایــران  گفت: هیچ 
ابلاغیه ای در خصوص حذف کارت سوخت  جایگاه داران از چرخه عرضه 
بنزین نداشته ایم و  شــایعاتی که در فضای مجازی منتشر شده، صحت 

 ندارد . 
علی اکبــر نژادعلی، مدیرعامل شــرکت ملی پخــش  فرآورده های نفتی 
ایران با اشــاره به شــایعات مربوط به  حذف کارت سوخت جایگاه های 
سوخت اظهار داشــت:  هیچ ابلاغیه ای در خصوص حذف کارت سوخت 
 جایگاه داران از چرخه عرضه بنزین نداشــته ایم و  شایعاتی که در فضای 

مجازی منتشر شده است، صحت  ندارد . 
وی ادامه داد: روال مانند گذشــته بوده و هیچ تغییری در  شرایط ایجاد 
نشده است شــایعه ای در این باره منتشر شده  بود که اعلام می کنم  قرار 

نیست که از تیرماه، کارت  سوخت جایگاه داران برای سوختگیری با نرخ 
آزاد  حذف شود . 

نژادعلی افزود: همه اخباری که در فضای مجازی و  رســانه ای کشور در 
این خصوص منتشر شــده، فاقد  صحت بوده و تکذیب می شود. تغییری 
در نحوه توزیع  بنزین در جایگاه های عرضه ســوخت ایجاد نخواهد شد، 
 بنزین یارانه ای با قیمت ۱۵۰۰ تومان و بنزین آزاد نیز  همچنان با قیمت 

لیتری ۳۰۰۰ تومان عرضه می شود . 
مدیرعامل شــرکت ملی پخــش فرآورده هــای نفتی گفت:  سیســتم 
سوخت رسانی مانند روال سابق خواهد بود و  هیچ تغییری در برنامه ها و 
کارت های جایگاه ها ایجاد  نشده است و مالکان وسایل نقلیه می توانند از 

سهمیه  آزاد در کارت سوخت وسیله نقلیه استفاده کنند . 

وی تاکیــد کرد: جایگاه ها موظف به سوخت رســانی با  قیمت های قبلی 
هســتند و اگر مردم موردی مشاهده  کردند باید این موضوع را به سامانه 

۰۹۶۲۷ گزارش  دهند. 

نفت و انرژی

خبر
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مرگ ســاخت تجهیزات نیروگاهی با مصوبه مجلس

قطع کارت سوخت جایگاه داران شایعه است



دروازه بان پرســپولیس بعد از دو فصل حضور در این 
تیم قراردادش را با سرخ پوشان فسخ کرد.

بــه گزارش "ورزش ســه"، حامد لک کــه پس از دو 
فصل حضور در پرســپولیس و تجربه بازی برای این 
تیم در رقابت های داخلی و آســیایی شرایط را برای 
ادامه همکاری با سرخ پوشــان مهیا نمی دید، تصمیم 
گرفت از جمع شاگردان یحیی گل محمدی جدا شود 
و ظهر امروز با حضور در محل این باشگاه قراردادش 

را فسخ کند.
این دروازه بان پس از اینکه وارد جلســه با مدیرعامل 
باشــگاه پرسپولیس شد، کمتر از یک ساعت در دفتر 
وی بود و خیلی زود برای جدایی از سرخ پوشــان به 
توافق رسید و قراردادی که یک سال از آن باقی مانده 
بود؛ فســخ کرد تا با خیال راحت تیم آینده اش را که 
احتمالا از جمع صنعتی های لیگ برتر است، انتخاب 

کند.
حامــد لک کــه در بدو ورود به پرســپولیس چالش 
ســختی با بازی در لیگ قهرمانان آسیا داشت، از این 
رقابت ها ســربلند بیرون آمــد و یکی از عوامل اصلی 
صعود سرخ پوشان به فینال لیگ قهرمانان آسیا بود، 
در لیگ برتر هم عملکرد درخشــان خود را ادامه داد 
و توانســت ۱۷ کلین شیت داشته باشد تا به قهرمانی 

برسند.
ایــن دروازه بان در دور رفت لیگ بیســت و یکم هم 
توانست نمایش خوبی ارائه کند تا این شرایط موجب 
تمدید قراردادش به مدت یک فصل دیگر شــود ولی 
پس از آن روزهای متفاوتی تجربه کرد و در نهایت هم 

تصمیم به فسخ با این باشگاه گرفت.
حامد لک که در دوران حضورش در پرســپولیس ۳۶ 
کلین شــیت در مجموع رقابت های داخلی و آسیایی 

برای این تیم داشــت، با وجود باقی ماندن یک فصل 
دیگر از قراردادش با این باشگاه، تصمیم گرفت به طور 
غیر منتظره در دفتر پرســپولیس حضور پیدا کرده و 
قراردادش را فســخ کند تا رسما از جمع سرخ پوشان 

جدا شود.
این دروازه بان بلند قامت که از ۱۷ ســالگی بازی در 
لیــگ برتر را تجربه کرده و پس از ۱۲ ســال انتظار 
توانست پیراهن تیم محبوب خود را بر تن کند، پس 
از دو فصل بازی در پرسپولیس و تجربه یک قهرمانی 
در لیگ برتر و ســوپر جــام و نایب قهرمانی در لیگ 
قهرمانان آسیا و لیگ، از این تیم جدا شد تا با خیال 

راحت  باشگاه بعدی خود را انتخاب کند.
حامد لک که در زمان پیوســتن به پرســپولیس نیز 
مثل روز جدایی جلسه کوتاه مدتی با مدیرعامل این 
باشگاه داشت، حالا احتمالا تیمی را انتخاب می کند 
که شــرایط حضور در جمع مدعیان را داشته باشد و 

دوباره بتواند در آن تیم خودی نشان بدهد.
این دروازه بان در شرایطی قراردادش با پرسپولیس را 
فســخ کرد که نخستین بازیکن جدا شده این تیم در 
نقل و انتقالات تابستانی لقب گرفت و زودتر از نفراتی 
که صحبت جدایی شان مطرح بود، از پرسپولیس جدا 

شد.

اولینجداشدهسرخپوشانمشخصشد

حامد لک خیلی زود با پرسپولیس فسخ کرد!

»منشوراخلاقی«
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پس از رد پیشنهاد استقلال توسط جواد نکونام، حالا باید منتظر ورود رسمی فولاد خوزستان 
به بازار نقل و انتقالاتی ماند.

به گزارش "ورزش ســه"، تیم فولاد لیگ بیست و یکم را در جایگاه پنجمی به پایان رساند و 
با قهرمانی ســوپرجام و همچنین صعود از مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا، دستاوردهای 

مهمی را در فصل 1400-01 فوتبال ایران به دست آورد.
بــا این حال مهمترین نکته برای فــولاد در پایان فصل، ادامه حضور یا قطع همکاری با جواد 
نکونام بود. باتوجه به جدایی فرهاد مجیدی از استقلال، کاپیتان سابق این تیم به عنوان یکی 
از گزینه های طبیعی نیمکت این تیم مطرح شــد و سپس کار به مذاکرات رسمی هم کشید 
که باوجود علاقه طرفین نسبت به امضای قرارداد، نکونام از پیوستن به استقلال انصراف داد.

اگرچه پس از آن شــایعاتی درباره حضور نکونام در ســپاهان منتشر شد اما به نظر می رسد 
او برای فصل آینده روی نیمکت فولاد خواهد نشســت و لیســتی جذاب را هم به حمیدرضا 
گرشاسبی داده که نام ستاره های پرتعدادی را در خود جای داده است. نکته مهم اینکه لیست 
فولاد را باید از این نگاه بررســی کرد که نکونام قصد دارد تیمش را برای قهرمانی ببندد و از 
این رو فولاد را نه تنها در بین مدعیان کسب سهمیه بلکه در بین مدعیان قهرمانی تصور کرد.

فولاد که فصل گذشته برای خط دروازه به سراغ رشید مظاهری رفته بود، این بار پیام نیازمند 
را به عنــوان هدف اول خود قرار داده که باتوجه به امــکان پرداخت رضایت نامه، این انتقال 

دشوار اما غیرممکن نیست. برای سمت چپ محمد نادری، سعید آقایی و میلاد زکی پور سه 
گزینه جواد نکونام هستند.

نکته جالب اینکه نادری بازیکنی است که در سوپرلیگ ترکیه حضور داشت و در صورتی که 
فولاد 7 ســهمیه لیگ برتری خود را اســتفاده کند، می تواند با جذب نادری خارج از سهمیه 
مدافع چپ خود را بخرد. همچنین در صورت خرید آقایی، جناح راست و چپ فولاد در اختیار 

بازیکنان پیشین پرسپولیس خواهد بود.
برای پســت دفاع مرکزی فولاد به دنبال این است که محمدرضا خانزاده مدافع سابق خود را 

نیز به خدمت بگیرد.
احسان حاج صفی کاپیتان تیم ملی که در آاک آتن حضور دارد، دیگر بازیکنی است که نامش 

در لیست فولاد دیده می شود. جذب او عملیاتی بسیار دشوار برای گرشاسبی خواهد بود.
نام یک سپاهانی دیگر در خط هافبک فولاد دیده می شود؛ محمد محبی که پیشنهاد استقلال، 
تراکتور و گل گهر را هم در جیب خود دارد اما دلایل پذیرفتن پیشــنهاد فولاد نیز از سوی او 

کم نخواهند بود.
برای خط حمله مجید علیاری و علی قربانی گزینه های فعلی نکونام هستند که اگر قربانی به 
ایران بازگردد، اتفاق جالبی خواهد بود. او هم اکنون به عنوان بازیکن دو تابعیتی در تیم ملی 

آذربایجان بازی می کند.

نکته دیگر اینکه یکی از چالش های جواد نکونام، بررسی سهمیه خارجی این تیم خواهد بود؛ 
جایی که موســی کولیبالی، آیاندا پاتوســی و لوسیانو پریرا در ترکیب این تیم حضور دارند و 
در صورتی که تصمیم مبنی بر حفظ آنها باشــد، فولاد تنها امکان خرید یک بازیکن آسیایی 

را خواهد داشت
علاوه بر این بازیکنان، نفرات دیگری هم در لیست حضور دارند و در نهایت باید دید فولاد که 
از پشــتوانه مالی خوبی برخوردار است، چه زمانی وارد نقل و انتقالات خواهد شد و به اتکای 
حضور نکونام و عملکرد خوب چند سال اخیر و همچنین حضور در لیگ قهرمانان آسیا، چه 

بازیکنانی را جذب خواهد کرد.

ژاپن و استراحت به فوق ستاره برای آمادگی برابر ایران

یوجی نیشیدا، ستاره تیم ملی ژاپن، در دیدار برابرآمریکا به میدان نرفت و استراحت کرد.به گزارش "ورزش سه"، بامداد امروز دو تیم ژاپن 
و آمریکا در یک دیدار حســاس و تماشــایی از سری مســابقات لیگ ملت ها به مصاف یکدیگر رفتند. هر دو تیم دو مسابقه اول خود را با 
پیروزی پشت سر گذاشته بودند و در بهترین حالت ممکن مقابل یکدیگر صف آرایی کردند اما در نهایت این جدال حساس و تماشایی با 
نتیجه ٣-2 به سود آمریکا خاتمه یافت تا شاگردان جان اسپراو اولین شکست ژاپن در این تورنمنت را رقم زده باشند.ژاپن در حالی یک 

نمایش فوق العاده و تحســین برانگیز مقابل تیم قدرتمند آمریکا ارائه داد که از ســتاره اصلی خود در ترکیب بهره نمی برد. یوجی نیشیدا 
یکی از بهترین بازیکنان مسابقات تا به اینجا بوده و در دو مسابقه قبل از تقابل با آمریکا 51 امتیاز برای ژاپن کسب کرده بود که در نوع 

خود آمار فوق العاده ای محسوب می شود.
در حقیقت تصور می شد که نیشیدا در دیدار برابر آمریکا نیز به میدان برود اما کادرفنی ژاپن تصمیم گرفت که به این ستاره خود استراحت 
بدهد. اصلا بعید نیســت که این اســتراحت یوجی نیشیدا به خاطر بازی بعدی ژاپن بوده باشد؛ جایی که آنها فردا شب باید در مقابل تیم 
ملی ایران قرار بگیرند. در یکی دو سال اخیر رقابت بین تیم ملی والیبال کشورمان و ژاپن حکم حیثیتی را پیدا کرده و هر کدام از دو تیم 

خود را در قامت بهترین تیم آسیا به اثبات برسانند؛ اتفاقی که در تقابل فرداشب دو تیم نیز وجود خواهد داشت.

ورزش

دلمانبراییکنفرخیلیتنگشد؛

اتفاق کم سابقه و عجیب
 در روز شکست تلخ تیم ملی

تیم ملی والیبال ایران یک  شکست ناامید کننده را مقابل هلند تجربه 
کرد.

به گزارش "ورزش ســه"، با پیروزی در بازی اول  مقابل چین به تیم 
بهروز عطایی خیلی امیدوار شــده بودیم؛ جایی که تیم  ملی والیبال 
ایران به جز یک ست عملکرد قابل قبولی را برابر حریف خود ارائه داد 
و با نتیجه ۳-۱ به پیروزی رســید تا تیم جوان ما شروع خوبی را در 

لیگ ملت های سال ۲۰۲۲ تجربه کرده باشد.

بی راه نیست اگر بگوییم که در هفته اول لیگ ملت ها بازی های نسبتا 
آسان تری پیش روی تیم ملی کشورمان است. در حقیقت ما انتظار 
داشــتیم که سروقامتان ایران در مقابل هلند کار خیلی سختی برای 
پیروزی و  کسب دومین برد خود پیش رو  نداشته باشند؛ حریفی که 

در دو مسابقه قبلی خود فقط در یک ست به پیروزی رسیده بود.
مطابق انتظار تیم  ملی شــروع خوبی در تقابل با هلند داشت اما رفته 
رفته حریف بر مسابقه مسلط شد و نهایتا ست اول را با نتیجه ۲۴-۲۶ 
پیروز شــد؛ در ست های دوم و ســوم نیز شاگردان بهروز عطایی در 
بازگشت به مسابقه ناکام بودند و نهایتا در کمال ناباوری با نتیجه ۰-۳ 

از حریف خود شکست خوردند.
اگــر نگاه دقیق تــری به آمار و ارقام بــازی بیندازیم با یک حقیقت 
عجیب، تلخ و البته کم ســابقه مواجه می شویم. جایی که در قسمت 
دفاع روی تور جلوی نام ایران فقط و فقط عدد یک نوشته شده است. 

در واقع تیم جوان ایران تنها یک بار موفق شد حریف را دفاع کند.
یک نکته قابل توجه دیگر این که ایران در این مســابقه خیلی خوب 
ســرویس زد و حتی ۷ امتیاز هم به این روش کســب کرد؛ در سایر 
موارد نیز ســرویس های خوب بازیکنان ایران دریافت اول هلند را با 
مشکل مواجه کرد اما این نقطه قوت هیچ فایده ای برای ایران نداشت 
چرا که دفاع روی تور ما عملا در مقابل بازیکنان هلند مخصوصا نیمیر 

عبدالعزیز خنثی عمل کرد.
این آمار عجیب در حالی برای ایران به ثبت رســید که در سال های 
اخیر با وجود بازیکنی مثل ســیدمحمد موسوی دفاع روی تور یک 
نقطه قوت برای والیبال ما محسوب می شد اما در تقابل با هلند دقیقا 
برعکس بود؛ موضوعی که باعث شد دل مان برای موسوی تنگ شود.

حالا باید دید کادر فنی تیم ملی و در راس آن ها عطایی چه راهکاری 
برای رفع این نقطه ضعف خواهند اندیشید. البته بازگشت علی اصغر 
مجــرد در هفته های آتی لیگ ملت ها می تواند تا حدودی این نقطه 
ضعف را پوشــش دهد اما مســئله مشخص این اســت که تیم ملی 
کشــورمان برای این که بتواند مقابل قدرت های جهان حرفی برای 
گفتن داشــته باشــد، نیازمند به تقویت خود در بحث دفاع روی تور 

است.

خبر

ازمهاجمتیمملیآذربایجانتاکاپیتانتیمملیایران؛
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بوشهر – رضاحیدری،خبرنگارمواجهه اقتصادی-
مدیر کل آموزش فنی و حرفه ای اســتان بوشهر 
گفت: در ارزیابی ســالانه سازمان  آموزش فنی و 
حرفه ای کشور و بر اساس شاخص های ارزیابی 
سال 1400 اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان 
بوشهر حائز  رتبه برتر در بین 31 استان کشور شد. 
  عبدالمجید دراهکی در نشست مدیران ستادی 
و استانی سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور 
کــه در مرکــز تربیت مربی و پژوهش  های فنی و 
حرفه ای برگزار شد، با بیان اینکه آموزش فنی و 
حرفه ای بوشهر با استفاده از ظرفیت های استانی 
و حمایت همه  مســئولین و رســانه های استان 
بهتریــن عملکرد را در حوزه آموزش های مهارتی 
در بخش های مختلف کسب کرده است،افزود: 
 گام های بسیار مهمی در راستای افزایش مهارت 

جوانان اســتان بوشــهر برای حضور در بازار کار 
برداشــته شــده اســت و طرح های  مختلفی در 
دســت اجراســت که می طلبد با حمایت همه 
اقشــار جامعه جایگاه آموزش های فنی و حرفه 

ای در استان ارتقاء یابد. 
وی اســاس توســعه در هر بخشــی را نگاه ویژه 
بــه آن حــوزه دانســت و اضافــه کــرد: همواره 
آمــوزش و مهــارت آموزی می تواند بعنوان  یکی 

از ارزشــمندترین پشتوانه های اشتغال پایدار و 
رونق تولیدات داخلی با کیفیت بشمار آید و این 
مهم مرهوم تلاش،همت و  پشــتکار متخصصان 

و مربیان فعال در حوزه مهارت آموزی است. 
دراهکی با اشاره به اینکه فلسفه وجودی ما خدمت 
به مردم است و در این راه بهترین و بالاترین تقدیر 
رضایت مردم اســت و کاری  ارزشــمند است که 
رضایت مردم در آن باشد،اظهار کرد: اگر موفقيت و 
مقامي براي آموزش فنی و حرفه ای حاصل شده 
نتيجه کار  گروهي و همکاري کارمندان خدوم آن 
دســتگاه و نگاه ویژه رســانه های استان به حوزه 
مهارت بوده که نســبت به انعکاس ظرفیت  های 
مهارتی به همه اقشــار جامعه همت گماشــته اند 
که کسب رتبه برتر در بین 31 استان کشور نیز، از 

این امر مستثنی نیست. 

ســمنان -رضاییان،خبرنگارمواجهه اقتصادی-مدیر کل 
امور مالیاتی اســتان در جلســه اصناف و روسای اتحادیه 
های صنفی شهرستان  سمنان برگزار شد مالیات را عامل 
شــکوفایی اقتصادی کشــور عنوان کرد و گفت: جایگزینی 
درآمدهای مالیاتی به جای درآمدهی  نفتی یک ضرورت 
انکار ناپذیر در اقتصاد می باشد و جلوگیری از وابسته شدن 

اقتصاد کشور به نفت از اهم امورات است . 
جوادانوری اســتقرار نظام مالیاتی قوی و عادلانه را بســتر 
فرهنگی مناسب برای ترغیب مردم دانست و افزود ، نبود 

ابزارهای  فرهنگی در بین اقشــار مختلف مردم ، منجر به 
شکست خواهد شد . 

مدیر کل امور مالیاتی استان سمنان از نحوه اجرای تبصره 
ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم گفت و تصریح نمود: 
ســازمان امور  مالیاتی کشــور با استفاده از ظرفیت قانونی 
تبصره ماده ۱۰۰ کوشیده است تا بخش بزرگی از صاحبان 
مشــاغل بتوانند بدون ارائه  اظهارنامه و مســتندات مربوط 
بــه درآمــد و هزینه خود، مالیات عملکرد ۱۴۰۰ را به صورت 

مقطوع بپردازند. 
انوری با اشــاره به چگونگی بهره مندی اصناف از ظرفیت 
قانونی تبصره ماده ۱۰۰ گفت: باهدف افزایش دامنه شمول 
تبصــره مــاده   ۱۰۰، با اخذ موافقــت مرجع قانونی ذی ربط 
مقرر شد سقف فروش کالا و خدمت مشمول این تبصره 
بــه ۱۰۰ برابر معافیت موضوع  ماده ۸۴ قانون مالیات های 
مستقیم یعنی ۴۸ میلیارد ریال افزایش یابد. بدین ترتیب، 

کلیه اصحاب کســب وکار که در ســال۱۴۰۰ فروش  آن ها 
کمتر از این میزان باشــد، می توانند از تســهیلات تبصره 

بهره مند شوند. 
مدیر کل امور مالیاتی اســتان ســمنان ادامه داد: ســقف 
تبصره ماده ۱۰۰ در سال گذشته حدود ۱۶ میلیارد ریال بود 
و طبعاً مؤدیانی که  میزان فروش آن ها بر اســاس پایگاه 
اطلاعات ســازمان امور مالیاتی بیش از ۴۸ میلیارد ریال 
باشــد، امکان استفاده از این تسهیلات را  نخواهند داشت 

و می بایست نسبت به ارائه اظهارنامه اقدام کنند. 
او رعایت اصل عدالت در مالیات ســتانی در نظام مالیاتی 
را اولویت اصلی ســازمان امور مالیاتی کشــور برشــمرد و 
گفت: به منظور  برقراری عدالت مالیاتی مقرر شــد تعیین 
مالیات مقطوع برای هر یک از مؤدیان بر اساس اطلاعات 
مالی ثبت شــده تاکنون از آن ها در  ســامانه های سازمان 

تعیین شود. 

اصفهان-مریــم مومنی،خبرنگارمواجهه اقتصــادی -معاون آموزش 
ابتدایــی وزارت آمــوزش و پرورش گفت: بــا پیگیری های مداوم وزیر 
 آموزش و پرورش، طرح جبران و تثبیت دانش آموزانی که فرآیند آموزش 
را در دوران کرونا به درستی دنبال نکرده اند، مصوب و  منابع مالی آن تأمین 

و به زودی برای اجرا به استان ها نیز ابلاغ خواهد شد. 
رضوان حکیم  زاده، معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش در 
جمع مدیران و آموزگاران ابتدایی شهرستان سمیرم اظهار  داشت: مردم 
این شهرستان به فرهنگ دوستی، فرهنگ پروری و علم دوستی شهره 
هســتند. وی افزود: طبیعت بســیار زیبای این شهرستان و خونگرمی 
مردمان آن مزید بر علت است تا سمیرم را متمایز کند. حکیم زاده بیان 

داشت: مدیران مدارس راهبران اصلی فرآیند یاددهی و یادگیری هستند 
و حقیقتا آن ها در دروان کرونا زحمات بسیار  زیادی کشیدند و توانستند 
آموزش را در سخت ترین شرایط تداوم ببخشند و اگر بنا بود که بخواهیم 
در ســطح وزارتخانــه برای  مدیریت مــدارس در دوران کرونا دوره برگزار 
کنیم، حدود ۱۰ ســال زمان نیاز داشــت که با خلاقیت مدیران مدارس، 
توانستیم از این  شرایط بسیار سخت با موفقیت عبور کنیم.   معاون آموزش 
ابتدایی وزارت آموزش و پرورش افزود: در این شــرایط بود که جامعه، 
شــکوه و عظمت کار فرهنگیان را به درســتی  درک کرد؛ هرچند این قشر 
در این دوســال برخی موارد مظلوم هم واقع شــدند و در مواقعی تلاش 
بی شائبه فرهنگیان دیده نشد. وی ادامه داد: تعدادی از جلوه های ویژه 
معلمــی در ایــن دوران بــه نمایش درآمد، اما هزاران صحنه از این ایثار و 

فداکاری های  معلمان دیده و یا به تصویر کشیده نشد. حکیم زاده تصریح 
کرد: خاصیت دنیای آموزش الکترونیک، این است که یادگیری کامل 
در سن کودکی رخ نمی دهد و خاستگاه  آموزش الکترونیکی، مختص 
بزرگسالان بوده است.   معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش 
گفت: قبل از کرونا عده ای بر این باور بودند در آینده ای نزدیک آموزش 
مجازی،  جای مدرســه را خواهد گرفت، اما بعد از شــیوع این ویروس و 
استفاده اجباری از فضای مجازی برای آموزش، بسیاری از کشورهای 
 پیشــرو دنیا که امکانات خوبی هم در زمینه آموزش مجازی داشــتند، 
متوجه شــدند که مدرســه رکن اساســی در فرآیند تعلیم و تربیت  دارد و 
هیچکــس و هیــچ فنــاوری نمی تواند جای معلــم را بگیرد و به همین 
دلیل کشورهای پیشرفته با سرعت اقدام به بازگشایی  مدارس کردند. 

  معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش بیان کرد: با پیگیری های 
مــداوم وزیــر آموزش و پرورش، طرح جبران و تثبیت  دانش آموزانی که 
فرآیند آموزش را در دوران کرونا به درستی دنبال نکرده اند، مصوب و منابع 
مالی آن تأمین و به زودی برای اجرا  به استان ها نیز ابلاغ خواهد شد. 

پول و آتیه

  همکاری  معاونت غذا و دارو دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران و شهرداری ساری

نامه همکاری  ســاری –رحیمی،خبرنگارمواجهه اقتصادی-تفاهــم 
بین معاونت غذا و دارو دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران و سازمان 
 فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری ساری در راستای ارتقاء دانش 
عمومی در زمینه مصرف فرآورده های سلامت محور و  افزایش سطح 
اگاهی های عمومی در زمینه پیشــگیری از آســیب های اجتماعی 
ناشی از مصرف داروها، مکمل های غذایی، ورزشی  و دارویی غیرمجاز 

منعقد شد. 
بر اساس این تفاهم نامه دو طرف در راستای حفظ و ارتقای سلامت 
جســمی، روانی، اجتماعی و معنوی عموم مــردم و آموزش و  ارتقاء 
دانش عمومی، انتشــار مطالب آموزشــی در قالب تراکت، بروشور، 
پمفلت، پوســتر و… ، برگزاری جشنواره ها و مسابقه های  فرهنگی، 
برگزاری برنامه های مرتبط با مناسبت های ملی سلامت در حوزه غذا 

و دارو همکاری خواهند کرد. 

بازديد فرماندار ويژه آمل از پروژه فاز 2 
راه دسترسي شهرك صنعتي چهل شهيد 

)جمشيدآباد( 
مديرعامل  اقتصادی-امينــي  –رحیمی،خبرنگارمواجهه  ســاری 
شــركت شــهركهاي صنعتي مازندران به اتفاق حسيني فرماندار 
ويــژه آمل  از پروژه در حال اجراي فاز ۲ راه دسترســي شــهرك 

صنعتي چهل شهيد )جمشيدآباد( بازديد كردند. 
  حســيني فرماندار در اين بازديد گفت: شــعار سال مقام معظم 
رهبري مبني بر توليد، دانش بنيان، اشتغال آفرين فصل الخطاب 
تلاش  جهادي همه مســئولين براي رونق توليد براساس دانش 

روز است. 
ســيد عباس حسيني افزود: روشــن بيني و درايت خاص رهبر 
انقلاب به بخش صنعت و تأكيد ايشــان بــر اهميت حمايت از 
صنايــع  كوچك و واحدهاي دانش بنيان، در رشــد و پيشــرفت 

صنعت بسيار حائز اهميت است. 
مديرعامل شركت شــهركهاي صنعتي مازندران نيز در اين بازديد 
گفت: در راستاي اجراي منويات مقام معظم رهبري و حمايت از 
 صنايع كوچك، پروژه هاي زيرساختي در شهركها و نواحي صنعتي 

استان با سرعت و در كوتاهترين زمان، اجرا مي شود. 
اميني اظهار داشــت: پروژه فاز ۲ راه دسترســي شهرك صنعتي 
چهل شهيد )جمشيدآباد( آمل به طول ۴۰۰ متر با تخصيص اعتبار 
۶  ميليارد ريال، با ۷۰ درصد پيشــرفت فيزيكي در حال اجرا مي 

باشد. 
گفتني است، با تكميل اجراي پروژه راه دسترسي شهرك صنعتي 
چهل شهيد )جمشيدآباد( آمل، عبور و مرور وسايط نقليه و حمل 

و  نقل كالاهاي واحدهاي توليدي به سهولت انجام خواهد شد. 

اخبار

سید مهدی رحمتی 
در آلومینیوم اراک ماندنی شد

اراک -غلامی،خبرنگارمواجهــه اقتصادی-بــا تاییــد محمــد 
رجائیان، مدیرعامل جدید تیم فوتبال آلومینیوم ســید مهدی 

رحمتی در  آلومینیوم اراک به کار خود ادامه می دهد. 
رجائیــان، مدیرعامل جدید تیم فوتبال آلومینیوم در مراســم 
معارفــه خود در خصوص آینده مهدی رحمتی بیان کرد: روزی 
که آقــای  رحمتی بعد از آقای خطیبی آمدنــد، برای بالا رفتن 
انگیزه وی، قرارداد یک و نیم ســاله به شرط کسب نتایج مورد 
نظر باشــگاه بســته  شد، یکی از شــروط حضور در فینال جام 
حذفی بود که خوشــبختانه محقق شــد، شرط دوم تک رقمی 
بــودن رتبــه بود که جــزو  برنامه های آقای محرابی به شــمار 
می رفت،  این شــرط هم محقق شــد و به دور از انصاف است 
که هیئت مدیره باشگاه آلومینیوم  تصمیم دیگری در خصوص 

سرمربی باشگاه بگیرد. 
وی در خصوص پیشــنهاد چند تیم به قاید رحمتی، علی نژاد و 
چند بازیکن دیگر با توجه به اینکه یکی از اهداف رحمتی حفظ 
 بازیکنان فعلی اســت، افزود:  تیم فوتبال آلومینیوم در ســال 
گذشته به یک شــخصیت و برند فوتبالی رسیده که قبلا آن را 
نمی دیدیم،  امروز آلومینیوم هر کجا بازی کند حریفان ساعت ها 
برایش وقت می گذارند، این باعث شــده اســت که بازیکنان 

اصلی و حتی فرعی  آلومینیوم پیشنهاداتی داشته باشند. 
رجاییــان گفت: کمیتــه نقل و انتقالاتی ما از شــنبه با راهبری 
یکــی از اعضای هیئت مدیره کار خود را شــروع می کند. این 
کمیته  لیست درخواستی آقای رحمتی را می گیرد و بر اساس 
اســتانداردهای روز با بازیکنان مذاکره می کنیم، هیئت مدیره 
شرکت برای  پرداخت مبالغ اولیه جهت توافق با این بازیکنان، 

قول مساعد داده است تا ما دست پر به مذاکره برویم

  جلســه هم اندیشی  شرکتهای دانش بنیان و 
فناور اســتان مرکزی  با استاندار

اراک -غلامی،خبرنگارمواجهه اقتصادی-جلســه هم اندیشی 
بین شــرکتهای دانش بنیان و فناور استان با استاندار محترم، 
معاونین  اســتانداری و مدیــران کل بخش صنعــت و برخی 
دستگاههای اجرایی در راستای تحقق عملی فرمان سال برگزار 

گرديد. 
  در جلســه هم اندیشــی صمیمانه بین شرکتهای دانش بنیان 
و فناور اســتان با استاندار مرکزی ، معاونین محترم اقتصادی 
و پشــتیبانی  اســتانداری و مدیران کل بخش صنعت  و برخی 
دستگاههای اجرایی که به میزبانی دانشگاه اراک و در راستای 
تحقق عملی فرمان  ســال برگــزار گردید، مدیرعامل شــرکت 

شهرک های صنعتی استان مرکزی حضور یافت. 
با توجــه به نامگذاری ســال ۱۴۰۱ به نام تولیــد دانش بنیان 
اشــتغال آفرین، نقش واحدهای دانش بنیان در ارتقای تولید 
اســتان و کشور  بسیار موثر خواهد بود. در این جلسه مشکلات 
شــرکت های دانش بنیــان مطرح گردید و بــر حمایت و رفع 

مشکلات این واحدها تاکید  شد. 
در ادامــه اســتاندار مرکزی بــر ارتباط و هدایــت متخصصان 
دانشــگاه به صنعت و ایجاد رشــته های کاربردی در صنعت و 

کشاورزی و  دامپزشکی در دانشگاهها، اشاره نمود. 

اخبار

اخبار استانها
در ارزیابی سالانه سازمان آموزش فنی و حرفه ای ؛

آموزش فنی و حرفه ای استان بوشهر رتبه برتر کشور را کسب کرد

مدیر کل امور مالیاتی استان سمنان تشریح کرد؛

نحوه اجرای تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های مستقیم

معاون آموزش ابتدایی وزارت آموزش و پرورش: 

طرح تابستانه برای جبران و تثبیت یادگیری دانش آموزان اجرا می شود

مدیرعامل بانک صادرات ایران در نخستین 
سفر استانی خود در جمع کارکنان استان 
سیستان  و بلوچستان گفت: رئیس شعبه 
باید بر  اســاس منابع، جایگاه مشتریان را 
شناســایی و مشتریان کلیدی را کرامت و 
حفظ کند و برای تحقق این هدف، شناخت 
مشتری و تسلط  بر خدمات بانک، دو عامل 

راهبردی است. 
بــه گزارش روابط عمومــی بانک صادرات 
ایران، ســیدضیاء ایمانی در جریان بازدید 
از ۱۲ شعبه این بانک در استان سیستان و 
 بلوچستان در دیدار با روسای حوزه، شعب 
و کارکنان ستاد تاکید کرد: رصد مشتریان 
یکی از اولویت های مهم رؤسای حوزه ها و 
 شعب است. رئیس شعبه باید بر اساس 
منابع، جایگاه مشــتریان را شناســائی و 
مشــتریان کلیدی را تکریــم و حفظ کند 
و بــرای ایــن تحقق  این هــدف دو عامل 
شــناخت مشتری، آگاهی و تسلط کامل 
تمامــی همکاران به خدمات، محصولات 
و قابلیت هــای بانــک صــادرات ایران  و 
همچنیــن اســتفاده از ابزارهای مختلف 

بانکی از اهمیت ویژه ای برخوردار است. 
مدیرعامــل بانک صادرات ايــران درباره 
خصوصیات اخلاقي مردمان اين اســتان 
افــزود: مهمتريــن خصوصيات اخلاقي 
مردمان  سيســتان و بلوچستان اخلاص، 
صفــا، يکرنگي، صداقــت رفتاري و کاري 
و همچنين سخت کوشــي اســت. وی در 
این سفر، شعب و واحد های ستادی این 
بانک در استان سیستان و بلوچستان در 
شهرهای زابل و زاهدان را مورد بازدید قرار 
 داد و دســتور و تأکیــد لازم را بــرای بهبود 
شــرایط خدمت رســانی به مردم شریف 

اســتان، افزایــش ســهم بــازار، کنترل 
نقدینگی و  تخصیص منابع برای حمایت 
از کسب وکارها و تولید و اشتغال در استان 
صــادر کرد. ایمانی در فضایی صمیمانه با 
کارکنان صف و ســتاد بانک، از نزدیک در 
جریان روند خدمت رســانی، ظرفیت ها و 
توانمندی هــای  بانک در این اســتان قرار 
گرفــت و ضمن بررســی منابع، مصارف، 
مطالبــات و شــاخص های عملکــردی، 
راهکارهــای عملیاتــی ارتقــای  بانک و 
الزامــات تقویت همکاری با مشــتریان و 

مردم این استان را مورد تاکید قرار داد. 

تغییر ساعات کاری
 بانک توسعه تعاون

براساس مصوبه هیات محترم دولت و شورای 
هماهنگی بانک ها به  منظــور صرفه جویی در 

مصرف برق ، ساعت کاری بانکها  تغییر کرد. 
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه تعاون، 

ســاعت کاری همکاران از تاریخ ۲۱/۳/۱۴۰۱ 
لغایت ۳/۶/۱۴۰۱در روزهای شنبه  تا چهارشنبه 
از ســاعت ۷ تا ۱۳:۳۰ می باشد و مشتریان 
گرامی نیز می توانند از ساعت ۷:۱۵ الی۱۳:۱۵ 
از خدمــات حضوری  بانکی در شــعب بانک 
توســعه تعاون استفاده نمایند ضمن آنکه در 
روزهای پنجشنبه ساعت کار کارکنان ۷ تا ۱۳ 
می باشد. و خدمات رسانی به  مشتریان ۷:۱۵ تا ۱۲:۳۰ 

توســعه فناوری های نوین در عملیات بانکی غیرحضوری از قبیل 
اینترنت بانک و موبایل بانک، اهمیت استقرار سامانه های  هوشمند 

برای پایش تراکنش ها را افزایش داده است. 
به گزارش روابط عمومی بانک توسعه صادرات ایران، ایجاد شرایط 
ارائه خدمات پایه غیرحضوری به مشــتریان از یک سو و  افزایش 
تراکنش های بانکی از سوی دیگر، بانکها را بر آن داشته است تا با 
هدف شناسایی عملیات مشکوک به پولشویی استقرار  سامانه های 

هوشمند را جدی بگیرند. 

از آنجایی که پولشــویی به عنوان یک جرم مالی تاثیر منفی جبران 
ناپذیری بر توســعه اقتصادی کشورها به جای می گذارد ،  همکاری 

مردم با بانکها در زمینه مقابله با پولشویی ضرورت می یابد. 
براســاس این گزارش، همراهی مشــتریان در ارائه مســتندات و 
اطلاعــات صحیح و تکمیل دقیق فرم های بانکی گرچه مدت زمان 
 کوتاهــی از وقت افراد را به خود اختصاص می دهد اما این امر در 
راســتای بهبود فضای کسب وکار و سلامت مراودات مالی ، حفظ  و 
صیانت از سپرده های مشتریان و در نهایت منافع کشور خواهد بود. 

بانک ملت روز 31 خردادماه 1401 مجامع عمومی عادی سالیانه 
و فوق العاده خود را برپا می کند. 

به گزارش روابط عمومی بانک ملت، این بانک در اطلاعیه ای 
از سهامداران خود دعوت کرد تا در جلسه مجمع عمومی عادی 
 سالیانه که ساعت 7:30 صبح و مجمع فوق العاده که ساعت 
9 صبح روز ســه شــنبه 31 خردادماه امسال در تهران، خیابان 
 پاســداران، پایین تر از چهارراه فرمانیه، خیابان شــهید نوریان، 

پلاک 11 برگزار می شود، شرکت کنند. 
بر اساس این گزارش، مجمع عمومی عادی سالیانه بانک ملت 
با دستورات استماع گزارش هیات مدیره درباره عملکرد سال 
مالی  منتهی به 29 اسفندماه 1400، استماع گزارش حسابرس 

و بازرس قانونی در خصوص این عملکرد، بررســی و تصویب 
صورت  های مالی برای سال مالی یادشده، تصمیم گیری در 
زمینه تقسیم سود، انتخاب حسابرس و بازرس قانونی اصلی 
و علی البدل برای  سال مالی 1401 و تصویب حق الزحمه آنها، 
تعیین پاداش اعضای هیات مدیره برای ســال مالی گذشــته، 
تعیین حق حضور اعضای  غیرموظف هیات مدیره برای ســال 
مالی منتهی به پایان اســفندماه 1401 و تعیین روزنامه های 

کثیرالانتشار برای درج آگهی های  مجمع برگزار خواهد شد. 
دستور جلسه مجمع عمومی فوق العاده بانک ملت نیز تصمیم 

گیری در زمینه افزایش سرمایه اعلام شده است. 
بــر این اســاس، ســهامداران یا نماینــدگان قانونی آنان برای 

دریافــت برگــه ورود به جلســه می توانند از روز یکشــنبه 29 
خردادمــاه تــا پایان  وقــت اداری روز دوشــنبه 30 خردادماه 
1401 بــه واحــد امور ســهامداران بانک ملــت واقع در خیابان 
ولــی عصر)عــج(، بالاتر از نقاطع  خیابان انقلاب، پلاک 1443، 
ساختمان اداره کل حسابداری مالی، طبقه اول مراجعه کنند. در 
عین حال، ارائه اصل کارت ملی برای تمامی سهامداران حقیقی 
و نمایندگان سهامداران حقوقی و وکلای سهامداران و همچنین 
 اصل معرفینامه نمایندگان ســهامداران حقوقی ممهور به مهر 
شــرکت و تصویر برابر با اصل وکالتنامه رســمی برای وکلای 
 ســهامداران برای دریافت برگه ورود به مجمع، الزامی خواهد 

بود. 

اصفهان-مریم مومنی-پیرو سیاست های ابلاغی 
دولت سیزدهم و بانک مرکزی، پرداخت وام ازدواج 
در بانک قرض الحســنه مهر  ایران نســبت به مدت 

مشابه سال قبل، ۱۸۰ درصد رشد داشته است. 
  مقــام معظم رهبــری )مد ظله العالی( همواره بر 
ازدواج جوانــان و افزایش جمعیت جوان کشــور 
تأکید داشته اند. از جمله ۱۱ مرداد   ۱۳۹۵ در دیدار با 
اقشار مختلف مردم فرمودند: »کشور ظرفیت های 
زیادی دارد، ]ظرفیت [ ابتکار زیادی دارد، این کشور 
۸۰  میلیونی -که البته جمعیت آن می تواند به ۱۵۰ 
میلیون هم برسد و ان شاءالله مسئولین همان طور 
کــه بارها تکــرار کرده ایم، کمک کنند  که این تکثیر 
جمعیت جوان که امروز خوشــبختانه وجود دارد از 
بین نرود؛ نســل را متوقف نکنند؛ جمعیت کشور را 
به تدریج در  طول ســال ها به پیری منتهی نکنند- 
ایــن جمعیت، این کشــور، با ایــن ظرفیت، با این 
امکانات چهارفصلی که کشــور ما دارد، می تواند  از 
لحاظ مادّی پیشرفت کند، مشکلات معیشت مردم 

برطرف بشود؛ راهش این است.« 

دولت سیزدهم و به طور مشخص بانک مرکزی و 
وزارت امور اقتصادی و دارایی برنامه های مختلفی 
را برای تسهیل ازدواج و  فرزندآوری جوانان اجرایی 
کرده اند. بانک قرض الحسنه مهر ایران نیز به عنوان 

اصلی ترین نهاد متولی قرض الحسنه در کشور، در 
 چنین مواقعــی همواره به عنوان بازوی اجرایی در 

کنار مجموعه دولت بوده است. 
بر همین اســاس بانک قرض الحسنه مهر ایران از 

ابتــدای ســال ۱۴۰۱ تا روز ۲۰ خــرداد، ۶۹۶۶ فقره 
وام ازدواج بــه مبلــغ ۹۲۱۹  میلیارد ریال پرداخت 

کرده است. 
این بانک در بازه مشــابه ســال گذشته ۴۰۵۸ فقره 
وام ازدواج بــه مبلــغ ۳۲۹۶ میلیارد ریال پرداخته 
اســت. وام ازدواج پرداخت شــده از  ســوی بانک 
قرض الحسنه مهر ایران نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته از نظر تعدادی ۷۲ درصد و از نظر مبلغ وام 
پرداخت شده  حدود ۱۸۰ درصد افزایش یافته است. 

بانک قرض الحسنه مهر ایران همچنین در راستای 
اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت، 
در ســال جاری ۴۶۶۳ فقره به  مبلغ ۱۷۶۸ میلیارد 
ریال وام فرزندآوری به مشــمولان پرداخت کرده 

است. 
حمایت از زوج های جوان برای مســتقل شــدن 
و تشــکیل خانــواده همواره یکــی از رویکردهای 
بزرگ ترین بانک قرض الحســنه کشور  بوده است. 
بر همین اساس این بانک تا کنون مجموعاً بیش از 

۳۸۱هزار فقره وام ازدواج پرداخته است. 

نسبت به سال گذشته محقق شد؛

رشد 180 درصدی پرداخت وام ازدواج در بانک قرض الحسنه مهر ایران

اهمیت سامانه هوشمند پایش تراکنش در عرصه خدمات غیرحضوری بانکی

مجامع عمومی عادی سالیانه و فوق العاده بانک ملت 31 خرداد برگزار می شود

جلسه تبیین و تشریح طرح جامع عفاف و حجاب در دستگاه 
های اجرایی با حضور نماینده ســتاد امــر به معروف و نهی از 

منکر  کشور در بانک سرمایه برگزار شد. 
بــه گزارش روابط عمومی بانک ســرمایه، در جلســه ای که با 
حضور حجت الاسلام و المسلمین احمد فتحی، نماینده ستاد 
امــر به  معروف و نهی از منکر کشــور و دبیر اجرایی قرارگاه ۲۱ 
تیر، علی شــیرازیان، مشــاور اجرایی ســتاد و مدیر دبیرخانه 
قرارگاه ۲۱  تیر و جانشــین رئیس شــورا و دبیر شورای امر به 
معروف و نهی از منکر بانک سرمایه در روز سه شنبه مورخ ۱۷ 
خرداد در محل  این بانک ســرمایه ماه برگزار شد، طرح جامع 
عفاف و حجاب در دســتگاه های اجرایی مورد تشریح و تبیین 

قرار گرفت. 
نماینده ستاد امر به معروف و نهی از منکر کشور و دبیر اجرایی 
قرارگاه ۲۱ تیر با اشــاره بــه وضعیت عفاف و حجاب در جامعه 
 گفت: در خصوص مســاله مهــم عفاف و حجــاب مدیران و 
کارکنان همه دســتگاه های کشوری و لشگری باید همکاری و 

همراهی لازم  را داشته باشند. 
حجت الاسلام والمسلمین فتحی در ادامه از اجرای بخشنامه 
های ارتقاء سطح عفاف و حجاب در بانک سرمایه قدردانی کرد 
و  افزود: انتظار می رود با بهره گیری از ایده و ابزارهای تبلیغاتی 
و اطلاع رســانی، نظارت بیشــتری بر اجرای آییــن نامه ها و 

 دستورالعملهای تدوین شده صورت پذیرد. 

به همت بانک سرمایه برگزارشد؛

  جلســه تبیین طرح جامع عفاف و حجاب  در دســتگاه های اجرایی

مدیرعامل بانک صادرات ایران : 

تسلط بر خدمات بانکی لازمه حفظ مشتریان است


